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Nr. 10 Dinsdag 3 maart 1992

Berichten van verhindering, blz. 229

Begroting
Indiening en verwijzing, blz. 229

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 229

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 229
Opnieuw aanhangig te maken op voorstel
van het Bureau, blz. 229

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 230

Verslag van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 230

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 230

Kennisgeving van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 230

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 230

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 230

Schriftelijke vragen
Indiening, blz. 231

Benaming van een Commissie, blz. 231

Benaming van Werkgroepen, blz. 231

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer H. Weckx,  Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur en Brusselse Aangelegen-
heden, over de Vlaamse vrije radio ’s in
Brussel en Vlaams Brabant, blz. 231

Verdaagd
Interpellatie van de heer L. Peeters tot de
heer L. Van den Bossche, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over de achteruitgang van de fysie-
ke conditie van de jeugd, blz. 231

Sprekers : de heren L. Peeters, F.
Wymeersch, Minister L. Van den  Bos-
sche

Interpellatie van mevrouw V. Dua tot de
heer L. Van den Bossche, Gemeenschaps-
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over een eventuele opzetting van
een Geografisch  Informatiesysteem,
blz. 237

Sprekers : mevrouw V. Dua, Minister
L. Van den Bossche

Interpellatie van de heer D. Van Meche-
len tot mevrouw L. Detiège, Gemeen-
schapsminister van Tewerkstelling en So-
ciale Aangelegenheden, over de nood aan
een aangepast vormingsbeleid naar  aanlei-
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ding van de budgettaire problemen,
blz. 245

Sprekers : de heren D. Van Meche-
len, J. Sleeckx, J. Geysels, Minister
L. Detiège

Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer L. Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, KMO, We-
tenschapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de verdere uitvoering
van de Staatshervorming, blz. 250

Sprekers : de heren F. Dewinter, A.
Denys, Minister L. Van den Brande,
de heren E. Van Rompuy, V.  An-
ciaux, J. Van Hauthem

Motie van aanbeveling, blz. 260

Regeling van de werkzaamheden, blz. 260

Nr. 11 Woensdag 4 maart 1992

Berichten van verhindering, blz. 261

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot de heer N. De Batselier,  Vice-Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapminister van Leefmilieu en Huisves-
ting, over de aanleg van helihavens door
bedrijven, blz. 261
Actuele vraag van mevrouw V. Dua tot
de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de mogelijke aanleg van een
Klasse 1-stort in de Gentse Kanaalzone,
blz. 262
Actuele vraag van de heer P. Tant tot de
heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu en Huisvesting,
over de onduidelijkheid inzake de toepas-
sing van VLAREM 1, blz. 263
Actuele vraag van de heer H. Coveliers
tot de heer H. Weckx,  Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden, over de gevolgen van Radio
Donna voor de ontvangst van Radio 3,
blz. 264
Actuele vraag van de heer J. Tavernier
tot de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en Ambte-
narenzaken, over de laattijdige uitbetaling
van de werkingstoelagen aan de basisscho-
len, blz. 265
Actuele vraag van de heer L. Dhoore tot
de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en Ambte-
narenzaken, over de eventuele afschaffing
van geschiedenis en Nederlands in het
technisch en beroepsonderwijs, blz. 266
Actuele vraag van de heer L. Peeters tot
de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en Ambte-

narenzaken, over het einde van de leer-
plicht vanaf de dag van meerderjarigheid,
blz. 267

Actuele vraag van de heer A. Arts tot
mevrouw W. Demeester-De Meyer,  Ge-
meenschapsminister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Welzijn
en Gezin, over de gevolgen van de verla-
ging van de meerderjarigheid over de
jeugdbijstand, blz. 269

Actuele interpellaties (Regl. art. 77)
Actuele interpellatie van de heer J.  Taver-
nier tot de heer L. Van den Bossche,  Ge-
meenschapsminister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken, over de  sociále toela-
gen voor het HOBU, blz. 270

Sprekers : de heer J. Tavernier, me-
vrouw A. Leysen, de heren 1.  Ver-
leyen, L. Appeltans, Minister L. Van
den Bossche

Actuele interpellatie van de heer W.
Seeuws tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Gemeenschapsminister van Finan-
ciën en Begroting,  Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin, over het opsluiten
van kinderen beneden de veertien jaar in
de gevangenis, blz. 275

Sprekers : de heer W. Seeuws, Minis-
ter W. Demeester-De Meyer

Motie van aanbeveling van mevrouw M.
Aelvoet tot besluit van de op 20 februari
1992 door de heer J. Vande Lanotte en
mevrouw M. Aelvoet gehouden interpel-
laties tot de heer T. Kelchtermans,  Ge-
meenschapsminister  van  Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en Bin-
nenlandse Aangelegenheden, over de her-
ziening van gewestplannen
- 134 (BZ 1992) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 278

Spreker s : mevrouw M. Aelvoet, de
heren L. Pierco, F. Dewinter, G.
Geens

Motie van aanbeveling van de heer A.
Van Aperen tot besluit van de op 20 fe-
bruari 1992 door de heer A. Van Aperen
gehouden interpellatie tot de heer N. De
Batselier, Vice-Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenschapsminister
van Leefmilieu en Huisvesting, over de
heffingen ter bescherming van de opper-
vlaktewateren
- 136 (BZ 1992) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 280

Spreker : de heer A. Van Aperen

Motie van aanbeveling van de heer  .A.
Denys tot besluit van de op 20 februari
1992 door de heer D. Van Mechelen ge-
houden interpellatie tot de heer H.
Weckx, Gemeenschapsminister van Cul-
tuur en Brusselse Aangelegenheden, over
de beslissing van BRTN om te starten met
Radio 5
- 137 (BZ 1992) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 281

Sprekers : de heren H. Coveliers, D.
Van Mechelen, E. Van Rompuy



Regeling van de werkzaamheden, blz. 283 Regeling van de werkzaamheden, blz. 288

Nr. 12 Donderdag 19 maart 1992
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 285

Samenstelling van Commissies
Wijzigingen onder de vaste en
vangende leden, blz. 285

plaatsver-

Samenstelling van een Advies- en Over-
legcomité
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 285

Samenstelling van een Werkgroep
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 285

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 285
Opnieuw aanhangig te maken op voorstel
van de Vlaamse Executieve en verwijzing,
blz. 286.

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 286
Wijziging in verwijzing naar Commissie,
blz. 286
Intrekking, blz. 286

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 286

Voorstel tot wijziging van het Reglement
Indiening en verwijzing, blz .286

Advies
Indiening en verwijzing, blz. 286

Verslagen
Indiening, blz. 287

Aanvullend verslag van het Rekenhof
Indiening, blz. 287

Verzoekschrijften
Indiening en verwijzing, blz. 287

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 287

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 287

Kennisgevingen van
Indiening, blz. 287

Schriftelijke vragen
Indiening, blz. 287

het Arbitragehof

Onderzoek
blz. 288

naar taalgroep en woonplaats,

Ontwerp van decreet waarbij voor de
maanden april, mei en juni 1992 voorlopi-
ge kredieten worden geopend die in min-
dering komen van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het  begro-
tingsjaar 1992
- 27(BZ 1992) - Nrs.1 tot 8
Algemene bespreking, blz. 288

Sprekers : de heer H. Schiltz, verslag-
gever, de heren W. De Vlieghere, S.
Platteau, Minister W. Demeester-De
Meyer, de heer L. Hancké

Artikelsgewijze bespreking, blz. 296
Spreker : de heer E. Van Rompuy

Interpellaties (Regl. art. 76)
Interpellatie van de heer E. Beysen tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de begroting van de stad Ant-
werpe n voor het begrotingsjaar 1992,
blz. 302

Sprekers : de heren E. Beysen, L.
Hancké, H. Schiltz, F. Dewinter, Mi-
nister T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer F. Dewinter tot
de heer H. Weckx, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur en Brusselse Aangelegen-
heden, over de Vlaamse vrije radio ’s in
Brussel en Vlaams Brabant, blz. 309

Sprekers : de heren F. Dewinter, D.
Van Mechelen, F. Dielens, Minister
H. Weckx

Interpellatie van de heer L. Appeltans tot
de heer L. Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en  Amtena-
renzaken, over het opnemen van de  jaar-
eindepremie en van de bedrijfsvoorheffing
1991 in het aan te geven bedrag voor de
belastingaangifte van het aanslagjaar
1992, blz. 314

Verdaagd

Regeling van de werkzaamheden, blz. 314

Nr. 13 Donderdag 19 maart 1992
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 315

Actuele vragen (Regl. art. 75)
Actuele vraag van de heer J. Caubergs tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden, over de bouw van een moskee
in Beringen, blz. 315
Actuele vraag van de heer J. De Mol tot
de heer T. Kelchtermans, Gemeenschaps-
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden, over de via de brief van 27

februari 1992 georganiseerde enquête bij
de 308 Vlaamse colleges van burgemees-
ter en schepenen, blz. 316

Actuele vraag van de heer J. Van  Hau-
them tot de heer H. Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden, over de actie van de
christelijke en socialistische vakbonden
van de BRTN in het kader van de beto-
ging van zondag 22 maart 1992, blz. 318

Actuele vraag van de heer M. Verwilghen
tot de heer H. Weckx, Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden, over de vaste boekenprijs,
blz. 320
Actuele vraag van de heer L. Peeters tot
de heer H. Weckx, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur en Brusselse Aangelegen-
heden, over de huisvesting van het Mu-
seum voor Hedendaagse Kunst te Gent,
blz. 321

Actuele vraag van de heer L. Barbé tot
de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de benodigde bedragen om
de beloofde waterkwaliteit in de Schelde
te halen, blz. 321

Actuele vraag van de heer J. Timmermans
tot de heer N. De Batselier,  Vice-Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over het beroep tegen de uitbrei-
ding van de stortplaats te Burst-Borsbeke,
blz. 322

Actuele vraag van mevrouw M. Aelvoet
tot de heer N. De Batselier,  Vice-Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de recyclage van wegwerp-
verpakking in het kader voor EKOL,
blz. 323
Actuele vraag van de heer J. Geysels tot
de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de plicht van de gezinnen
om melding te maken van het lozen van
afvalwater, blz. 324

Interpellaties (Regl. art. 76) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer J. Ulburghs tot
de heer L. Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, KMO, We-
tenschapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de herstructurering en
de reconversie van de Kempense  Steen-
koolmiinen, blz. 325

Sprekers : de heren J. Ulburghs, G.
Vermassen, V. Vautmans, A. Arts,
H. Olaerts, Minister L. Van den  Bran-
de

Nederlandse Radio- en Televisie-uitzen-
dingen in België, omroep van de Vlaamse
Gemeenschap
Benoeming van de leden van de Raad van
Bestuur, blz. 332
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Ontwerp van decreet waarbij voor de
maanden april, mei en juni 1992 voorlopi-
ge kredieten worden geopend die in min-
dering komen van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het  begro-
tingsjaar 1992
- 27 (BZ 1992) - Nrs.1 tot 8
Aangehouden stemmingen, blz. 333

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
J. Decorte

Hoofdelijke stemming, blz. 337

Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 3 maart 1992
door de heer F. Dewinter gehouden inter-
pellatie tot de heer L. Van den Brande,
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de verdere
uitvoering van de Staatshervorming
- 146 (BZ 1992) - Nr.1
Hoofdelijke stemming, blz. 339

Sprekers : de heren A. Denys, E. Van
Rompuy

Interpellaties (Regl. art .76)  (Voortzetting)
Interpellatie van de heer H. Candries tot
de heer L. Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, KMO, We-
tenschapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de groeiende invloed van
Franse bedrijven in de Vlaamse econo-
mie, blz. 341

Sprekers : de heren H. Candries, C.
Lisabeth, A. Denys, H. Schiltz, W.
Verreycken, L. Dierickx, Minister L.
Van den Brande

Motie van aanbeveling, blz. 350

Interpellatie van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer N. De Batselier,  Vice-
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de gevolgen voor de ge-
meentebesturen van de nieuwe regeling
voor de milieuvergunningen en van de
met de Vlaamse Gemeenschap afgesloten
milieu-overeenkomst
Interpellatie van de heer L. Barbé tot de
heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu en Huisvesting,
over de toepassing van VLAREM en het
vergunningenbeleid van de Vlaamse Exe-
cutieve inzake hinderlijke inrichtingen,
blz. 350

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, L. Barbé, J. Timmermans, M.
Verwhilghen, F. Wymeersch, Minister
N. De Batselier

Regeling van de werkzaamheden, blz. 360

Bijlagen
Vragen om uitleg (Regl.art.20)
Vraag om uitleg van de heer E.  Balde-
wijns tot de heer L. Van den Bossche,
Gemeenschapsminister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken, over het spijbelen in
het onderwijs, blz. 362
Vraag om uitleg van de heer L. Van  Nieu-

wenhuysen tot de heer L. Van den  Bos-
sche, Gemeenschapsminister van Onder-
wijs en Ambtenarenzaken, over de aan-
wezigheid van kinderen van taalgemengde
en Franstalige gezinnen in Vlaamse scho-
len in Brussel, blz. 366
Vraag om uitleg van de heer L. Bril aan
de heer L. Van den Brande, Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, KMO, We-
tenschapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over het economisch beleid
betreffende het Beaulieu-dossier, blz. 369

Vraag om uitleg van mevrouw C. Harnie
aan de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de afgifte van een
bouwvergunning voor de gemeente  Lem-
beek in verband met het  Sst-project,
blz. 374
Vraag om uitleg van de heer J. De Mol
aan de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over een omzendbrief
van 3 januari 1992 waarbij ‘Richtlijnen
met betrekking tot de aard van bedrijven
die kunnen toegelaten worden in een  in-
dustriezone of een gebied voor ambachte-
lijke bedrijven en kleine en middelgrote
ondernemingen ’ worden  verstrekt,
blz. 375
Vraag om uitleg van de heer M. Van hout-
te  aan mevrouw W. Demeester-D e
Meyer, Gemeenschapsminister van Finan-
ciën en Begroting,  Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin, over een mogelijke
fraude bij kredietverlening door het Fonds
voor de Bouw van Ziekenhuizen en  Me-
disch-Sociale Instellingen, blz. 378
Vraag om uitleg van de heer G. Anthuenis
aan mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Gemeenschapsminister van Financiën en
Begroting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin, in verband met de acties
van het personeel in de sector van de bij-
zondere jeugdbijstand, blz. 380
Vraag om uitleg van de heer M. Didden
aan mevrouw L. Detiège, Gemeenschaps-
minister van Tewerkstelling en Sociale
Aangelegenheden , over het aanstellen
van euroconsulenten bij de Vlaamse
Dienst voor Arbeidsbemiddeling en  Be-
roepsopleiding, blz. 382
Vraag om uitleg van mevrouw M. Vogels
aan mevrouw L. Detiège, Gemeenschaps-
minister van Tewerkstelling en Sociale
Aangelegenheden , over een mogelijke
foldercampagne met betrekking tot
AIDS, blz. 384
Vraag om uitleg van de heer F. Dielens
aan de heer N. De Batselier, Vice-Voor-
zitte r van de Vlaamse Executieve,  Ge-

meenschapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, in verband met ongehoorde
verhoging der stortprijzen in Vlaams Bra-
bant, blz. 385
Vraag om uitleg van de heer M. Maertens
aan de heer N. De Batselier, Vice-Voor-
zitte r van de Vlaamse Executieve,  Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de stand van zaken inza-
ke de onteigeningsprocedure van het na-
tuurgebie d ‘Zwinbosjes ’ te Knokke,
blz. 387
Vraag om uitleg van mevrouw M. Aelvoet
aan de heer N. De Batselier, Vice-Voor-
zitte r van de Vlaamse Executieve,  Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de aanwezigheid van
dioxines in het Dijlewater, blz. 388
Vraag om uitleg van de heer M. Maertens
aan de heer N. De Batselier, Vice-Voor-
zitte r van de Vlaamse Executieve,  Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de stand van zaken in
het ontmijningscomplex van  Poelkapelle-
Houthulst, blz. 390
Vraag om uitleg van de heer L. Barbé aan
de heer N. De Batselier, Vice-Voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Leefmilieu en Huis-
vesting, over de openbaarheid van  lo-
zingsvergunningen, blz. 391
Vraag om uitleg van de heer L. Dierickx
aan de heer N. De Batselier, Vice-Voor-
zitte r van de Vlaamse Executieve,  Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de Vlaamse  vogelop-
vangcentra en de wijziging van het ko-
ninklijk besluit van 9 september 1981 hou-
dende de vogelbescherming, blz. 392
Vraag om uitleg van de heren J. Peeters,
L. Barbé, W. Verreycken en M. Van Peel
aan de heer H. Weckx,  Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden, over het tekort aan  kampeer-
materiaal voor de Vlaamse jeugdbewegin-
gen tijdens de zomermaanden, blz. 394
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10e vergadering Dinsdag 3 maart 1992

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

E. Flamant ; gezondheidsredenen.

G. Annemans, J. Caudron, J. Ga-
briels, M. Van der Poorten, R. Van
Hooland ; buitenslands.

van de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1992
- 27 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

ONTWERP VAN DECREET

voor Huisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Landinrichting.

- Voorstel van decreet van de heer
C. Moors C.S. houdende wijziging
van artikelen 130 en 191 van het
decreet van 12 juni 1991 betref-
fende de universiteiten in de
Vlaamse Gemeenschap
- 139 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Onderwijs en Vorming.

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende ont-
werp van decreet werd ingediend :

- Ontwerp van decreet betreffende
het onderwijs-111
- 133 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Onderwijs en Vorming.

J. Buchmann, J. Leclercq, P. Van
Grembergen ; ambtsverplichtingen.

P. Berben, R. Swinnen ; familiever-
plichtingen.

VOORSTELLEN VAN DECREET

BEGROTING

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende ont-
werp van decreet werd ingediend :

- Ontwerp van decreet waarbij voor
de maanden april, mei en juni
1992 voorlopige kredieten worden
geopend die in mindering komen
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Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van decreet werden inge-
diend :

- Voorstel van decreet van de heer
G. Vanleenhove C.S. houdende
wijziging van artikel 52 van de wet
van 29 maart 1962 houdende or-
ganisatie van de ruimtelijke orde-
ning en van de stedebouw
- 135 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken

Opnieuw aanhangig te maken op
voorstel van het Bureau

De Voorzitter : Dames en heren, het
Bureau stelt de Vlaamse Raad voor
de volgende voorstellen van decreet
opnieuw aanhangig te maken :

- Voorstel van decreet van de heer
J. Van Eetvelt C.S. houdende wij-
ziging, wat betreft de gemeentelij-
ke commissies van advies, van de
wet van 29 maart 1962 houdende
organisatie van de ruimtelijke or-
dening en van de stedebouw
- 181 (1988-1989) - Nr. 1.
Te verwijzen naar de Commissie
voor Huisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Landinrichting.

- Voorstel van decreet van de heer
R. Van Rompaey houdende wijzi-
ging van artikel 37 en opheffing
van artikel 38 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en
van de stedebouw
- 436 (1990-1991) - Nr. 1.
Te verwijzen naar de Commissies
voor Huisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Landinrichting.
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Voorzitter
- Voorstel van decreet van de heer

D. Van der Maelen C.S. houdende
omzetting en uitvoering in de
Vlaamse Gemeenschap van het
recht van de Europese Gemeen-
schappen
- 342 (1989-1990) - Nr. 1.
Te verwijzen naar de Commissie
voor de Algemene Zaken, het
Reglement en de Verzoekschrif-
ten.

- Voorstel van decreet van de heer
J. Timmermans houdende wijzi-
ging van de wet van 26 maart 1971
op de bescherming van de opper-
vlaktewateren tegen verontreini-
ging
- 543 (1990-1991) - Nr. 1.
Te verwijzen naar de Commissie
voor Leefmilieu en Natuurbe-
houd.

- Voorstel van decreet van de heren
J. Ansoms en G. Cardoen C.S.
houdende toekenning aan regio-
nale en lokale besturen van toela-
gen voor het organiseren van par-
ticipatiebegeleiding
- 272 (1989-1990) - Nr. 1.
Te verwijzen naar de Commissie
voor Binnenlandse Aangelegen-
heden en Ambtenarenzaken.

- 138 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Algemene Zaken, het
Reglement en de Verzoekschrif-
ten.

VERSLAG VAN HET REKEN-
HOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende verslag
van het Rekenhof werd ingediend :

- Verslag van het Rekenhof over
het ontwerp van decreet waarbij
voor de maanden april, mei en
juni 1992 voorlopige kredieten
worden geopend die in mindering
komen van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1992
- 27 (BZ 1992) - Nr. 2.
Verwezen naar de Commissie
voor Fianciën  en Begroting.

De Voorzitter : De volgende kennis-
geving van het Rekenhof werd inge-
diend :

- Kennisgeving van het Rekenhof
van de brief die het op 27 februari
1992 heeft gericht aan de Ge-
meenschapsminister van Finan-
ciën en Begroting in verband met
de uitvoeringsrekening van de be-
groting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het jaar 1984, alsmede
van het bijgevoegde voorontwerp
van decreet ter zake.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

ARRESTEN VAN HET ARBI-
TRAGEHOF
Indiening

De Voorzitter : De volgende arresten
van het Arbitragehof liggen ter inza-
ge bij het Secretariaat van de Raad,
Afdeling Openbare Vergadering :

- Arrest nr. 12/92  van 20 februari
1992 (rolnummer 239) ;

- Arrest nr. 13/92  van 27 februari
1992 (rolnummer 256) ;

- Arrest nr. 14/92  van 27 februari
Zijn er daaromtrent opmerkingen ?
(Neen)

Dan zijn bedoelde voorstellen van
decreet opnieuw aanhangig bij de
Raad en worden zij naar de respectie-
ve bevoegde Commissies verwezen.

RAPPORT VAN HET REKEN-
HOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende rap-
port van het Rekenhof werd inge-
diend :

1992 (rolnummer 265) ;
- Arrest nr. 15/92  van 27 februari

1992 (rolnummer 376) ;

VOORSTEL VAN RESOLUTIE

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : Het volgende voor-
stel van resolutie werd ingediend :

- Voorstel van resolutie van de heer
H. Candries betreffende het ver-
dedigen van het algemeen Vlaam-
se belang door de Vlaamse Exe-
cutieve inzake het samenwer-
kingsakkoord tussen Air France
en Sabena

- Rapport van het Rekenhof over
de begrotingsrekening van de
Vlaamse Gemeenschap over het
jaar 1984
- 24 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

KENNISGEVING VAN HET RE-
KENHOF

Indiening en verwijzing

KENNISGEVINGEN VAN HET
ARBITRAGEHOF
Indiening

De Voorzitter : De volgende kennis-
gevingen van het Arbitragehof be-
treffende beroepen tot vernietiging
en tot gedeeltelijke vernietiging lig-
gen ter inzage bij het Secretariaat van
de Raad, Afdeling Openbare Verga-
dering :

- Rolnummer 377 ;
- Rolnummer 380 ;
- Rolnummer 386.
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SCHRIFTELIJKE
(Regl. art. 74)

VRAGEN INTERPELLATIES (Regl. art. 76)

Indiening

De Voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door :

- Mevrouw M. Aelvoet, de heren
M. Bourgois, H. Brouns, G. Car-
doen, J. Caudron, W. Cortois, J.
De Bremaeker, W. Demuyt, M.
Didden, F. Dielens, mevrouw V.
Dua, de heren J. Geysels, H.
Lauwers, M. Maertens, J. Tim-
mermans, M. Van der Poorten,
P.  Van Grembergen,  E.  Van
Keirsbilck, L. Van Nieuwenhuy-
sen, E. Van Vaerenbergh, W.
Verreycken en mevrouw M. Vo-
gels.

Interpellatie van de heer F. Dewinter
tot de heer H. Weckx, Gemeen-
schapsminister van Cultuur en Brus-
selse Aangelegenheden, over de
Vlaamse vrije radio’s in Brussel en
Vlaams Brabant

De Voorzitter : Dames en heren, we-
gens gezondheidsredenen van de
heer Weckx, Gemeenschapsminister
van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden, zal de interpellatie van de
heer Dewinter tot de betrokken Mi-
nister over de Vlaamse vrije radio’s
in Brussel en Vlaams Brabant naar
een latere Openbare Vergadering
worden verschoven.

BENAMING VAN EEN COMMIS-
SIE

De Voorzitter : Dames en heren, op
verzoek van de Vlaamse Executieve
stelt het Bureau voor de benaming
van de Commissie voor Onderwijs en
Vorming te veranderen in Commissie
voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid.

Interpellatie van de heer L. Peeters
tot de heer L. Van den Bossche, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
en Ambtenarenzaken, over de ach-
teruitgang van de fysieke conditie
van de jeugd

Is de Raad het daarmee eens ? (In-
stemming)

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Leo Peeters
tot de heer Van den Bossche, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
en Ambtenarenzaken, over de ach-
teruitgang van de fysieke conditie
van de jeugd.

Aldus is besloten.
De  heer  Leo  Pee te r s  heef t  he t
woord.

BENAMING VAN WERKGROE-
PEN

De Voorzitter : Dames en heren, ik
deel u mee dat bij Bureaubeslissing
van 26 februari 1992 de benaming
van de Werkgroep Verzuiling veran-
derd is in Werkgroep Brussel en
Vlaams Brabant in Advies- en Over-
legcomité Brussel en Vlaams Bra-
bant.

De heer L. Peeters (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de jongste
maanden hebben tal van wetenschap-
pelijke en gespecialiseerde onderzoe-
ken aangetoond dat de fysieke condi-
tie van onze jeugd er in belangrijke
mate op achteruit gaat. Dat blijkt uit
het rapport van het BOIC, uit het
door de Koning Boudewijnstichting
gepubliceerde Witboek, uit de onder-
zoeksbevindingen van het Interuni-
versitair Onderzoekscentrum voor
Sportbeleid, en het zopas in februari
verschenen boek over de jeugdsport
van professor De Knop.

Zowel het BLOSO als de Vlaamse
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Ingekomen stukken
Benaming Commissie
Benaming Werkgroepen

enVlaamse &-ije  radio’s in Brussel
Fysieke conditie van de jeugd

Brabant

Sportfederatie hebben in de voorbije
weken aan de alarmbel  getrokken en
vragen dat er onmiddellijk maatrege-
len en initiatieven worden genomen
om een verdere verslechtering tegen
te gaan.

Aan een aantal vaststellingen kan on-
mogelijk voorbij worden gegaan. Het
uithoudingsvermogen van de jonge-
ren kent een ernstige terugval en dit
vooral in de leeftijdsgroep van 14-15
jaar. In vergelijking met onze buur-
landen scoort onze jeugd beduidend
lager qua fysieke prestaties. De
Vlaamse jongeren vertonen steeds
meer tekenen van een verhoogd cho-
lesterolgehalte, met de daaraan ver-
bonden risico’s voor hartaandoenin-
gen en gevaren voor de gezondheid
in het algemeen. Sommige rappor-
ten, vooral deze inzake de lichamelij-
ke opvoeding op school, gewagen
van een evolutie naar motorisch anal-
fabetisme bij onze jongeren. Verge-
lijkende studies wijzen op significante
fysiologische verschillen met de jeugd
in het buitenland.

Een ongezonde levensstijl, en vooral
een gebrek aan fysieke activiteit kan
hiervoor een verklaring zijn. Het
Bloso heeft zopas een brede jeugd-
sportpromotie-campagne aangekon-
digd. Deze campagne, die ook in het
Vlaams regeerakkoord wordt ver-
meld, mikt vooral op de medewer-
king van de Vlaamse Sportfederaties,
clubs en gemeentebesturen en richt
zich tot de jongeren tussen 12 en 18
jaar. Zij heeft echter slechts dan een
kans op slagen als zij wordt onder-
steund door een aantal initiatieven in
het onderwijsbeleid. Het onderwijs is
immers het enige milieu dat al deze
kinderen kan bereiken.

Het zou toch naïef zijn te veronder-
stellen dat de Vlaamse sportclubs dit
probleem alleen op een afdoende
manier kunnen oplossen. Eerder ge-
noemde rapporten wijzen inderdaad
op een aantal structurele problemen.
Zo kent de sportbeoefening een
enorme drop-out bij jongeren vanaf
14 en 15 jaar. Een grote meerderheid
van de ondervraagde jongeren vin-
den dat zij te weinig kansen krijgen
om op hun niveau in de clubs sport
te beoefenen. De clubs hebben een
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L. Peeters

nogal eenzijdige competitieve bena-
dering van de sportbeoefening.
Slechts 20 ten honderd van de sport-
clubs heeft naast de competitie een
omnisport- of recreatief aanbod. Het
onderzoek bij de jonge recruten wijst
uit dat steeds minder jongeren ooit
lid van een club zijn geweest. Tachtig
ten honderd van onze sportfederaties
hebben geen opleiding voor jeugd-
trainer. Vijftig ten honderd van de
trainers hebben geen enkel sportpe-
dagogisch  getuigschrift.

Men kan dus terecht stellen dat er
een mentaliteitsverandering moet ko-
men. Precies het onderwijs heeft een
vormende en educatieve opdracht en
kan bij jongeren een mentaliieitsve-
randering teweeg brengen. Een aan-
tal initiatieven ter herwaardering van
de lichamelijke opvoeding en de
sport op school zullen dan wel moe-
ten worden genomen.

Eerst en vooral is er ‘het probleem
van de kwantiteit, namelijk het aan-
tal uren lichamelijke opvoeding en
sport in het onderwijs. Dat aantal
moet voor alle onderwijsnetten en
voor alle niveaus worden opgetrok-
ken en bij wet worden vastgelegd.
Uit onderzoek blijkt dat in het basis-
onderwijs 80 ten honderd van de
reglementair voorziene lessen licha-
melijke opvoeding niet worden gege-
ven, maar ook in het secundair on-
derwijs is het lang niet zeker dat alle
leerlingen gemiddeld één uur per
week lichamelijke opvoeding aange-
boden krijgen.

In alle sportkringen is men het nage-
noeg eens over volgende eisen : ten
eerste, minimum één uur lichamelij-
ke opvoeding per dag voor het basis-
onderwijs, bij voorkeur gegeven door
een leraar of regent lichamelijke op-
voeding ; ten tweede, minimum drie
uur lichamelijke opvoeding en sport
per week in het lager secundair on-
derwijs en twee uur in het hoger se-
cundair onderwijs in alle onderwijs-
netten.

Het is ook nodig het beroep van de
leraar lichamelijke opvoeding te her-
waarderen naar inhoud. Met het oog
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op dze herwaardering zouden de op-
leidingsinstituten de opleiding moe-
ten herzien en zouden de leerplannen
moeten worden geactualiseerd. Die
zijn immers al 20 jaar hetzelfde. De
leraars moeten ook de kans en de
middelen krijgen om hun lessen beter
af te stemmen op het verwachtings-
patroon van de jongeren van van-
daag, want vaak is dit niet meer het
geval. Er zou ook een dynamische en
motiverende inspectie moeten ko-
men die de leraars lichamelijke op-
voeding daadwerkelijk ondersteunt.

Bovendien moet ook veel meer aan-
dacht worden besteed aan de na-
schoolse sportbeoefening. De bege-
leiding ervan moet worden opgeno-
men in de lesopdracht van de leraar
lichamelijke opvoeding.

Er moet werk worden gemaakt van
het terbeschikking stellen van de
schoolinfrastructuur ten behoeve van
sportclubs en gemeentelijke sport-
diensten. Dat lijkt vanzelfsprekend,
maar zolang er geen afdoende be-
heersformule wordt bepaald waarbij
de bewakings- en veiligheidsproble-
men worden opgelost, zal de samen-
werking tussen school, club en lokale
overheid meestal dode letter blijven.
De samenwerking in verband met het
gebruik van de infrastructuur moet
worden gestimuleerd. Dat geldt ook
in omgekeerde richting, namelijk
vanuit de gemeente naar de school.

Het BLOSO heeft met het lanceren
van de nieuwe jeugdpromotiecam-
pagne een enorme uitdaging gelan-
ceerd. Om de kansen op succes te
vrijwaren moeten het BLOSO en het
departement onderwijs kunnen reke-
nen op partners. Het departement
onderwijs vervult hier een cruciale
rol.

Aan de Minister van Onderwijs wil
ik vragen welke maatregelen en ini-
tiatieven hij overweegt te nemen.
Welke maatregelen zullen worden
genomen met betrekking tot de kwa-
liteit, het aantal uren lichamelijke op-
voeding in alle netten en IBO’s ?
Welke maatregelen zullen ook wor-
den genomen in verband met het
concreet invullen van het lessenpro-
gramma  en de globale heroriëntering

Fysieke conditie van de jeugd

van de opleiding ? Welke voorstellen
met betrekking tot de naschoolse
sportbeoefening zullen worden ge-
daan en welke maatregelen zullen
tenslotte worden genomen om een
wederzijds gebruik van school en ge-
meentelijke sportinfrastructuur te sti-
muleren ?

Mijnheer de Minister, ik zal met veel
aandacht luisteren naar uw antwoord
ter zake. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
ik kan het uitgangspunt van de heer
Leo Peeters volmondig bijtreden.
Daar waar hij vaststelt dat het met
de fysieke conditie van onze jeugd
droevig is gesteld. Ik ben het echter
met zijn voorstellen om hieraan iets
te verhelpen niet volledig eens.

De achteruitgang van de fysieke con-
ditie van onze jongeren heeft niet al-
leen iets te maken met de lichamelij-
ke opvoeding in onze scholen. Het
probleem ligt veel dieper. Wij moe-
ten de algemene situatie van onze sa-
menleving onder de loep nemen want
het betreft hier een maatschappelijk
probleem. We leven in een consump-
tiemaatschappij met alle nadelige ge-
volgen vandien.  Vele jongeren wor-
den dagelijks ‘s morgens met de auto
naar school gebracht en liefst voor de
schoolpoort afgezet, waarna ze ook
‘s avonds weer met de auto worden
afgehaald. Het blijkt ook veel inter-
essanter te zijn voor de kinderen om
op woensdag- en zaterdagnamiddag
voor de beeldbuis te zitten dan aan
sport of spel te doen. Het is een alge-
mene malaise en met maatregelen te
nemen enkel en alleen op het vlak
van het onderwijs zal de toestand niet
verbeteren.

Het is een ziektebeeld. Dat bestrijdt
men niet door hier en daar een zalfje
te strijken of door een pilletje in te
nemen. Men moet zoeken naar de
echte oorzaken en die dan ook be-
strijden. Zich louter richten op het
onderwijs is, zoals men dat noemt ku-
rieren am Symptom.
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Wymeersch

Wij moeten een heel pakket maatre-
gelen onder ogen durven te zien.
Volgens mij zijn er vier terreinen die
onmiddellijk in aanmerking komen.

Ten eerste moeten wij maatregelen
nemen in verband met de verkeers-
veiligheid, zoals het systematisch
aanleggen van speelterreinen en
open speelruimten waar jongere kin-
deren tijdens hun vrije uren aan sport
en spel kunnen doen. Wij bepleiten
ook het aanleggen van woonerven en
moeten zorgen voor een verkeersar-
me buurt in kinderrijke woonwijken.

Ten tweede, de rol van de ouders is
heel belangrijk en zelfs primordiaal.
Door omstandigheden gaan beide
ouders veelal uit werken. Er is der-
halve tijd noch mogelijkheid om de
kinderen op te vangen op woensdag-
namiddagen en op zaterdagen. Als
de ouders ‘s avonds thuiskomen na
een vaak vermoeiende arbeidstaak
hebben zij niet veel zin meer om
gangmaker te spelen in de sport. Wij
pleiten nogmaals voor maatregelen
die het opnieuw interessant maken

dat een ouder de hele tijd ter beschik-
king is om de kinderen op te vangen.
Daarom pleiten wij dus nogmaals
voor het invoeren van een opvoe-
dersloon.

Ten derde, wij pleiten - en hier ben
ik op dezelfde golflengte als de heer
Leo Peeters - voor meer en betere
uren lichamelijke opvoeding, indien
mogelijk echter gespreid over alle da-
gen van de week. Het hoeven geen
volledige lesuren te zijn ; deeltijdse
uren zijn ook best mogelijk. In die
optiek pleiten wij trouwens voor het
weliswaar op kleine schaal invoeren
van initiatie in verdedigingstechnie-
ken, wat naar ik heb menen te begrij-
pen reeds in verschillende netten be-
staat.

Ten vierde, het beleid met betrek-
king tot de sportclubs. Ik hoor heel
graag dat er een actie op het getouw
wordt gezet om de sportclubs te be-
geleiden en om de kinderen meer aan
te sporen om in verenigingen te tre-
den. Ik heb wel enkele opmerkingen
in dit verband. Heel wat sportclubs
zijn momenteel niet in staat om meer

VB-fractieleider F. Dewinter (links) interpelleerde Executieve- Voorzitter L. Van
den Brande (CVP) over de verdere uitvoering van de Staatshervorming. In het
midden, resp. rechts : fractiegenoten K. Van Overmeire en J. Van Hauthem
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kinderen op te vangen omdat het ze
ontbreekt, ten eerste, aan mensen
die de jeugd kunnen begeleiden en,
ten tweede, aan infrastructuur. Zo-
lang die beide voorwaarden niet ver-
vuld zijn, heeft het mijns inziens wei-
nig nut de kinderen aan te sporen om
in sportverenigingen te treden.

Bij de sportverenigingen doet zich
ook een ander probleem voor, name-
lijk de prestatiedwang. Ik heb het
niet over de competitiegeest want die
moet er zijn en die is gezond. Op het
ogenblik wordt een vrij onzuivere
prestatiedwang gelegd op vaak jonge-
re kinderen. Gedeeltelijk door het
ontbreken van begeleiders botsen
heel wat kinderen tegen een figuurlij-
ke muur op en komen zij niet aan
bod in hun vereniging tenzij ze.
werkelijk presteren om zo een vaste
plaats te krijgen bij hun begeleider of
hun vereniging.

Dit heeft slechte gevolgen, zowel op
psychisch als op lichamelijk vlak. Een
gevolg daarvan is dat heel wat jonge-
ren alleen omwille van de prestatie-
dwang in hun vereniging naar onge-
zonde praktijken en middelen grij-
pen, niet om zich naar buiten uit te
manifesteren maar in de eerste plaats
om zich te manifesteren tegenover
hun vrienden en kameraden in die
vereniging.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, het is belangrijk om een
goed beleid uit te stippelen naar de
sportverenigingen toe opdat de jonge
mensen van vandaag, de volwassenen
van morgen, zich daar op een goede
manier zouden kunnen ontplooien en
daar niet door die ridicule prestatie-
drang psychisch ten onder zouden
gaan.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, dat was een korte
schets van de beleidsopties en de
maatregelen die wij voorstaan inzake
sportbeleid ; ons eerste standpunt is
en blijft dat we de uitgangspunten
van de gehele samenleving moeten
durven veranderen. Ik zou de slogan
van een andere partij willen parafra-
seren en zeggen : We moeten een
beetje anders gaan leven. (Applaus
op de banken van het VB)
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De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, geachte collega’s,
ik denk dat de interpellatie en ook
de tweede toespraak hopen op gene-
zing. Ik kan ze daarom in grote lijnen
bijtreden. De zorg voor de fysieke
conditie van onze jeugd overstijgt
nochtans de zuivere onderwijsproble-
matiek. Het probleem kan dus niet
alleen in mijn departement worden
opgevangen. Deze problematiek
vormt de illustratie van een globaal
maatschappelijk fenomeen en toont
aan op welke wijze onze gemeen-
schap leeft. Deze levenswijze wordt
het best en het meest frequent geme-
ten bij de jongeren ; bepaalde metin-
gen gebeuren bij voorbeeld bij
Landsverdediging en het gaat daar
noodzakelerwijze om jongere men-
sen. Indien we de fysieke conditie
van de ouderen willen testen, bij-
voorbeeld de fysieke conditie van de
aanwezige collega’s, dan denk ik -
en ik wil hierbij dit Parlement niet
uitdagen - dat de uitslag nogal ma-
caber zou zijn. Ik vermoed overigens
dat het cholesterol gehalte niet alleen
bij de jeugd maar ook bij sommige
van de vorige sprekers te hoog ligt.
Door hun fysieke conditie tonen de
interpellanten zelf aan dat het pro-
bleem ruimer is dan jeugd en onder-
wijs.

Ik ben tevreden dat het debat is
opengetrokken en dat werd aange-
toond dat er zich een tweede eigen-
aardig fenomeen in de maatschappij
schijnt af te tekenen. Ik zal niet op
alle elementen ingaan die buiten mijn
bevoegdheid vallen. Als er een pro-
bleem is bij de jeugd wordt er altijd
een beschuldigende vinger naar On-
derwijs uitgestoken. Onderwijs moet
het dan maar weer oplossen. Onder-
wijs is natuurlijk een belangrijk ge-
heel, maar het onderwijs functioneert
binnen een maatschappelijk geheel.
Onderwijs kan niet los van de maat-
schappij functioneren en heeft dus
dezelfde gaven en gebreken als die
maatschappij zelf. Onderwijs vormt
een belangrijk deel van het opvoe-
dingsproces, maar is er toch maar een
deel van. Men mag dus onderwijs
niet bestraffen voor alle problemen
inzake jeugd.
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De fysieke conditie van de jeugd ver-
slechtert van langsom  meer ; dat is
een alom gekend fenomeen. Weten-
schappelijke studies van het BOIC,
van het BLOSO, van de Koning Bou-
dewijnstichting en andere hebben dit
de laatste jaren herhaaldelijk aange-
toond. Ook de metingen bij het Bel-
gische leger bevestigen dit voldoen-
de.

De redenen voor deze verslechtering
zijn zeer uiteenlopend. De levenswij-
ze van de jongeren, zoals die van de
ouderen, is de meest voor de hand
liggende reden. Zoals een spreker
beklemtoonde, worden vandaag heel
wat kinderen met de wagen gebracht
en opgehaald. Als je dit patroon ver-
gelijkt met het schoollopen van tien,
vijftien of twintig jaar geleden, is het
verschil opmerkelijk. Tien of twintig
jaar geleden ging men met de fiets
naar school of te voet. Uiteraard be-
staat er nu een probleem van ver-
keersonveiligheid waardoor afgera-
den wordt dat te doen, zeker in de
stedelijke gebieden. Aangezien er
daarbij een concentratietendens is, in
het onderwijs smal1 is beautiful tot
het verleden behoort en bij steeds
meer ouders de neiging bestaat hun
kinderen naar grote scholen te sturen
die dan weer meestal in de stedelijke
context zijn gevestigd, versterkt de
problematiek zichzelf en ontstaan er
nog afradingseffecten naast het alge-
meen cultuurpatroon dat ook al min-
der beweging bevat.

Verder is er de drop out in sport-
clubs. Het is juist dat in de meeste
sportclubs competitie centraal staat.
De competitieve ingesteldheid speelt
eveneens negatief bij de algemene fy-
sieke ontwikkeling van de jeugd. Dat
blijkt zeer duidelijk bij analyse van
het jongerenbeleid in de meeste
sportclubs. De kinderen blijven er
gewoonlijk tot ongeveer 12 jaar, de
periode waarin talent kan worden
ontdekt, en dan komt een felle terug-
val van het aantal leden. Er blijven
dan slechts de leden over die weke-
lijks of om de veertien dagen kunnen
aantreden in de eerste, tweede of
derde club. De rest is afgeschreven
wegens te weinig talent, wegens on-
voldoende mogelijkheden voor de
trainer enzovoort.

Fysieke conditie van de jeugd

Een andere factor is de eenzijdige
voeding. Daar ga ik straks op in.

Ook de vrijetijdsbesteding is eenzij-
dig en minder afgestemd op fysieke
ontspanning. Ook hier geldt weer,
zeker in de stedelijke gebieden, dat
de omgeving niet bepaald kindvrien-
delijk is en niet uitnodigt tot allerlei
fysieke activiteiten die 10, 20 of 30
jaar geleden best doorgang konden
vinden. Het voetballen op straat is
allang een gegeven dat men slechts
in oude films kan terugvinden. Ik heb
nog wel op straat gevoetbald, tot ver-
driet van mijn moeder die de gebro-
ken ruiten moest betalen omdat ik
niet altijd goed kon mikken. Nu be-
horen die dingen tot het verleden. De
omgeving waarin een kind opgroeit
is vijandig voor beweging en spel.

Het is juist dat een globale aanpak
vereist is. Meer nog dan vroeger
heeft het onderwijs zeker een belang-
rijke opdracht in het remediërings-
proces, maar niet alleen het onder-
wijs.

In de interpellatie werd vermeld dat
verschillende en zeer uiteenlopende
reden kunnen worden aangehaald
voor de slechte conditie van de jeugd.

Ik heb met genoegen vastgesteld -
ook de interpellant heeft het aange-
haald - dat BLOSO al een eerste
initiatief heeft genomen om een bre-
de jeugdsportcampagne op te zetten,
die over enkele maanden zal begin-
nen. Aangezien ik van mening ben
dat het onderwijs aansluiting moet
trachten te vinden met andere ele-
menten in onze maatschappij, in dit
geval met BLOSO, heb ik gesprek-
ken laten aanknopen om na te gaan
hoe het onderwijs kan inspelen op de
BLOSO-campagne en die aldus meer
ampleur geven. De besprekingen zijn
nog volop bezig. Ik kan nu niet direct
een concreet plan voorleggen, maar
ik vermoed dat zo’n plan over één à
twee maanden klaar zal zijn en dat
ik bij het opstarten van de campagne
meer klaarheid kan geven over de
wijze waarop het onderwijs erbij
wordt betrokken.

Er bestaat nogal wat discussie over
lichamelijke opvoeding op school.
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Volgens mij is de suggestie om meer
gedeeltelijke lesuren lichamelijke op-
voeding te geven weinig zinvol. Li-
chamelijke opvoeding gebeurt im-
mers in een kledij die niet dezelfde
is als die van het klasgebeuren. Dat
betekent dus uitkleden en aankleden.
Een half lesuur, 25 minuten, zou be-
tekenen dat de lichamelijke opvoe-
dingsactiviteit tot 10 of 12 minuten
zou worden teruggebracht.

Ik ga de discussie over de rol van de
lichamelijke opvoeding niet uit de
weg. Wij zullen nagaan in hoever het
te verdedigen is en praktisch doen-
baar is in het basisonderwijs meer
uren lichamelijke opvoeding in te
schakelen. Ook hier mogen wij el-
kaar niets wijsmaken. Tot nu toe zijn
niet alle scholen in staat, of hebben
zij er niet voorgeopteerd, een aparte
leraar lichamelijke opvoeding aan te
trekken. Sommige basisscholen be-
zitten niet de middelen om een leer-
kracht lichamelijke opvoeding in te
schakelen ; anderen kunnen het wel,
maar doen dat bewust niet. Hier
speelt nu eenmaal de autonomie van
de basisschool.

Op dit ogenblik wordt volop onder-
zocht of wij eventueel meer uren li-
chamelijke opvoeding in het leerpro-
gramma  van het basisonderwijs moe-
ten inschrijven. Dan nog vraag ik mij
af wat het nut is een dergelijke stra-
tegie te volgen indien die lessen -
wij moeten de werkelijkheid niet ont-
kennen - door een leerkracht wor-
den gedoceerd, door een brave mees-
ter die dit in feite tegen zijn zin doet
en er uiteindelijk een lachertje van
maakt. Dan hebben wij wel op papier
een prachtige vooruitgang geboekt,
maar niet in de praktijk.

Daarenboven moeten de lessen licha-
melijke opvoeding kwalitatief wor-
den ingevuld. Hiermee bedoel ik niet
alleen dat de voorgeschreven oefe-
ningen moeten worden afgewerkt tij-
dens de lessen LO, maar ook dat de
leerkrachten reeds in het pedago-
gisch hoger onderwijs een gedegen
vorming ter zake moeten krijgen en
nadien een goede nascholing moeten
kunnen genieten, omdat tendensen
ter zake evolueren.
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Vraag is : heeft het zin een dergelijk
experiment uit te voeren wanneer
men weet dat onderwijzers hun car-
rière beginnen op 21 à 22 jaar en ze
beëindigen op 65. Kan men een
drieënzestigjarige die nooit lichame-
lijke opvoeding moest geven, nu op-
dragen zich dagelijks te trainen om
een goede conditie te behouden en
lichamelijke opvoeding aan de leer-
lingen bij te brengen ? Mijns inziens
houden wij er beter rekening mee
wanneer wij extra uren lichamelijke
opvoeding verplicht maken, te voor-
zien in bijzondere leermeesters LO
in het hele basisonderwijs.

Voor lichamelijke opvoeding in het
secundair onderwijs zal ik rigeureus
de beleidslijn van wijlen collega
Coens hanteren. Dit betekent dat les-
tijdentabellen met slechts één uur LO
niet zullen worden goedgekeurd.

Zoals ik reeds opmerkte, moet het
gebrek aan kwaliteit allereerst wor-
den verholpen door dergelijke lessen
in de curricula van het pedagogisch
hoger onderwijs in te schrijven. Bo-
vendien moet navorming ter zake
mogelijk zijn. Deze bijscholing zal
niet alleen ingevolge het beleid van
de Regering worden aangeboden,
maar ook omdat de school dit nood-
zakelijk acht zodat de lessen dichter
bij de noden van de school aanslui-
ten.

Er is natuurlijk ook de problematiek
van de gezondheidsopvoeding die be-
gint met bewegingsopvoeding in het
kleuteronderwijs, waarvoor dit laat-
ste overigens meer belangstelling
moet tonen. Dit houdt dan ook ver-
band met een gezonde voeding. Ik
zal dan ook, samen met mijn collega,
acties ter zake nastreven, zoals met
BLOSO.

Dat thema zal onder meer in de scho-
len moeten worden aangekaart. Hier
komen wij echter in botsing met een
zekere voedingscultuur, ons uit de
Angelsaksische wereld overgewaaid,
die niet bepaald, om het eufemistisch
uit te drukken en zonder anti-recla-
me te voeren, gezond kan worden
genoemd. Wij moeten derhalve bij de
jongeren een bewustwordingsproces
op gang brengen waarbij terzelfder
tijd de ouderen mee worden opge-
voed, want deze laatsten voeden zich
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eveneens macaber slecht. In feite
vechten wij tegen een maatschappe-
lijke bierkaai. Dit houdt ook in dat
de scholen zelf aan de kinderen hoge
kwaliteitsvoeding verstrekken, stel-
ling die ik in mijn campagne naar de
scholen toch zal verdedigen. Ik kan
u een voorbeeld geven. Aan bepaal-
de universiteiten bestaat sinds jaren
een samenwerking met geneeskundi-
ge instituten ten einde na te gaan of
de voeding evenwichtig is samenge-
steld, niet te veel vetten bevat, enzo-
meer, zodanig dat een permanente
controle wordt uitgeoefend op het
voedsel dat door de onderwijsinstel-
ling zelf wordt aangeboden. Ik meen
dat een gelijkaardige oefening moet
gebeuren voor het basisonderwijs en
het secundair onderwijs.

De naschoolse sport wordt op heden
door een aantal federaties ingericht.
Ik meen dat de wisselwerking tussen
de leraar LO en de naschoolse sport
moet worden versterkt. Naar mijn
oordeel evenwel moet bij de na-
schoolse sport minder het accent
worden gelegd op het competitieve
aspect en meer op het recreatieve
spel en ontspanning. Ook de samen-
werking met deze federaties moet
worden versterkt. Men zou er zelfs
kunnen aan denken in het kader van
old placement - wat via het onder-
wijsdecreet III mogelijk zal worden
- leraars LO, die ter beschikking
zijn gesteld of boventallig zijn, ter be-
schikking te stellen.

Wat het onderwijs zelf betreft, zal
een aantal maatregelen worden geno-
men ten einde de beperkingen die nu
bestaan voor het gebruik van school-
gebouwen, speelplaatsen en turnza-
len, maximaal op te heffen, zeker in
kansarme wij ken, om aldus speel- en
bewegingsmogelijkheden te creëren
in kindonvriendelijke omgevingen.
Ik ben een absoluut voorstander van
een breder maatschappelijk gebruik
van de schoolgebouwen. Toch meen
ik dat de interpellant met mij ak-
koord zal gaan wanneer ik zeg dat
zulks moet gepaard gaan met een
praktisch onderzoek inzake kosten
en baten. Inderdaad, het kan niet zijn
dat het openstellen van schoolgebou-
wen voor de gemeenschap volledig
op kosten van het onderwijs moet ge-
beuren ; daartoe ben ik zeker niet

235



Van den Bossche

bereid. Op basis van degelijke afspra-
ken kan zoiets echter wel gebeuren.
Bovendien zal een relatie moeten
worden opgebouwd met de gemeen-
ten. Ook de gemeenten kunnen een
grote rol spelen, zowel wat de aan-
wending van de sportdiensten als de
sportclubs, sportinfrastructuur, enzo-
voort, betreft. Wij staan dus voor een
uitdaging die wel degelijk breder is
dan onderwijs alleen. Via het onder-
wijs moet deze uitdaging worden op-
gevangen in samenspel met andere
departementen, bijvoorbeeld cultuur
met BLOSO, volksgezondheid wat
de voeding betreft, maar ook andere
collega’s zullen de nodige initiatieven
moeten nemen.

Ik droom ervan een actie te onderne-
men die evenwel voor het ogenblik
misschien nog wel enig risico inzake
veiligheid inhoudt. Ik zou proberen
de jeugd opnieuw te stimuleren om
met de fiets naar school te gaan. Re-
kening houdend met de onveiligheid
van sommige steden, houdt deze idee
nu nog een grote risicofactor in. In-
derdaad,  dergelijke initiatieven kun-
nen slechts worden genomen indien
wij met de gemeenten tot een ak-
koord zouden kunnen komen om-
trent een grotere veiligheid van het
verkeer in die gemeenten.

Op dit ogenblik worden door de ge-
meenten inspanningen gedaan, in
een aantal wijken die duidelijk kind-
onvriendelijk zijn, om speelpleinen
aan te leggen om spelenderwijze eni-
ge fysieke ontspanning mogelijk te
maken waardoor spelenderwijze een
normale conditie wordt opgebouwd.
Woonerven spelen in dit verband een
belangrijke rol, maar dit onderwerp
behoort niet tot mijn bevoegdheid.

De ouders spelen qua mentaliteit een
belangrijke rol, maar ik verzet mij
tegen de idee die hier wordt gelan-
ceerd, met name dat de slechte fysie-
ke conditie van kinderen zou te wij-
ten zijn aan het feit dat beide ouders
uit werken gaan. Dit heeft er niets
mee te maken. Het zal zeker niet met
het loon van opvoeder en een a-
sportieve vader of moeder thuis aan
de haard zijn dat de fysieke conditie
van de kinderen zal verbeteren. Ik

vermoed dat dit een uitlating is van
fundamentalistische aard, die hier
niet ter zake is. De vrouwen zijn mij
blijkbaar liever dan u, ik wens de
vrouwen in het arbeidsproces inge-
schakeld te houden.

Ik meen aldus op alle vragen te heb-
ben geantwoord. Toch stel ik vast dat
in de komende maanden in het on-
derwijs een aantal initiatieven te ver-
wachten zijn. Ook lichamelijke op-
voeding zal eerlang aan een kritisch
onderzoek worden onderworpen : de
mogelijkheid zal worden onderzocht
meer uren lichamelijke opvoeding in
het onderwijs in te voeren ; de mini-
mis kan ik nu reeds met zekerheid
stellen dat lessentabellen die geen
twee uur lichamelijke opvoeding in
het secundair onderwijs voorzien,
niet zullen worden goedgekeurd.
Toch mag men zich niet alleen maar
blind staren op de discussie lichame-
lijke opvoeding ; het gaat immers om
een bredere discussie inzake onder-
wijs, namelijk samenwerking met
BLOSO en Volksgezondheid, initia-
tieven op andere vlakken in de maat-
schappij, alsook een gans andere cul-
tuur, waarbij men moet beseffen dat
het fysieke welzijn gedeeltelijk af-
hangt van zichzelf en niet altijd van
een of andere medicus die een of an-
der pil voorschrijft.

De Voorzitter : De heer Leo Peeters
heeft het woord.

De heer L. Peeters : Mijnheer de
Voorzitter, mijn uitgangspunt was
duidelijk : het gaat niet alleen om het
terrein van het onderwijs ; op andere
terreinen werd reeds een eind van de
weg afgelegd en werden er reeds ini-
tiatieven genomen.

Ik dank de Minister voor zijn uitvoe-
rig antwoord en voor de bereidheid
die hij aan de dag legt om te komen
tot een coherent beleid. Dit is im-
mers een absolute behoefte. Ik stel
dan ook met genoegen vast dat hij
reeds contacten heeft gehad met
BLOSO en Volksgezondheid ten ein-
de een eenvormig beleid uit te stippe-
len.

Wat de fysieke conditie betreft van
de parlementsleden, wijs ik erop dat
Ministers eens te meer bevoordeeld

zijn door de omkadering van hun ka-
binet, wat hen enigszins bewegings-
mogelijkheid geeft. Eens te meer zijn
wij ter zake benadeeld.

De Voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de Minister voor
zijn antwoord. Het blijkt immers dat
hij grotendeels kan akkoord gaan
met hetgeen ik heb gesteld. Toch
wens ik een paar bemerkingen te ma-
ken.

Vooreerst vestig ik nogmaals de aan-
dacht op het pedagogisch aspect van
de gestelde problematiek. Het is niet
zo dat enkel het pedagogische moet
worden benadrukt binnen het kader
van de lichamelijke opvoeding in het
onderwijs, maar ook de pedagogische
taak van de personen die instaan
voor de opvang en de begeleiding van
de sportieve jongeren in het vereni-
gingsleven. Ook daar schort vaak wat
aan.

Ik treed u volmondig bij wanneer u
zich ietwat laatdunkend uitlaat over
de minder of niet gezonde voeding
die uit Angelsaksische milieus is
overgewaaid. Toch moet ik vaststel-
len dat ook u zich laat verleiden tot
invloeden die niet zo gezond zijn en
die overkomen uit het Angelsaksi-
sche milieu, vooral wanneer ik u hoor
spreken over smal1 is beautiful, drop
out en outplacement. Inderdaad, ik
vind dat dit vanwege een Minister
van Onderwijs van de Nederlandsta-
lige Gemeenschap niet van goede
smaak getuigt.

Laatste bemerking : u kan onze frac-
tie fundamentalistisch vinden, maar
ik wijs erop dat wij zoëven het pro-
bleem van het opvoedersloon aan-
haalden. U probeert het voor te stel-
len alsof wij de vrouw aan de haard
wensen ; wij hebben het helemaal
niet over de vrouw aan de haard,
maar over de thuiswerkende ouder.
Dit is een duidelijk verschil.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Interpellatie van mevrouw V. Dua
tot de heer L. Van den Bossche, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
en Ambtenarenzaken, over een
eventuele opzetting van een Geogra-
fisch Informatiesysteem

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van mevrouw Dua tot de
heer Van den Bossche, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken, over een even-
tuele opzetting van een Geografisch
Informatiesysteem.

Mevrouw Dua heeft het woord.

Mevrouw V. Dua (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, het Geogra-
fisch Informatiesysteem Vlaanderen
kwam veertien dagen geleden reeds
ter sprake in deze Raad. Aangezien
de bevoegde Minister van mening
was dat dit onderwerp wat meer uit-
gebreide aandacht verdiende, heb ik
mijn vraag tot actuele interpellatie,
die bij de vorige zitting niet in aan-
merking werd genomen, opnieuw in-
gediend. Ik dank de Voorzitter trou-
wens voor het aanvaarden van mijn
interpellatieverzoek.

Het gaat hier om een technisch dos-
sier : voer voor specialisten ! Dit is
echter een gevaarlijk uitgangspunt.
Men speculeert er immers op dat nie-
mand goed snapt waarover het gaat,
waardoor de willekeur en zelfs het
wanbeleid vanzelfsprekend minder
tot uiting komen.

Het is vandaag niet mijn bedoeling
een louter technische discussie te
voeren, maar enkel een aantal poli-
tieke aspecten van het dossier aan te
halen.

In de eerste plaats zal ik het hebben
over het globale concept en vooral
over het prijskaartje dat eraan ver-
bonden is. Vervolgens over het feit
dat telkens weer één bepaalde firma
erin slaagt enorme hoeveelheden
overheidsgeld binnen te rijven en op
die manier, op de rug van de gemeen-
schap, een onaantastbare monopolie-
positie kan verwerven in deze sector.

De bedoeling van het GIS-Vlaande-
ren is alle geografische gegevens te
informatiseren : zowel gewestplan-
nen, BPA’s, bodemkaarten, als meer
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gedetailleerde informatie zoals
bouwvergunningen, leidingen, infra-
structuur en dergelijke. Het komt er-
op neer van elk punt in Vlaanderen
via de computer alle bestaande geo-
grafische informatie te kunnen op-
vragen en beheren. Het is dus een
ambitieus project.

Over het basisprocédé werd onder-
tussen door de Vlaamse Regering
reeds een principiële optie genomen :
de basiskaart zal worden gevormd
door gedigitaliseerde orthofotoplans,
gemaakt op basis van luchtfoto’s.

Ik wil de aandacht vestigen op het
feit dat vergelijkbare GIS-projecten
reeds bestaan in het buitenland, maar
dat nergens ter wereld het systeem
voorgesteld door de Vlaamse Rege-
ring, wordt toegepast. In essentie
komt het erop neer dat Vlaanderen
niet alleen opteert voor veruit het
duurste, maar ook voor het slechtste
systeem. Dit is een zeer verwonderlij-
ke situatie, waarbij ik enkel kan vast-
stellen dat de privé-firma Eurosense
reeds sedert maanden intensief lob-
bywerk verricht om het door haar uit-
gewerkte systeem te promoten.

Deze principiële optie zit reeds in een
vergevorderd stadium, vermits op 16
oktober vorig jaar door de Vlaamse
Regering werd beslist een onder-
handse overeenkomst ter waarde van
160 miljoen frank met dezelfde firma
af te sluiten voor de levering van de
gedigitaliseerde gegevens van reeds
bestaande orthofoto’s als voorberei-
ding op de realisatie van een GIS-
Vlaanderen. Het komt erop neer dat
deze firma reeds geleverde foto’s nog
eens zal verkopen aan het Vlaamse
Gewest, maar nu onder de vorm van
computergegevens. Een eerste deel
ter waarde van 54 miljoen frank zal
binnenkort worden geleverd.

De betrokken firma is natuurlijk
geen onbekende : in de voorbije ja-
ren heeft dit bedrijf, onder haar vroe-
gere naam Belfotop, diverse contrac-
ten afgesloten met de overheid, on-
der meer met Openbare Werken en
met Waters en Bossen. Gemeen-
schappelijke kenmerken van al deze
overeenkomsten zijn : ten eerste, dat
het telkens gaat om contracten van
honderden miljoenen en meer. Ten
tweede, dat er telkens zowel door de
Inspectie van Financiën als door het

Geografisch Informatiesysteem

Rekenhof vernietigde kritieken wer-
den geformuleerd op deze contrac-
ten. Ten derde, dat aan het nut van
al het afgeleverde materiaal sterk kan
worden getwijfeld en tenslotte dat de
toekenning van deze contracten tel-
kens gebeurde onder zeer dubieuze
omstandigheden, waarbij het alge-
meen bekend is dat deze firma zich
heeft gespecialiseerd in verkiezings-
drukwerk en in ander vormen van
partijsteun. Dit is trouwens ook in
het verleden uitgebreid in de media
aan bod gekomen.

Een typisch voorbeeld daarvan is het
contract van de boskartering - dat
ik zelf goed ken -, eveneens een
contract van honderden miljoenen.
Ik kan de verantwoordelijke Minister
misschien ter illustratie een rondlei-
ding geven op de administratie en
hem de stapels onuitgepakte en niet
bruikbare kaarten en orthofoto’s to-
nen die momenteel in de kasten lig-
gen te beschimmelen. Een pikant de-
tail daarbij is dat de basis van de af-
geleverde orthofoto’s wordt gevormd
door digitale gegevens, dezelfde die
door de beslissing van oktober
jongstleden werden aangekocht door
het Vlaams Gewest voor een bedrag
van 160 miljoen frank. Met andere
woorden, mijnheer de Minister, u
hebt iets aangekocht dat reeds be-
staat en waarvan de kostprijs reeds
ingecalculeerd was in de vroegere
contracten van Openbare Werken en
Waters en Bossen. Op die manier
rinkelt de kassa van de firma twee
keer.

Ook aan de waarde van het materiaal
kan sterk worden getwijfeld. Het
gaat om foto-opnames waarvan een
groot gedeelte meer dan 10 jaar oud
is en zal zeker geen weergave zijn van
de actuele toestand. Dit onderhandse
en zeer dubieuze contract van 160
miljoen is slechts een voorproefje van
wat nog gaat komen, met name het
effectieve contract voor het opstarten
van het GIS. Dat zou in een eerst
fase 2 miljard frank kosten toch niet
onbelangrijk - maar bij volledige
operationaliteit zal dit bedrag ver-
moedelijk oplopen tot 5 miljard. Na-
tuurlijk is hier steeds dezelfde firma
in de running.

Over deze enorme kostprijs zou ik
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een opmerking van meer principiële
aard willen maken. Mijnheer de Mi-
nister, ik herinner u eraan dat ons
land nog steeds een Nationaal Geo-
grafisch Instituut heeft. De opdracht
van dit Instituut werd vastgelegd in
het koninklijk besluit van 22 decem-
ber 1983, waarin wordt bepaald dat
het NGI instaat voor de coördinatie
van het topografische en cartografi-
sche beheer van de gronden in ons
land. Voor zover ik weet behoort de-
ze materie nog steeds tot de taken
van het Nationaal Instituut.

Minister L. Van den Bossche : Me-
vrouw Dua, naast uw eenzijdige ana-
lyse kan men ook een analyse maken
van het NGI en zijn wijze van func-
tioneren - dit ware ook eens leuk
-, tenzij u zich inschrijft in één van
de lobby’s, meer in het bijzonder in
de lobby NGI, maar dan moet u dat
van bij de aanvang meedelen.

Mevrouw V. Dua : Ik ben de mening
toegedaan dat de overheid ter zake
meer recht heeft te proberen iets te
realiseren dan een privé-firma.

Minister L. Van den Bossche : Eén
van de professoren die ik heb gespro-
ken heeft mij duidelijk gemaakt dat
er ook een lobby NGI bestaat.

Mevrouw V. Dua : Ik weet in ieder
geval dat het Instituut bezig is met
het uitwerken van een gedigitaliseer-
de referentiekaart, ook bruikbaar
voor een GIS, maar op basis van to-
taal andere principes en meer in
overeenstemming met wat in andere
landen gebeurt.

Minister L. Van den Bossche : Ook
dat is niet bruikbaar voor een reeks
vragen die in Vlaanderen worden ge-
steld.

Mevrouw Dua, ik heb al de professo-
ren die opmerkingen hebben ge-
maakt, persoonlijk gesproken. Geen
enkele van hen hanteert de slogan-
taal zoals u ze hanteert. Geen enkele
van deze professoren opteert ervoor
eenduidig te zeggen - zoals u wel
doet - dat met de bezigheden van
het NGI op dit ogenblik men beant-
woordt aan de vraag die in 1989 werd
gesteld. Meer zelfs, de meesten van
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hen willen zelfs een uitbreiding van
de opdracht van 1989.

Mevrouw V. Dua : Mijnheer de Mi-
nister, volgens mijn informatiebron-
nen is het NGI bezig met het maken
van een referentiekaart voor het
GIS.

Minister L. Van den Bossche : Me-
vrouw, u bent technisch meer besla-
gen in dit dossier dan ik. Men stelt
een basiskaart op, die bruikbaar is
voor een reeks toepassingen. Hier
worden de vragen gesteld : ten eer-
ste, welke informatie moet al dan
niet worden toegevoegd en, ten twee-
de, welke mogelijkheid bestaat er om
die informatie toe te voegen. Dan
heeft men ook nog de schaaldiscussie
en dergelijke meer.

Overal blijkt de eerste discussie te
gaan over het afbakenen van de op-
dracht. Met andere woorden, wat wil
men bereiken. Men moet rekening
houden met de mogelijkheid dat de
technologie over vijf jaar zodanig
geëvolueerd is - in die zin begrijp
ik uw kritiek - dat men op dat ogen-
blik verrijkingen dient aan te brengen
die vandaag onmogelijk gemaakt
worden door het nemen van een be-
paalde optie. Dat geef ik wel toe.
Maar als men vergelijkt met het bui-
tenland, moet men ook dat aanvaar-
den.

Ik wil daar nog een zaak aan toevoe-
gen. Als men vergelijkt met België
moet men de geschiedenis nagaan die
lang geleden geschreven is. Inder-
daad, sedert de jaren tachtig kan er
blijkbaar geen eensgezindheid meer
worden bereikt tussen de gewestelij-
ke en de nationale overheid in ver-
band met deze zaak.

Mevrouw. V. Dua : Dat is de essen-
tie van mijn betoog. Wij zitten in een
communautaire draaimolen, die uit-
eindelijk voor gevolg heeft dat de ge-
meenschap tweemaal moet betalen
voor hetzelfde project.

Minister L. Van den Bossche : Dat
is niet door mij begonnen.

Mevrouw V. Dua : Ook niet door
mij, mijnheer de Minister.

Minister L. Van den Bossche : Ik re-
fereer bijvoorbeeld naar de discussie
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in verband met het Wegenfonds in
de wet van 1980.

De Voorzitter : Mijnheer de Minis-
ter, gelieve u te beperken tot een ant-
woord op de interpellatie.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, ik meende dat
het ook interessant was elkaar te ont-
moeten in vraag en antwoord. Ik hou
van dergelijke discussies, maar ik zal
mij gedragen naar uw wijsheid, mijn-
heer de Voorzitter.

Mevrouw V. Dua : Mijnheer de Mi-
nister, mag ik u eraan herinneren dat
van bij de aanvang van de discussie
over het GIS-Vlaanderen,er ook van-
uit de administratie werd op aange-
drongen om het NGI bij de bespre-
kingen te betrekken. Indien u het
wenst kan ik u daarover de nodige
documenten voorleggen. Men is op
dit voorstel niet willen ingaan, mede
onder invloed van het lobbywerk van
bedoelde privé-firma. Het Vlaamse
Gewest zal dus nu een analoog - en
volgens mij slechter - project op-
starten met een privé-firma tegen een
ongelooflijk hoge prijs. Dit betekent
dat uiteindelijk de gemeenschap
tweemaal zal betalen voor hetzelfde
project. Voor mij zijn dat bijna Kaf-
kaiaanse toestanden.

Over de manier waarop het bestek
voor dit miljardencontract werd uit-
geschreven wil ik niet in detail tre-
den. Dit kwam reeds gedeeltelijk aan
bod in het antwoord op de vraag van
de heer Van Hooland. Uit zeer be-
trouwbare bron heb ik echter verno-
men dat de bedoelde firma zelf het
bestek heeft opgemaakt en dat het
zodanig op maat is gesneden dat elke
mogelijke andere kandidaat op voor-
hand uitgesloten is. Voor zover ik
geïnformeerd ben - u zal dit weer-
leggen indien het niet juist is - wer-
den zes firma’s aangeschreven, waar-
van er vier volledig onder controle
staan van Eurosense en waarvan de
twee overige absoluut niet in staat
zijn om het gevraagde produkt af te
leveren. Daarbij komt nog dat mede-
dinging door buitenlandse firma’s om
politieke redenen volledig uitgeslo-
ten was. Het is nu reeds duidelijk wie
dit contract in de wacht zal slepen.

Dit geldt trouwens niet enkel voor
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dit contract. Er is nu reeds sprake
van het herwerken van de basiskaart
om de negen jaar met behulp van
nieuwe luchtfoto’s. Dit betekent in
feite dat de firma voor de rest van
haar bestaan zeker is van een vast
inkomen.

Tenslotte nog een meer algemene be-
denking. Ik vraag mij af of de Vlaam-
se Regering goed beseft wat de reper-
cussies zijn van dit project, ook op
juridisch vlak. In feite wordt hier het
licht op groen gezet voor een volledi-
ge privatisering van alle geografische
informatie waarover Vlaanderen be-
schikt. In alle overeenkomsten met
deze firma is een clausule opgeno-
men waardoor het bedrijf intellectue-
le eigenaar blijft van de digitale be-
standen. Met andere woorden, het
Vlaamse Gewest zal nooit over eigen
basisgegevens beschikken en altijd
afhankelijk blijven van deze firma.
Bovendien bestaat er geen enkele
wettelijke regeling in verband met
het gebruik en de eigendom van der-
gelijke informatie en de controlemo-
gelijkheid op doorverkoop is in feite
nihil.

Vanuit diverse kringen wordt aange-
drongen om deze zaken vooraf decre-
taal te regelen. Dit wordt trouwens
reeds aangehaald in het eindrapport
van de interkabinettenwerkgroep. Er
is echter op dit vlak nog niets gere-
geld. Men overweegt een privatise-
ring van alle geografische informatie,
ondanks het feit dat er op juridisch
vlak nog zoveel onduidelijkheid is.

Een laatste bemerking slaat op de re-
percussies van een dergelijk project
in de toekomst. De uitbouw van een
GIS heeft maar zin als men er ook
consequenties aan koppelt. Het is im-
mers niet voldoende om een paar
miljard uit te geven en het systeem
te installeren, het geheel moet ook
werken en beheerd worden.

Het up to date houden van een GIS
vraagt enorme tijds- en personeelsin-
vestering van elke administratie die
erbij is betrokken. Bovendien moet
elke wijziging, elke nieuwe situatie in
het systeem worden ingevoerd. Ik
denk hierbij aan elke nieuwe bouw-
vergunning en elk beheersplan. Dit

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 10
3 maart 1992

betekent dat per betrokken dienst
een aantal personeelsleden zich zul-
len moeten bezighouden met het be-
heer.

Mijnheer de Minister, ik vraag mij af
of u heeft voorzien in een evenredige
personeelsuitbreiding. Indien dit niet
het geval is, dan is het hele project
gedoemd om te mislukken. Indien u
overweegt ook dit uit te besteden aan
dezelfde firma, kan men evengoed
overgaan tot het afschaffen van de
administratie.

In welke concrete perspectieven
voorziet u op dit vlak ?

Het gaat hier immers om een belang-
rijk dossier, vooral voor wat betreft
de financiële implicaties. Het is voor
ons zeer duidelijk dat de besluitvor-
ming in dit dossier niet op een objec-
tieve en onafhankelijke manier is ge-
beurd. De beslissingen die werden
genomen wijzen allemaal in dezelfde
richting, meer bepaald het bevoorde-
len van een welbepaalde firma. Wij
vragen dan ook aan de Vlaamse Re-
gering onmiddellijk af te zien van dit
project in zijn huidige vorm.

Naar aanleiding van hetgeen uitge-
lekt is in de pers heeft de Minister
veertien dagen geleden beloofd een
commissie van deskundigen aan te
stellen om het contract grondig door
te lichten. In hoeverre is dit reeds
gebeurd, op welke wijze is deze com-
missie samengesteld ?

Mijnheer de Minister, het lijkt ons
aangewezen het complete concept
opnieuw grondig ter discussie te stel-
len en van bij de aanvang ook het
NGI bij deze discussie te betrekken.
Ik doe beroep op uw gezond ver-
stand, vermits dit instituut jarenlange
ervaring heeft.

Minister L. Van den Bossche : Voor-
al in traagheid.

Mevrouw V. Dua : Ik vind dit een
weinig galante opmerking voor een
Minister die jarenlang bevoegd was
voor ambtenarenzaken.

Ik hoop dat op die manier tot een
meer doorzichtige en vooral onpartij-
dige besluitvorming kan worden ge-
komen. (Applaus bij AGALEV)
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De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
geachte collega’s, deze interpellatie
behandelt een uitermate belangrijk
item. Het is goed dat dit in het kader
van een interpellatie kan worden be-
handeld.

Dit dossier is niet in lineaire, eendui-
dige, simpele bewoordingen te vat-
ten, te beoordelen of te veroordelen.
Het is immers op technisch vlak zo-
danig ingewikkeld dat niemand het
begrijpt.

Mevrouw Dua, op het vlak van tech-
niciteit  zal ik het voor een stuk moe-
ten afleggen tegen een geografe in
wording als u.

Het persartikel blonk absoluut niet
uit in deontologisch gedrag. Journa-
listen kunnen nu blijkbaar gelijk wat
schrijven zonder de desbetreffende
Minister te contacteren. Dat zal wel-
licht niet moeten. Ik stoor mij daar
trouwens niet aan, want ik kan hier
antwoorden. In het artikel stonden
evenwel vier citaten van hoogleraren
die vanuit diverse invalshoeken be-
trokken waren of zijn bij een GIS-ge-
beuren. Ik heb derhalve onmiddellijk
de maatregel genomen om de vier
professoren in kwestie uit te nodigen,
samen met nog twee andere die aan-
vankelijk niet gevraagd waren, maar
van wie bij rondvraag op de universi-
teiten was gebleken dat zij ook met
deze materie bezig waren. Ik heb hen
alle zes persoonlijk ontmoet en heb
de problemen met hen uitvoerig be-
sproken. Ik heb uit deze gesprekken
een aantal dingen geleerd en de eind-
beslissing die de Vlaamse Regering
gisteren heeft genomen, vindt voor
een groot deel haar grond in deze
gesprekken, die bij mij inderdaad een
aantal vragen hebben opgeroepen.

Mevrouw Dua, op dit punt ben ik het
dus wel eens met wat u in uw inter-
pellatie hebt gezegd. Ik ben het er
echter niet mee eens dat u de hele
zaak zonder meer lineair en simplis-
tisch afschiet. Dat heeft ook geen en-
kele hoogleraar gedaan. Geen enkele
professor was ongenuanceerd in zijn
beoordeling. Soms spraken zij elkaar
trouwens tegen en dat hangt natuur-
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lijk samen met een andere geschiede-
nis die ik even zal aanhalen.

Toen het concept in 1989 werd goed-
gekeurd, heb ik in een nota aan de
administratie, die op dit gebied uiter-
mate beperkt was, de vraag gesteld
of het niet goed zou zijn een weten-
schappelijk begeleidingscomité te in-
stalleren. Het antwoord dat toen
werd gegeven, heeft bij de academici
nogal wat kwaad bloed gezet, dat
geef ik toe. Men antwoordde toen
immers dat er op dat ogenblik in de
universiteiten geen wijsheid op het
gebied van het GIS aanwezig was. De
zes professoren zijn het daar ook mee
eens, dit wil zeggen zij geven inder-
daad toe dat zij vijf jaar geleden over
deze materie nog niets wisten, maar
nu verwerven zij geleidelijk aan meer
en meer kennis. Deze is naar hun zin
nog te beperkt, om de eenvoudige
reden dat zij niet beschikken over de
nodige budgetten en een GIS een
zeer dure aangelegenheid is. Daarom
ook zijn zij meestal maar beperkt bij
de zaak betrokken.

Een van de professoren gaf mij het
volgende voorbeeld van de stijgende
betrokkenheid van de universiteiten.
Vorig jaar werd in België over deze
materie een internationaal congres
gehouden. Daarbij  leverden de
Vlaamse universiteiten tien bijdra-
gen. Nu wordt het congres in Duits-
land gehouden en leveren de Vlaam-
se universiteiten reeds veertig bijdra-
gen. Dit maar om aan te tonen dat
ook de wetenschappelijke mogelijk-
heden gegroeid zijn. Misschien was
het in 1989 voor een stukje waar dat
men nog niet over de nodige acade-
mische kennis beschikte, maar toch
had men ook toen al beter mijn sug-
gestie gevolgd en onmiddellijk een
wetenschappelijk comité opgericht.
Een aantal van de huidige discussie-
punten zouden dan nu reeds zijn op-
gelost. Er werden twee studiedagen
ingericht. Ik weet ook wel wat de
werkelijke betekenis van dergelijke
dagen zijn. Er werd tijdens deze da-
gen kritiek geleverd, maar niet door
de betrokken mensen. Zij zijn overi-
gens ook niet verplicht om daarop
aanwezig te zijn. Ik loop nu even
vooruit op het besluit van mijn ant-
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woord en verzeker u dat bij de tech-
niciteit  van het globale concept inder-
daad vraagtekens zullen worden ge-
plaatst.

Het prijskaartje van deze hele opera-
tie is niet op een eerlijke wijze naar
voren gebracht, ook niet in de pers.
Ik weet dat titels van kranteartikels
niet altijd afkomstig zijn van de jour-
nalist die het artikel heeft geschreven
en ik wil dus de titel waarover het
hier gaat ook niet toeschrijven aan
de journalist in kwestie. Het is toch
niet logisch in een krantekop te ver-
wijzen naar de mogelijke kostprijs en
te doen alsof een dergelijk engage-
ment reeds werd aangegaan, hoewel
het ging om een aanbesteding, waar-
bij de definitieve invulling nog niet
was gebeurd, maar waarbij integen-
deel jaar na jaar zou worden inge-
schat of tot invulling zou worden
overgegaan en zo ja voor welk bedrag
precies. Wij hebben tot nu toe nog
geen definitieve beslissing genomen.
Er werden inderdaad ramingen ge-
maakt en daarom heb ik ook zo snel
beslist contact op te nemen met de
zes professoren. Er is immers zoveel
geld bij betrokken dat men zich niet
kan permitteren fouten te maken die
tientallen, honderden miljoenen kun-
nen kosten. Als blijkt dat er twijfel
rijst en kritiek kan worden geleverd,
heb ik er geen moeite mee, zoals nu,
onmiddellijk een commissie te instal-
leren om het geheel te bekijken.

Ik meen dat men logisch moet om-
springen met belastinggelden, maar
op dit vlak gebeuren de veranderin-
gen bliksemsnel, zelfs nog vlugger
dan bij informatica. Immers, bij in-
formatica is de evolutie ook dermate
snel dat wanneer men vandaag een
bestelling plaatst er op hetzelfde
ogenblik, ergens in de Verenigde Sta-
ten, reeds een nieuwe vorm wordt
aangekondigd, waardoor de bestel-
ling in feite is voorbijgestreefd.

In GIS was er tijdens de laatste jaren
een dermate snelle evolutie dat
thans, hoe meer mensen ik zie, ik des
te meer bevreesd ben tot beslissingen
van definitieve aard over te gaan.
Trouwens, de vier professoren die
kritiek hebben geleverd, werden in
de commissie uitgenodigd en zij heb-
ben deze uitnodiging ook aanvaard.

Geografisch Informatiesysteem

Een van deze professoren heeft mij
gezegd dat hij schrik had, omdat hij
van mening was dat hij mij geen ad-
vies zou kunnen geven over om het
even welk globaal project dat zou
kunnen worden opgestart en waarvan
hij zeker was dat hij zich niet vergis-
te. Deze professor pleitte eerder voor
experimenten tijdens de eerstvolgen-
de jaren, aangezien hij er zich van
bewust was dat alles vandaag zodanig
snel verandert. Bovendien heeft hij
mij erop gewezen dat ik waarschijn-
lijk te vroeg met dit initiatief ben ge-
komen.

Hiermee wil ik aantonen dat het pro-
bleem in werkelijkheid veel genuan-
ceerder is dan zoals u het in uw inter-
pellatie heeft voorgesteld.

De orthofoto’s zijn als mechanisme
niet enkel eigen aan de Vlaamse Ge-
meenschap, ook de firma Mapping,
die met dezelfde partner op de markt
was - dat geef ik toe - behandelt
dergelijke materies. Ik denk dat wij
de volledige evolutie ter zake moeten
kennen. Met wie praat men in Oos-
tende ? Ik denk dat het met een vroe-
gere werknemer is van een belangrijk
monopolie in elektriciteit, zoals Map-
ping, die trouwens ook totaal onbe-
kend was. Blijkbaar is er thans met
deze firma ruzie ontstaan. Nu wordt
dezelfde techniek gehanteerd maar
met een buitenlandse firma, die Oos-
tende zou hebben gecontracteerd of
er minstens mee in onderhandeling
zou zijn.

U mag van mij aannemen dat de be-
slissing, die wij hebben getroffen en
die ik straks zal aankondigen, ook
nadelen zal hebben. Dit houdt in dat
al die firma’s de markt zullen afschui-
men om met de gemeenten akkoor-
den te sluiten, zoals dat blijkbaar in
Oostende gebeurt.

Mevrouw V. Dua : Ook in Gent.

Minister L. Van den Bossche : Goed
dat u dat zegt, aangezien ik dat zelfs
niet wist. Werd het akkoord reeds
afgesloten of wordt in Gent de markt
nog afgeschuimd ?

Er ontstaat thans een versnippering
van de initiatieven. Mij wordt verwe-
ten dat ik op een bepaald ogenblik
getracht heb de gemeenten tot enige
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voorzichtigheid aan te zetten. De ge-
schiedenis zal evenwel uitwijzen of ik
gelijk had. Dat zal blijken tijdens de
volgende maanden, wanneer de com-
missie zich daarover zal buigen. In
afwachting zal deze periode door alle
firma’s ijverig worden gebruikt om er
voor te zorgen een stuk van de markt
op plaatselijk vlak bij de nutsbedrij-
ven en de gemeenten te bezetten.

Een van de professoren heeft mij ge-
zegd : mijnheer de Minister, het is
zeer moeilijk daarover te spreken ge-
let op de techniciteit, maar in essen-
tie kan u het resumeren tot een ruzie
tussen diensten, met name het NGI
en de Vlaamse Landmaatschappij -
die u in uw interpellatie heeft verge-
ten - en mijn eigen administratie en
tussen de firma’s en de professoren
die mekaar ook een en ander betwis-
ten, vooral omdat sommigen, ik ci-
teer, de trein van de teledetectie heb-
ben gemist. Einde citaat. Dat werd
gezegd door één van de professoren
die trouwens behoort tot de personen
die een interview met het weekblad
in kwestie hebben gehad.

Werd er in Vlaanderen principieel
een optie genomen ? In 1989 werd in
Vlaanderen een beslissing getroffen,
waarin het project werd omschreven
en de doelstellingen werden voorop-
gezet, waarbij één uitvoeringsmaat-
regel de facto werd genomen, met
name dat de aankoop niet voor 160
miljoen, maar in een open contract,
waarvan slechts één gedeelte voor
54,7  miljoen werd ingevuld. Voor het
overige is er geen enkele verplich-
ting. Wij dienen de contractuele
voorwaarden correct te lezen. Voor
het overige is de Vlaamse Executieve
op ieder ogenblik in staat al dan niet
meer te kopen dan 54,7  miljoen,
maar de prijzen liggen vast. Dat en
niets meer is de inhoud van een enga-
gement.

Voor de nieuwe beslissing is dat van
belang, omdat hiermee nu kan wor-
den geëxperimenteerd en omdat men
nu een criterium heeft om de juist-
heid van bepaalde beslissingen te
beoordelen.

De opmerking over de Inspectie van
Financiën is terecht. Ook in het on-
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derwijsbeleid maak ik bijna elke
week mee dat deze Inspectie moord-
dadige dingen schrijft. Ik maak ook
elke week mee dat wij ons moeten
aanpassen omdat zij inderdaad gelijk
heeft, zoals hier het geval is. Ver-
scheidene keren al heb ik een nota
aan de administratie gestuurd om er-
op aan te dringen dat zij haar ant-
woord formuleert of aanpassingen
voorstelt en precies daarom is de aan-
besteding in kwestie door mij zo dik-
wijls uitgesteld.

Men moet wel goed beseffen dat het
bij de Inspectie van Financiën eerder
regel dan uitzondering is dat zij der-
gelijke opmerkingen maakt. Die zijn
bovendien meestal erg boosaardig,
en terecht, maar af en toe heeft de
inspectie ongelijk. Voor dit dossier
bijvoorbeeld vraag ik mij af welke
van haar kritieken nog overeind blijft
na de aanpassingen die werden aan-
gebracht.

Over de kostprijs heb ik het al gehad.
Het is maar al te juist dat het NGI
één van de partners is en dat zij hier-
over de discussie voert. In mijn ant-
woord wil ik hier ook een aantal ele-
menten van informatie verwerken.

Indertijd werd beslist dat het hoofd-
doel van het informatiesysteem
moest zijn het kunnen relationeer-
baar stellen van geografisch of ruim-
telijk gebonden bestuurlijke en be-
leidsmatige gegevens, om een ant-
woord te geven op vragen zoals :
hoeveel industrieterreinen liggen er
in de omgeving van een bevaarbare
waterloop, in de omgeving van een
autoweg, op voldoende afstand van
een bebouwde kom ? Hoeveel heb-
ben een terrein met een hellingsgraad
van maximum 3 per honderd, en der-
gelijke meer. Wat zijn de effecten op
een bepaalde regio van bijvoorbeeld
de aanleg van een SST-lijn op ecolo-
gisch, planologisch en socio-econo-
misch gebied ?

Al dergelijke informatie toevoegen
aan een kaart in geen simpele zaak.
Ten eerste moet de kaart zelf al van
die aard zijn dat die informatie er op
kan worden gelokaliseerd. Dat is een
puur technische kwestie, maar wel
één van beslissend belang. Ten twee-
de moet de informatie ook worden
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verzameld en op de kaart aange-
bracht, wat een arbeidsintensieve be-
zigheid is en dus een kwestie van per-
soneel.

Tot 1989 kon hierop bestuurlijk geen
antwoord worden gegeven om ver-
scheidene redenen. Ten eerste wer-
den de ruimtelijk gebonden gegevens
door de diverse diensten en bestuur-
lijke niveaus op sterk uiteenlopende
wijze bijgehouden, al dan niet gedigi-
taliseerd ; ten tweede ontbrak het
ons aan een beleidsmatig instrument
en een beleidsvisie op de uitbouw van
een GIS-Vlaanderen ; tenslotte was
er ook het naast elkaar bestaan van
diverse kleinschalige GIS-projecten
bij Openbare Werken, het VLM en
de gemeentebesturen. Daarom gaf
de Vlaamse Executieve in mei 1989
aan een interkabinettenwerkgroep
volgende opdrachten mee : ten eer-
ste, een onderzoek opzetten naar de
haalbaarheid en de noodzakelijkheid
van één GIS-Vlaanderen, eventueel
gespecifieerd  naar verscheidene do-
meinen ; ten tweede, het uitwerken
van het strategisch plan GIS-Vlaan-
deren zowel op beleidsmatig als tech-
nologisch vlak. Na een grondige be-
vraging bij de diensten van de Vlaam-
se Executieve die met GIS te maken
hebben, en bij de Vlaamse instellin-
gen van openbaar nut, kwam deze
werkgroep tot het besluit dat de op-
bouw van één gemeenschappelijk
GIS-Vlaanderen niet alleen noodza-
kelijk was, maar bovendien prioritair
moest worden gesteld om een ver-
dere wildgroei en niet-efficiënte uit-
gaven te vermijden. De werkgroep
stelde een strategisch plan op waarin
de krachtlijnen van een globaal GIS-
Vlaanderen werden vastgelegd voor
ieder van de betrokken deelgebie-
den, zoals de hardware, de software,
het netwerkbeheer, de organisatie-
structuur en het juridisch bestuurlijk
noodzakelijke kader. Het eindverslag
werd éénparig door de Vlaamse Re-
gering goedgekeurd op 15 december
1989. Dit plan vormt het definitief
gegeven voor het geheel.

Verder is er de vraag naar de oppor-
tuniteit van een referentiekaart. Cen-
traal in het ontwikkelen van een GIS
staat de ter beschikking gestelde refe-
rentiekaart die aan drie fundamente-
le voorwaarden voldoet. Eerst moet
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de kaart geometrisch correct zijn ;
dat betekent dat ieder punt eenduidig
is vastgelegd binnen eenzelfde geo-
metrisch stelsel. Verder, moet het
objectief zijn. Dit houdt in dat de re-
ferentiekaart geen aanleiding mag
geven tot interpretaties en de werke-
lijkheid van het terrein optimaal
weergeeft. Tenslotte moet de kaart
recent zijn. De referentiekaart moet
binnen een redelijke termijn herzien
worden. Algemeen wordt een door-
looptijd van negen jaar aangenomen.

Er zal onderzocht worden of dit juist
is of niet. Ik kan u geruststellen, u
zult een uitvoerig verslag ontvangen.
Het verslag van de experten  zal on-
middellijk aan de Kamer via de be-
voegde commissie worden toege-
stuurd. Wij zullen in deze zaak de
openbaarheid zo ver als mogelijk ga-
randeren. Ik verzeker u dat, want ik
ben de verdachtmakingen in dit ver-
band vierkant beu.

Op basis van deze voorwaarden werd
geopteerd voor kleuren- orthofoto’s,
dus  voor luchtfotogrammetrische
waarnemingen die geometrisch juist
zijn en een kleurweergave verzeke-
ren die de werkelijkheid op het ter-
rein optimaal benadert. Over deze
optimale kleurweergave blijft de dis-
cussie open, maar dat is niet eigen
aan deze techniek. Ook bij andere
technieken bestaat daarover discus-
sïe.

De referentiekaart is op zichzelf nog
geen GIS-systeem maar het is wel
een conditio sine qua non erover te
beschikken om een GIS-systeem te
kunnen ontwikkelen.

Vervolgens rees de discussie over de
54,7  miljoen. Daarop ben ik daar-
straks al ingegaan. Voor alle zeker-
heid wil ik hierop nu in detail ingaan.
Het artikel van 12 februari van het
voornoemde weekblad stelt : Zo’n
centralisatie gebeurt nergens . . . en
verder . . . nu al circuleren er brieven
van . . . uw dienaar . . .waarin  formeel
geen toelating meer wordt verleend
om inzake de opbouw van GIS-be-
standen nog contracten af te sluiten
met derden zonder raadpleging van
de GIS-cel Vlaanderen.
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Wat de centralisatie betreft, geldt
eerst dat het opleggen van normen
en standaarden slechts kan gebeuren
door een centralisatie van alle bij GIS
betrokken instanties binnen een ge-
coördineerd orgaan. Dat is een tech-
nische werkelijkheid die nooit door
iemand werd betwist. In alle landen
waar GIS-toepassingen op een breed
bestuurlijk niveau worden ontwik-
keld, gebeurt dit onder sterke contro-
le en coördinatie via organen van het
centrale gezag. Voorbeelden zijn het
GBKN in Nederland, het IGNF in
Frankrijk en het Landesvermessungs-
ambter  in Duitsland.

De GIS-cel Vlaanderen dient wel in
te staan voor alle normen, standaar-
den en coördinatie, maar de bestuur-
lijke verantwoordelijkheid voor de
gedigitaliseerde gegevens op het ni-
veau blijft bij het daartoe bevoegde
bestuur of bij de Instelling van het
Openbaar Net.

Er bestonden drie redenen voor de
omzendbrieven waarvan sprake in
het persartikel : het preventief karak-
ter, het beleidsmatig karakter en het
organisatorisch karakter van het pro-
bleem.

Wij willen preventief optreden en de
wildgroei stopzetten van niet-relatio-
neerbare GIS-systemen binnen ie-
dere administratie en/of bestuurlijk
niveau. Dit blijft een serieus pro-
bleem, maar ik pleit desbetreffend
onschuldig. Ik zeg enkel dat wij dit
trachten te verhinderen. Blijkbaar
vindt men dat niet ernstig. Met de-
zelfde boosaardigheid zou ik nu kun-
nen beweren dat een of andere grote
elektriciteitsfirma deze zin gedicteerd
heeft. Maar ik zal het uiteraard niet
doen.

Verder willen wij een beleid voeren
waarbij wij alle bestaande en uiteen-
lopende initiatieven aan GIS-syste-
men centraliseren binnen eenzelfde
centrale GIS-cel Vlaanderen.

Tenslotte willen wij op organisato-
risch vlak een centrale GIS-cel op-
richten, een adviescommissie GIS-
Vlaanderen opstarten en samenwer-
kingsakkoorden afsluiten tussen de
diverse bestuursniveaus betrokken
bij GIS-Vlaanderen.
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Dan is er de discussie over de onder-
handse overeenkomst met Eurosen-
se. Wat er gebeurd is heb ik speciaal
opgezocht omdat het mij onbekend
was. In 1982 werd in gemeenschappe-
lijk overleg tussen het toenmalig Mi-
nisterie van Openbare Werken en het
Ministerie Vlaamse Gemeenschap -
niet Minister Olivier was toen be-

voegd, maar blijkbaar wel Minister
Chabert  - overeengekomen om
kostendelend luchtfotogrammetri-
sche opnames  van het Vlaams Ge-
west onderhands te gunnen aan de
firma Eurosense Belfotop te Wem-
mel en deze aan te kopen onder ana-
loge vorm. Deze opdracht is ten ein-
de zodat het Vlaamse Gewest thans
beschikt over een globaal kleur-ort-
hofotobestand van het grondgebied
onder analoge vorm op schaal l/lO
000. Dit zou betaald zijn met gelden
van het Wegenfonds, Vlaams gedeel-
te, nadat een gelijkaardige uitgave
was gebeurd langs Waalse zijde.

Uit een recente bevraging van de 38
administraties en instellingen van
openbaar nut afhangend van de
Vlaamse Regering bleek dat 15 van
deze bestuurlijke organen beweerden
dringend nood te hebben aan meer-
dere of aan het geheel van deze or-
thofotoplannen onder digitale vorm.

Op 16 oktober 1991 werd de aan-
maak beslist van digitale bestanden
van onder analoge vorm reeds be-
staande kleuren-orthofoto’s.

Mevrouw V. Dua : Mijnheer de Mi-
nister, ik weet niet of u weet hoe die
orthofotoplannen worden gemaakt.
Dat gebeurt op basis van digitale ge-
gevens. Dat tussenprodukt bestaat en
is eigenlijk reeds vervat in de prijs
van de oorspronkelijke contracten.
Het Vlaams Gewest gaat nu gewoon
het tussenprodukt kopen omdat de
eigenaar het eigendomsrecht daarop
heeft behouden. Het is juist de truuk
van deze firma de overheid meerdere
malen te laten betalen voor hetzelfde
materiaal.

Minister L. Van den Bossche : Op
deze technische gegevens moet ik op
het ogenblik het antwoord schuldig
blijven. Ik ben geen geograaf. Ik wil
het dossier zo goed mogelijk leren
kennen, maar dan moet ik het eerst
grondig instuderen.
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Mevrouw V. Dua : Het contract is
waarschijnlijk juridisch in orde omdat
de firma’s er altijd voor zorgen eige-
naar te blijven van de basisbestan-
den. Met het nieuwe GIS gaat het
Vlaamse Gewest terug in die val trap-
pen.

Minister L. Van den Bossche : Ik ben
er niet van overtuigd dat het een val
is.

Mevrouw V. Dua : Mijnheer de Mi-
nister, ik maak u erop attent dat voor
een tussenprodukt een prijs van 160
miljoen wordt gevraagd terwijl het
oorspronkelijke contract maar 205
miljoen heeft gekost. Er wordt dus
meer dan de helft betaald voor een
tussenprodukt !

Minister L. Van den Bossche : Me-
vrouw Dua, de gegevens omtrent uw
eerste opmerking moet ik nakijken.
Ik ken de gegevens van die orthofo-
to’s niet. U zult het mij niet ten kwa-
de duiden dat ik nog niet zo beroeps-
misvormd ben dat ik dat allemaal
ken.

In december 1991 werden na bevra-
ging bij alle diensten 247 digitale or-
thofoto’s, in totaal voor 4.890 vier-
kante kilometer, besteld voor een be-
drag van 54,7  miljoen. De onder-
handse overeenkomst die hiervoor
met Eurosense werd afgesloten, om-
dat deze firma inderdaad het auteurs-
recht van de analoge foto’s heeft, be-
paalt dat de Vlaamse Gemeenschap
jaarlijks beslist of ze al dan niet digi-
tale bestanden bestelt, hoeveel en
welke. De prijs ligt vast voor een pe-
riode van negen jaar. Deze juridische
bepalingen waren waarschijnlijk te
ingewikkeld om in een weekbladarti-
kel weer te geven.

Dan is er de kwestie van de beperkte
offerte-aanvraag. Voor beleidsbeslis-
singen en voor de opbouw van GIS-
themakaarten dient men te beschik-
ken over recente digitale luchtfoto-
grammetrische waarnemingen. Dit
betekent dat een permanente verfij-
ning van het referentiebestand moet
worden gewaarborgd. Internationaal
wordt hierbij een levenscyclus van
negen jaar aangenomen, maar dat zal
nu ook worden bekeken.

Jaarlijks dient volgens dat plan dus
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een deel van het Vlaams grondgebied
luchtfotogrammetrisch te worden
ververst, de zogenaamde up-dating.
Dat is trouwens niet eigen aan dit
systeem, maar aan alle GIS-syste-
men, welke manier van werken ook
wordt gebruikt. De verschillende ge-
gevens die op de basiskaarten wor-
den gehecht moeten in principe, om
echt hanteerbaar te zijn, bijna uit de-
zelfde periode zijn. Als er een te
groot verschil is in tijd van bepaalde
gegevens ten opzichte van andere is
de kaart geen juiste weergave meer.
Ook dat is niet nieuw in informatica.
De juistheid van de verwerking hangt
af van de juistheid van de gegevens
die worden ingevoerd, in dit geval
van de recentheid. Alle Belgische fir-
ma’s werden aangeschreven. U heeft
gelijk wanneer u zegt dat het een po-
litieke beslissing was geen buiten-
landse firma’s aan te schrijven. Daar
heeft ook de administratie een duide-
lijk standpunt ingenomen. Het is
juist, in antwoord op de vraag van de
heer Van Hooland, dat er een viertal
firma’s zijn die men ervan kan ver-
denken tot eenzelfde familie te beho-
ren. Van enkele ben ik zeker dat zij
niet tot die familie behoren maar wel
behoren tot een familie die momen-
teel in Oostende actief is en die blijk-
baar ruzie heeft met de andere firma.
Ik vermoed dat die ruzie reeds gold
ten tijde van de aanbesteding.

De keuze van de software ARCIN-
FO is een ander domein. Algemeen
wordt ARCINFO erkend als één van
de beste in het domein. Dat werd
bevestigd door verschillende perso-
nen. Of het al of niet één firma is die
dit systeem op de Belgische markt
verdeelt wordt betwist naargelang de
bron. Monopolievorming is altijd on-
gezond. Maar, bij Electrabel te
biechten gaan is ook bij een monopo-
lievorming te biechten gaan. In ons
land zijn er in deze immers geen 97
firma’s. Mocht die ene firma toch het
monopolie hebben - ik durf mij
daarover niet uitspreken - dan wil
het nog niet zeggen dat ARCINFO
slechte software is. Wij moeten die
twee zaken in alle eerlijkheid schei-
den.
Wat is nu de rol van het Geografisch
Instituut in dit project ? De bijzonde-
re wet op de Staatshervorming heeft
het ruimtelijk beleid vrijwel volledig
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geregionaliseerd. Het behoort dus
aan de Gewesten om zelf het beheer
van de ruimtelijke ordening te orga-
niseren. De rol van het NGI is der-
halve nihil in de uitbouw van een
GIS-Vlaanderen waar een beroep
wordt gedaan op de vrije markt en
de eigen bevoegde regionale dien-
sten. De hoofdtaak van het NGI is
het uittekenen van het geografisch
net van België in de zogenaamde
Lambert-coördinatenstelsel 1972.
Het is vanzelfsprekend dat dit coördi-
natenstelsel ook binnen het GIS-
Vlaanderen als standaard en norm
geldt. Als zelfstandig nationaal insta-
tuut valt het NGI buiten de bevoegd-
heid van de Vlaamse Raad. Binnen
het bestuur van het NGI zijn geen
stemgerechtigde vertegenwoordigers
van de Gewesten toegelaten. Het
NGI heeft zich trouwens als onder-
aannemer voor een bepaalde firma
aangeboden en ingeschreven.

Welke bijkomende maatregelen zul-
len er vereist zijn om de operationa-
liteit van een dergelijk GIS te verze-
keren ? Het betreft de maatregelen
die genomen zijn na de discussie die
is gerezen. Ik ben blij dat de discussie
is gerezen en dat het artikel, al is het
op journalistiek vlak eigenlijk niet op
niveau, verschenen is. Dat heeft het
beleid toegelaten om vast te stellen
dat er blijkbaar een, weliswaar ge-
nuanceerde, contestatie aanwezig is.
Dat heeft ook toegelaten onmiddel-
lijk in te grijpen in het beslissingspro-
ces. Er werd beslist dat er een com-
missie bestaande uit binnenlandse en
buitenlandse experten wordt opge-
richt waarvan de samenstelling over
een veertiental dagen zal worden
vastgelegd. Ik heb de intentie de vier
professoren die in het artikel worden
genoemd bij het gesprek te aanvaar-
den, met bovendien de professoren
Van Twembeke en Antrop. De eer-
ste kan er van verdacht worden nogal
sterk het huidige systeem te verdedi-
gen. De tweede kan er niet van ver-
dacht worden om gelijk wat te verde-
digen. Daarbij wil ik nog vier buiten-
landse experten opnemen. Sommige
namen liggen voor de hand, zoals bij-
voorbeeld Burroughs. Ik wens ook
nog twee personen uit de Angelsaksi-
sche sfeer op te nemen en één of twee
uit de Nederlandse sfeer, waar reeds
allerhande initiatieven desbetreffend
werden genomen.
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Die commissie heeft de opdracht het
geheel te reëvalueren. Met andere
woorden, uitgaande van de bevoegd-
heden en de behoeften van de dien-
sten van de Vlaamse Gemeenschap,
moet ze verslag uitbrengen over de
verschillende technische mogelijkhe-
den die kunnen worden aangewend
om een GIS-Vlaanderen op een effi-
ciënte wijze uit te bouwen. Hierbij
moet aandacht worden besteed aan
alle voor- en nadelen, en aan de kost-
prijs. Een voorstel van samenstelling
van de commissie zal ik binnen veer-
tien dagen indienen bij de Vlaamse
Regering, zoals ik daarnet al heb uit-
gelegd.

Aangezien wij dit opnieuw funda-
menteel laten onderzoeken, is het lo-
gisch dat er geen toewijzing kan of
zal gebeuren omtrent de markt en de
zeven firma’s. De inzendingen zullen
worden geëvalueerd, maar zolang het
verslag niet is ingediend en beoor-
deeld, zal er geen enkele beslissing
meer worden genomen die dit alles
op enigerlei wijze kan hypothekeren.

Oorspronkelijk was in de begroting
1992 200 miljoen opgenomen. Dit be-
drag wordt geresumeerd tot de kos-
ten van de commissie, van de evalua-
tiewerkzaamheden en van een expe-
riment met die 54,7  miljoen. Ik kan
niet met zekerheid inschatten om
welk bedrag het precies gaat maar ik
vermoed dat een 10 à 20 miljoen in
de begroting zal overblijven van deze
200 miljoen.

Aan de fundamentele bekommernis
van de interpellant is hiermee dus te-
gemoet gekomen want het geheel ligt
thans opnieuw ter discussie. Het is
dus onjuist te stellen dat de Vlaamse
Gemeenschap zich nu reeds heeft
geëngageerd tot onomkeerbare uit-
gaven. Het is onjuist te stellen dat
geen bijsturingen mogelijk zijn. Bij-
sturingen kunnen gebeuren na het
verslag van de commissie. Ik richt me
nu niet tot u, mevrouw Dua, want
anderen hebben dit geschreven.

Het resultaat van dit alles is evenwel
dat het lobbywerk - vooral met be-
trekking tot de gemeenten - in alle
heftigheid voortgaat. Het kan im-
mers niet worden verheeld dat het
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behoudens de wetenschappelijke dis-
cussie gaat om een belangenstrijd tus-
sen firma’s, al dan niet gesteund door
professoren. Het resultaat is alvast
dat de chaos groeit.

Door de inschakeling van dit weten-
schappelijk comité wordt op alle vra-
gen een antwoord gegeven omdat het
geheel kan worden besproken in de
commissie voor de ambtenarenzaken
van zodra het verslag is ingediend.
De leden van die commissie en ook
andere geïnteresseerde parlementsle-
den kan ik dat verslag overmaken zo-
dat een debat kan worden gevoerd
aan dehand van dit verslag in com-
missievergadering of in openbare
vergadering.

In tegenstelling tot wat sommige ti-
tels suggereren wordt geen 2 of 5 mil-
jard over de balk gegooid, maar het
beleid beseft dat discussie kan rijzen
en blijkbaar al gerezen is over een
bestendig evaluerende materie. Wij
heropenen de discussie zodat geen
enkele frank van het belastinggeld
verkeerd wordt aangewend in het
voordeel van de een noch van de an-
dere.

De Voorzitter : Mevrouw Dua heeft
het woord.

Mevrouw V. Dua : Mijnheer de
Voorzitter, eerst en vooral dank ik
Minister Van den Bossche voor zijn
zeer uitvoerig antwoord waarin posi-
tieve elementen te vinden zijn.

Ik heb begrepen dat het concept op-
nieuw zal worden onderzocht. Aan
die verzuchting is voldaan. Ook het
feit dat dit implicaties zal hebben op
de begroting, is positief.

Wat de oprichting van de weten-
schappelijke commissie betreft, heb
ik genoteerd dat de Minister hiertoe
in hoofdzaak overgaat om zorg te
dragen voor het belastinggeld. Wij
zitten in dit verband duidelijk op de-
zelfde golflengte.

Het is alleen spijtig dat zijn bezorgd-
heid een beetje laat komt. Hoe dan
ook, de eerste stap naar het GIS is
reeds gezet met de toekenning van
160 miljoen frank. Zelfs als het con-
cept herzien wordt, zullen die 160
miljoen nutteloos geweest zijn. Maar
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goed, ik stel vast dat er een kentering
aanwezig is, en dat is toch al iets.

Mijnheer de Minister, uw conclusie
schijnt te zijn dat het initiatief wat
voorbarig is, dat de Vlaamse Rege-
ring gekozen heeft voor een project
met nog veel onduidelijkheden, ook
op wetenschappelijk niveau. De Mi-
nister is nu van oordeel dat er grote
omzichtigheid aan de dag moet wor-
den gelegd, ook al omdat er grote
bedragen - rond de 2 miljard en
meer - mee gemoeid zijn.

De Minister heeft ook verwezen naar
de ruzies tussen de bedrijven. Ik ben
geen deskundige ter zake, maar
meen toch dat het goed is dat ver-
schillende bedrijven in de running
zijn. Een monopoliepositie is immers
altijd nadelig omdat het de prijs zeer
sterk kan beïnvloeden. Hoe meer be-
drijven hoe liever dus en hoe objec-
tiever de prijs zal zijn.

Ik heb geen duidelijk antwoord ge-
kregen op mijn vraag over de gevol-
gen van de privatisering van de gege-
vens. In tegenstelling tot de Minister
heb ik wel problemen met een priva-
tisering. Privé-firma’s kunnen im-
mers het eigendomsrecht op alle ge-
gevens behouden. Ik blijf pleiten
voor het in handen houden van het
informatiesysteem door de overheid,
wat overigens een opdracht is van de
overheid.

De redenering rond het NGI, het Na-
tionaal Geografisch Instituut, heeft
mij niet kunnen overtuigen. Ik weet
natuurlijk wel dat het ruimtelijk be-
leid geregionaliseerd is, maar het car-
tografisch beheer is volgens mij nog
altijd een bevoegdheid van de natio-
nale overheid, maar goed, dat is het
punt niet vandaag. Het lijkt mij wel
essentieel dat overheidsinstanties ge-
valoriseerd worden. Het is niet om-
dat het Nationaal Geografisch Insti-
tuut een nationale instelling is dat wij
het moeten negeren als Vlaams Ge-
west. Ik meen dat wij via een over-
eenkomst dit Instituut financieel kun-
nen ondersteunen zodat het goed ma-
teriaal kan afleveren.

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
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heer de Voorzitter, ik kan aan me-
vrouw Dua zeggen dat ik zoals zij er
geen problemen mee heb dat wij een
financiële bijdrage zouden toekennen
aan een nationale instelling die ons
bepaalde diensten verleent. Wat bij-
voorbeeld Onderwijs betreft, ben ik
vragende partij om de behandeling
van de kinderbijslag nationaal te hou-
den. Daar is immers een know-how
aanwezig die voor een vlotte en snel-
le bediening kan zorgen. Het enige
wat ik moet doen is betalen. Ik wens
het NGI op een gelijkaardige manier
behandeld te zien, noch als preferen-
tiële partner, noch als dominante
partner zoals op een bepaald ogen-
blik in het vooruitzicht werd gesteld.

Wat die privatisering betreft, ben ik
wel wat te snel over mijn notities
heen gegaan. Ik verontschuldig mij
daarvoor. De zaak is natuurlijk vrij
ingewikkeld. Ten eerste is er de
vraag of het betaalbaar is van alles in
totale eigendom te hebben. Sommi-
gen zeggen mij dat dit niet kan. Oor-
spronkelijk was het de bedoeling er-
voor te zorgen dat men de zaak aan-
kocht voor de hele Vlaamse Ge-
meenschap, dus ook voor de instel-
lingen ressorterend onder de Vlaam-
se Gemeenschap, maar het eigen-
domsrecht om aan derden te verko-
pen werd vrijgelaten, behalve voor
gemeenten en ondergeschikte bestu-
ren. Er werd een vaste prijs overeen-
gekomen tegen welke aan die derden
zou verkocht worden. Als de opera-
tie te duur mocht blijken, dan zal ik
niet zeggen dat het à tout prix over-
heidsbezit moet blijven. Als de prijs-
discussie gevoerd zal worden zullen
wij die meerkost van totale eigendom
moeten laten berekenen.

Mevrouw Dua, u zult met mij moeten
toegeven dat de situatie nogal schi-
zofreen is. Als wij niet snel optreden
dan riskeren wij de chaos, de verloe-
dering, dat de enen in Vlaanderen
met systeem A gaan werken en de
anderen met systeem B, dan krijgen
wij over 5 à 10 jaar een heterogeen
landschap. Dan zouden sommigen
ons kunnen interpelleren ons de op-
merking maken dat wij toch voor
meer ordening hadden moeten zor-
gen. Zij zouden ons dan ook kunnen
vragen waarom er niet meer coördi-
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natie is, waarom uitgaven zowel op
het centrale niveau als op het lagere
echelon gedaan moeten worden. Wij
kunnen dus beter snel handelen.
Nochtans ben ik er mij de jongste
weken van bewust geworden dat wij
wetenschappelijk gezien eigenlijk te
snel gaan. Na indiening van het ver-
slag zullen wij derhalve ofwel moeten
tegemoetkomen aan een bestuurlijke
bekommernis, ofwel kiezen voor we-
tenschappelijke zekerheid.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer D. Van Me-
chelen tot mevrouw L. Detiège, Ge-
meenschapsminister van Tewerkstel-
ling en Sociale Aangelegenheden,
over de nood aan een aangepast vor-
mingsbeleid naar aanleiding van de
budgettaire problemen

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Van Meche-
len tot mevrouw Detiège, Gemeen-
schapsminister van Tewerkstelling en
Sociale Aangelegenheden, over de
nood aan een aangepast vormingsbe-
leid naar aanleiding van de budgettai-
re problemen.

De heer Van Mechelen heeft het
woord.

De heer D. Van Mechelen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mevrouw de Minister, collega’s, het
minste dat kan worden gezegd van
de verklaringen van Karel Baeck, ad-
ministrateur-generaal van de Rijks-
dienst voor Arbeidsvoorziening, is
dat ze de voorbije dagen het nodige
stof hebben doen opwaaien in de me-
dia en bredere vakbondskringen.

De werkloosheidsuitkering is er voor
mensen die geen werk vinden, niet
voor hen die geen werk hebben. Ein-
de citaat. Het is een even korte als
duidelijke uitspraak en een onmis-
kenbare vingerwijzing naar allen die
zich in dit land bezighouden met een
tewerkstellingsbeleid. Baeck ver-
klaart in zijn interview onomwonden.
Ik citeer : De werkloosheidsverzeke-
ring is er enkel voor diegenen die
werk zoeken en er geen vinden. Met
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andere woorden, de werkbereidheid
van de werkzoekende, zijn of haar
beschikbaarheid voor de arbeids-
markt is in feite, volgens Baeck, het
enige criterium dat kan leiden tot het
uitkeren van een werkloosheidsver-
goeding.

Een eerste conclusie die volgt uit de-
ze stelling is dat tal van groepen op
basis van deze definitie niet echt
thuishoren in het stelsel van de werk-
loosheid, indien men ervan uitgaat
dat genoemde definitie de initiële
doelstelling omschrijft van onze
werkloosheidsverzekering. Volgens
de heer Baeck zijn er van de 928.000
steuntrekkers in feite 300.000 niet
meer op zoek naar werk. Hij duidt
deze groepen zelfs aan : 140.000
bruggepensioneerden, 75 .OOO oudere
werklozen, 49.000 loopbaanonder-
brekers en 44.000 vrijgestelden op
basis van sociale en familiale gron-
den.

De kernvraag die wij in het betoog
van de heer Baeck kunnen onder-
scheiden, is niet zozeer of deze groe-
pen steuntrekkers aanspraak kunnen
maken op een individueel recht op
een vervangingsinkomen, maar wel
of dit vervangingsinkomen ten laste
van het werkloosheidsstelstel,  natio-
naal gereglementeerd, moet vallen.

Met betrekking tot de andere werklo-
zen en de bruggepensioneerden moet
men radicaal toegeven dat deze doel-
bewust van de arbeidsmarkt werden
afgevoerd om plaats te maken voor
jongeren of bedrijfssaneringen moge-
lijk te maken. Ik meen dat deze
groep inderdaad ten laste valt van de
werkloosheidsverzekering. Mijns in-
ziens zullen de sociale partners dit
niet in vraag stellen, tenzij de crite-
ria, inzonderheid met betrekking tot
de brugpensioenen, dringend moet
worden verscherpt en aangezuiverd.
Dit is duidelijk een nationale be-
voegdheid.

Wat ons echter als Vlaamse Raad wel
aanbelangt, is de visie van de admini-
strateur-generaal met betrekking tot
onder meer de loopbaanonderbre-
kers, de vrijgestelden en het tijdelijk
onderwijzend personeel. Z o  b e -
schouwt de heer Baeck loopbaanon-
derbreking nadrukkelijk als een in-
strument voor een gezinsbeleid en
vindt hij onder meer dat het tijdelijk
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onderwijzend personeel tijdens de
zomervakantie niet ten laste van de
werkloosheidsverzekering moet val-
len, maar wel van de onderwijsbegro-
ting. Daarenboven acht hij het onlo-
gisch dat circa 10.000 uitkeringsge-
rechtigde werklozen dagelijks
werken in allerlei sociale instellingen,
wat voor hen een verkapte subsidië-
ring van deze arbeid door het werk-
loosheidsstelsel is.

Graag vernam ik van de Gemeen-
schapsminister hoe de Vlaamse Exe-
cutieve staat tegenover deze benade-
ring van de werkloosheidsverzeke-
ring van de heer Baeck. Volgens zijn
visie zou de budgettaire overlast, ver-
oorzaakt door deze groepen steun-
trekkers in de werkloosheidsverzeke-
ring in feite moeten worden overge-
heveld van de nationale begroting
naar de gewestbegrotingen. Immers,
gezinsbeleid, onderwijzend perso-
neel, loopbaanonderbreking zijn zeer
nadrukkelijk gemeenschaps- en ge-
westbevoegdheden. De heer Baeck
suggereert niet meer of niet minder
dat deze mensen recht hebben op een
vervangingsinkomen, maar dat dit
vervangingsinkomen niet langer door
het werkloosheidsstelsel dient te wor-
den gefinancierd maar wel door de-
genen die menen dat, in het kader
van een breder beleid, aan dergelijke
groepen een vervangingsinkomen
moet worden gegeven, met andere
woorden de gemeenschaps- of ge-
westpolitiek ter zake.

Mevrouw de Minister, kan u inmid-
dels bij benadering cijfers geven over
de eventuele budgettaire meerkost
voor de Vlaamse begroting ? Graag
vernam ik eveneens of er de voorbije
dagen omtrent deze toch wel zeer
merkwaardige stellingname van de
administrateur-generaal van de RVA
met andere Gewesten of met de na-
tionale Regering contact is geweest ?

De heer J. Sleeckx : Wat gebeurt er
met CAO 17, die in 1974 werd over-
eengekomen ? Op nationaal vlak
werd inderdaad een contract aange-
gaan. Bestaat dit nu niet meer ? Ik
meen dan ook dat wij met de heer
Baeck een discussie moeten voeren.
Inderdaad, hij heeft een aantal zaken
gezegd die gewoon niet kunnen.

De heer D. Van Mechelen : Inder-
daad, mijnheer Sleeckx, dat is precies
de vraag die nu rijst en de reden
waarom ik de Minister interpelleer.
De heer Baeck stelt noch min noch
meer voor een aantal groepen steun-
trekkers uit de nationale werkloos-
heid te halen en de budgettaire last
door te schuiven naar de gemeen-
schaps- en gewestbegrotingen. Wan-
neer men dit probleem bekijkt in het
licht van de hele discussie over de
maaltijdscheques bij het onderwij-
zend personeel, zal men tot een ern-
stige conflictsituatie komen tussen
Gewesten en Gemeenschappen ener-
zijds en de nationale overheid ander-
zijds. Deze keuze wordt precies door
de heer Baeck gesuggereerd in zijn
artikel wanneer hij zegt dat deze
groep van 300.000 mensen niet thuis-
hoort bij de RVA. Hij voegt eraan
toe dat deze mensen wel een vervan-
gingsinkomen mogen hebben, maar
dat het niet de RVA is die dit moet
betalen. In zijn interview zegt hij zeer
duidelijk dat bijvoorbeeld loopbaan-
onderbreking thuishoort bij de ge-
zinspolitiek. En wie is in dit land ver-
antwoordelijk voor het gezinsbeleid ?

De heer F. Dielens : Dat is tewerk-
stellingspolitiek !

De heer D. Van Mechelen : Het is
terecht wat de heer Baeck stelt : het
is een facet van het gezinsbeleid en
dit is nu precies mijn vraag aan de
Minister.

Een tweede vingerwijzing van de
heer Baeck inzake beleidsverant-
woordelijkheid is op een eerder sub-
tiele wijze in zijn interview verwerkt.
De heer Baeck stelt zeer realistisch
dat het werkloosheidsstelsel terecht
is ontworpen voor de 400.000 volle-
dig uitkeringsgerechtigden werkzoe-
kende werklozen en voor de 230.000
Belgen die in het systeem van de
deeltijdse werkloosheid zijn onderge-
bracht.

Bovendien zegt hij dat er geen sprake
van kan zijn hun uitkering te verlagen
of systematisch uit het stelsel te ver-
wijderen.

Mijnheer Sleeckx, vervolgens kom ik
tot de volgende uitspraak - wat wel-
licht enigszins sibillijns geformuleerd
is - ik citeer : . . . ten minste als zij

de bereidheid vertonen naar werk te
zoeken. Opnieuw vestigt de heer
Baeck er de aandacht van de politici
op dat het stelsel slechts financieel
kan overleven indien ook op dit vlak
de zuiverheid van het stelsel wordt
bewaard, wat met andere woorden
betekent dat de misbruiken moeten
worden geweerd.

De heer J. Sleeckx : Mijnheer Van
Mechelen, ik krijg het op de heupen
wanneer men steeds opnieuw zegt
dat de misbruiken te wijten zijn aan
het individu. In feite ben ik be-
schaamd dat precies het VBO dit
durft aanklagen, terwijl het VBO zelf
de technische werkloosheid organi-
seert, wat 60 miljard kost. Daar
wordt niet over gesproken, maar men
spreekt wel over de gewone man, die
misschien ietwat te ver gaat. Ik weet
ook dat er een aantal zaken moet
worden gecorrigeerd. Maar over het
feit dat het VBO zomaar technische
werkloosheid inroept, daar spreekt
niemand over ! (Applaus bij de leden
van SP en AGALEV)

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Sleeckx, het is zeer duidelijk
dat, indien men het stelsel wil uitzui-
veren, de inspanningen van beide
kanten moeten komen. U hebt, sa-
men met mij, het tewerkstellingsbe-
leid gevolgd en als liberalen hebben
wij steeds gesteld dat er een even-
wicht tot stand moest komen. Ik ver-
dedig hier geenszins het VBO ; u
mag mij daarvan niet beschuldigen !

Wat u stoort, mijnheer Sleeckx, is dat
een zeer prominent vertegenwoordi-
ger van het ACV, met name de admi-
nistrateur-generaal, durft te verkla-
ren dat het ganse systeem rot is, be-
dreigd wordt en door de interne ver-
kankering van het toneel dreigt te
verdwijnen. Dat is wat u beangstigt.

De heer J. Sleeckx : In 1974 werd er
een contract opgemaakt - CAO 17
- dat moet worden gerespecteerd.

De heer D. Van Mechelen : De voor-
bije vier jaar heeft men continu aan
het stelsel gesleuteld en heeft men
het uitgebreid. Het is een vlek die
steeds maar groter wordt. In het ka-
der van Gezin en Arbeid heeft men
een aantal maatregelen genomen ;
vandaag blijkt echter dat men ofwel
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moet afremmen ofwel het systeem
moet opblazen. Daarover gaat het.

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Geysels

De heer J. Geysels : Mijnheer Van
Mechelen, het bedrag dat in de So-
ciale Zekerheid wordt voorzien voor
de werklooshiedsuitkeringen is u be-
kend. U weet toch wie het betaalt ?
Welke is de bijdrage van de nationale
schatkist voor dit stelstel  ?

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Geysels, u zal ongetwijfeld we-
ten dat bij gelijk beleid, zonder in te
grijpen, de begroting 1992 - deze
discussie zullen wij donderdag in de
Commissie voor de Sociale Zaken
voeren - zoals vooropgesteld door
de Nationale Regering inzake werk-
loosheid, een deficit van 20 miljard
zal vertonen. U weet ook wie dit zal
moeten bijpassen !

De heer J. Geysels : Mijnheer Van
Mechelen, waar ik moeite mee heb
- zij het dan dat ik het iets minder
op mijn heupen krijg dan collega
Sleeckx - is dat u, net als de heer
Baeck, gebruik maakt van een aantal
terechte kritieken op het stelsel van
de Sociale Zekerheid met betrekking
tot de financiering inzake de uitga-
venstroom, maar dat u daarbij onvol-
doende rekening houdt met de ma-
nier waarop thans, uitgaande van een
erfenis sedert 1981, de Sociale Zeker-
heid de facto gebruikt is om schat-
kist-problemen op te lossen. Drie
vierde van de reële besparingen, die
sinds 1981 zijn gebeurd, vond plaats
in de Sociale Zekerheid. Als u de
rapporten van de Nationale Arbeids-
raad had gelezen, dan zou u geweten
hebben dat het stelsel van de werk-
loosheidsuitkeringen volledig wordt
betaald door de inleveringen die se-
dert 1981 werden gedaan. Indien wij
het debat - dat in feite in het natio-
nale Parlement moet worden gevoerd
- correct willen voeren, moet dit
element in het debat worden ge-
bracht. Ook de heer Baeck is dit to-
taal vergeten.

De heer D. Van Mechelen : Bij de
bespreking van de Programmawet in
1990 was het toch de heer Sleeckx
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die stond te roepen dat het de laatste
maal zou zijn dat de overschotten
zouden worden afgeroomd. Mijnheer
Geysels, volgens mij kan u uw kritiek
best wat meer tot de heer Sleeckx
richten.

Eerst en vooral wens ik de mening
van de Vlaamse Executieve te ken-
nen aangaande de uitlatingen van de
heer Baeck. Hoeveel zal het project
kosten ? Hoe zal de Vlaamse Execu-
tieve hierop reageren ?

Vervolgens zegt de heer Baeck dat
wij moeten komen tot een toetsing
van de arbeidsbereidheid van de uit-
keringsgerechtigden. Indien wij spre-
ken over toetsing van de arbeidsbe-
reidheid van uitkeringsgerechtigden,
dan hebben wij het over de controle
en de uitkering van een werkloos-
heidsvergoeding, hetgeen tot op he-
den een nationale materie is geble-
ven. De Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, gewezen nationaal Mi-
nister voor Arbeid en Tewerkstel-
ling, heeft als aanloop tot de verkie-
zingen en met veel vreugde de dage-
lijkse stempelcontrole afgeschaft. Dit
gebeurde echter zonder dat een te-
genwicht werd ingebouwd met het
oog op het handhaven van de contro-
le op de arbeidsbereidheid.

De heer J. Sleeckx : In dit verband
wens ik u te herinneren aan de in-
houd van artikel 143.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer Sleeckx, u weet even goed als
ik op welke manier artikel 143 werd
geconcipieerd en toegepast !

In dit halfrond was niemand nog
voorstander van de dagelijkse stem-
pelcontrole. Deze eenzijdige versoe-
peling heeft tot gevolg dat thans de
Gewesten meer dan ooit verantwoor-
delijk zijn voor het doorspelen van
informatie over de arbeidsbereidheid
van de werklozen. Zo is de RVA vol-
ledig afhankelijk van de informatie
verstrekt door de diensten voor ar-
beidsbemiddeling voor de controle
op de werkzoekenden. Graag ver-
nam ik van de Minister welke infor-
matie de VDAB thans aan de RVA
doorgeeft en of dit systematisch ge-
beurt. Minister Dewulf heeft vroeger
nooit verheeld dat zijn leidinggeven-
de ambtenaren geen voorstanders
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waren van het systematisch doorspe-
len van informatie. Wordt deze con-
trole bovendien wel conform het be-
staande protocol uitgevoerd ?

Tenslotte zou ik willen vernemen of
de huidige Vlaamse Executieve, gelet
op de verklaringen van de heer
Baeck en gelet op de noodzaak van
een adequate en doorgedreven con-
trole op de arbeidsbereidheid in de
strijd tegen de structurele werkloos-
heid, kan akkoord gaan met het in-
voeren van een vormingsplicht, naast
het verzekeren van een elementair
recht op opleiding en arbeid. In het
perspectief van de invoering van een
vormingsplicht zou de weigering tot
het volgen van een aangepast be-
roepsopleiding automatisch leiden tot
het verlies van de aanspraak op uit-
kering. De werkloze zou gedurende
de vorming evenwel een substantiële
toeslag krijgen en na de vorming zou
hij genieten van een uitstel van de
toepassing van artikel 143. Deze idee
kwam tijdens de vorige legislatuur
herhaalde malen aan bod en werd
uiteindelijk door collega Olivier uit-
gewerkt in een wetsvoorstel en in een
resolutie betreffende een samenwer-
kingsakkoord voor een actieplan ter
bestrijding van de structurele werk-
loosheid. Ingewijden zullen zich on-
getwijfeld herinneren dat de CVP-
fractie destijds een fameuze bocht
moest maken, ere wie ere toekomt,
onder druk van de SP en van de heer
Dewulf,  ges teund  door  de  heer
Sleeckx in de Commissie.

Mevrouw de Minister, ik verzoek u,
naar aanleiding van deze interpellatie
en mijn vraag, de tekst van de Rege-
ringsverklaring te verduidelijken. Ik
lees uit de Regeringsverklaring :
Hierdoor krijgt elke werkzoekende
recht op een passende opleiding, be-
middeling en opleiding vanwege de
Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemid-
deling en Beroepsopleiding. Dit
houdt in dat de werkzoekende zich
actief inspant om in te gaan op de
geboden tewerkstellingskansen. Dit
impliceert eveneens dat de Vlaamse
Regering bij hoogdringendheid het
samenwerkingsakkoord met de na-
tionale Regering volledig en efficiënt
zal uitvoeren. Mevrouw de Minister,
mijn vraag is zeer duidelijk. Is deze
passus uit de Regeringsverklaring
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van deze Executieve de verklaring
van de idee vormingsplicht, ja dan
neen ? Een kort antwoord hierop is
misschien mogelijk.

Ik kom tot mijn besluit. Mijn partij
is de mening toegedaan dat de hand-
schoen die de heer Baeck  in de arena
heeft gegooid moet worden opgeno-
men. Wij moeten - dat geldt ook
voor de Vlaamse Raad - onze ver-
antwoordelijkheid durven opnemen
willen wij een solidaire maar
rechtvaardige werkloosheidsverzeke-
ring voor de toekomst kunnen vrijwa-
ren. De alternatieven zijn immers cri-
sisscenario’s, zoals terecht werd ge-
steld in dagbladen en zoals onder
meer reeds door mijn partij werd uit-
gewerkt.

Ik vrees dat het verderzetten van de
rooms-rode besluiteloosheid van de
voorbije vier jaar in deze aangelegen-
heid onvermijdelijk tot die crisissce-
nario’s al leiden. Het drastisch weg-
snijden van individuele misbruiken
en het structureel herschikken van
gerechtigden wordt ons inziens on-
vermijdelijk. De vraag is duidelijk.
Heeft deze Executieve de moed om
aan zulke operatie mee te werken of
wordt opnieuw lankmoedigheid de
grote troef ?

De Voorzitter : Minister Detiège
heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, geachte collega’s, de vragen van
de heer Van Mechelen hebben in be-
paalde mate te maken met het natio-
naal beleid. Het is niet aan mij hier
de discussie over de deeltijdwerkers,
de werklozen in opleiding, de vrijge-
stelde werklozen, de loopbaanonder-
brekers of de bruggepensioneerden
te ontleden. Dat hebt u ook in uw
uiteenzetting gezegd.

Ik kan natuurlijk wel ingaan op de
noodzaak van een doorgedreven op-
leidingsbeleid. De Vlaamse Execu-
tieve heeft in het verleden een aantal
initiatieven in die zin genomen. Deze
initiatieven zijn u zeker bekend : de
Weer-Werkactie, h e t  impulsgebie-
denprogramma - waarin een speci-
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fiek opleidingsluik is vervat - de
toekenning van een bijkomstige dota-
tie van 250 miljoen aan de VDAB
voor het opzetten van nieuwe initia-
tieven, accenten die ook worden te-
ruggevonden in het samenwerkings-
akkoord van 5 juni 1991 tussen de
Staat, de Gewesten en de Gemeen-
schappen betreffende de herinscha-
keling van langdurig werklozen. U
weet dat dit akkoord tot stand is ge-
komen onder impuls van de resolutie
van de Vlaamse Raad van 7 decem-
ber 1990.

Zoals vermeld in het regeerakkoord,
wens ik de krijtlijnen van dit beleid
verder te trekken. Het is mijn priori-
taire bekommernis om de opleidings-
initiatieven zo efficiënt mogelijk af te
stemmen op de noden van het be-
drijfsleven. Dit kan door hechte,
duurzame banden tussen de VDAB
en het bedrijfsleven tot stand te bren-
gen, waardoor de heersende en toe-
komstige arbeidsmarktspanningen
kunnen worden bestreden. De sa-
menwerkingsakkoorden d i e  d o o r
mijn voorganger en mijzelf werden
afgesloten in het kader van de 0,18/
0,25 %-maatregelen bieden in die
aanpak de beste garantie. Die aan-
pak is eveneens structureel ingebed
in de VDAB-reglementering via het
besluit van 11 december 1991.

Wat de inspanningen voor de langdu-
rig en de laaggeschoolde werklozen
betreft, worden er op dit ogenblik
ook door de VDAB inspanningen ge-
daan. Ingroeicentra voor de tertiaire
sector worden uitgebouwd evenals
schakelcentra voor de secundaire sec-
tor. Het is de bedoeling ook lage
drempelorganisaties daarbij te be-
trekken. Deze inspanningen moeten
ook worden verdergezet conform het
Europees Sociaal Handvest, dat on-
der meer het recht op arbeid priori-
tair stelt. Het te werk stellen en de
tewerkstellingsprogramma’s hebben
aldus ook een indirect - maar rele-
vant - gevolg op het werkloosheids-
budget.

Wat uw vraag betreft omtrent het
doorspelen van gegevens aan de
RVA en de wijze waarop het proto-
col wordt uitgevoerd, kan ik u het
volgende mededelen. Het protocol
inzake de gegevensuitwisseling, dat
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op 10 december 1990 tussen de be-
voegde overheden werd afgesloten,
wordt door de VDAB wel degelijk
uitgevoerd. De VDAB is trouwens
de enige instelling die, sedert de her-
structurering van de RVA op 1 maart
1989, steeds gegevens met betrekking
tot manifest werkonwillige werklozen
heeft doorgegeven. Er is enkel een
tijdelijke opschorting geweest, in de
periode van 1 mei tot 31 juli 1990,
om een uniforme procedure uit te
werken.

Uit een vergelijkend onderzoek van
de RVA betreffende de periode mei-
oktober 1991 blijkt dat de VDAB 298
gegevens heeft overgemaakt. In 130
gevallen is de VDAB sanctionerend
opgetreden. Voor het Waalse Ge-
west werden 478 gegevens overge-
maakt en werd slechts in 124 gevallen
sanctionerend opgetreden.

Ik wens er ook op te wijzen dat het
protocol inzake gegevensuitwisseling
niet mag worden geïsoleerd, maar
moet worden gezien in het globale
samenwerkingskader. De repercus-
sies van het beleid van de Vlaamse
overheid op het budget van de werk-
loosheidsverzekering moeten op rui-
mere schaal worden bekeken. Het is
evident dat de opgezette reïntegratie-
acties een positieve weerslag hebben
op de nationale begroting.

Zoals u weet werd de Weer-werkac-
tie gefaseerd uitgebouwd. Wij had-
den een pilootfase in 1989, een uit-
breidingsfase in 1990 en daarna een
veralgemeningsfase. Dat betekent
dat de actie vanaf september 1991 op
kruissnelheid is gekomen, zodat de
beleidsdoelstelling, namelijk het be-
geleiden van 9.000 à 10.000 werklo-
zen op jaarbasis, vanaf dit najaar
voor het eerst kan worden getoetst.
De laatst bekende cijfers tonen aan
dat er ter zake een substantiële meer-
waarde is. Einde januari werden er
ll.956 Weer-werkklanten opgete-
kend, waarvan 37 ten honderd aan
het werk is en 33 ten honderd een
opleiding volgt. Het komt er dus op
neer dat 70 ten honderd van de klan-
ten reeds een positief gevolg van de
actie hebben gekend.

De actie bereikt ook de moeilijke
groepen. 20 ten honderd is meer dan
40 jaar oud ; 31 ten honderd is meer
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dan 5 jaar werkloos ; 68 ten honderd
heeft hoogstens een diploma van la-
ger secundair onderwijs. De actie
spreekt ook de vrouwelijke werkzoe-
kenden aan. Zij vormen 70 ten hon-
derd van de cliënteel. Deze cijfers
weerspiegelen zich ook in de door-
stromingsresultaten. De maandelijk-
se gegevens en de ervaringen van de
Weer-werkconsulenten tonen aan dat
er helemaal geen gebrek is aan vra-
genden. Zonder specifieke wervings-
acties bieden zich maandelijks meer
dan voldoende werkzoekenden aan.
Sommige teams hebben op dit ogen-
blik zelfs wachtlijsten. Dit toont aan
dat, mits de juiste aanpak, er nog
zeer veel langdurig werklozen gesen-
sibiliseerd en geïntegreerd kunnen
worden. Wij geloven dan ook dat een
dwangmatige aanpak op dit ogenblik
zeker niet noodzakelijk is. Het is mijn
overtuiging dat juist het vrijwillige
karakter heeft bijgedragen tot het
succes van deze actie. Wel moeten
wij realistisch blijven. Het probleem
ligt niet in de toevoer van Weer-
werkklanten, maar in het aanbieden
van werk, de uitstroom. En daar is
er op het ogenblik een bottle necks.
De actuele toestand op de Vlaamse
arbeidsmarkt is allesbehalve gunstig.
Alleen al in de metaalnijverheid gin-
gen in de periode 1991-1992 opgeveer
14.000 banen verloren. Het Planbu-
reau voorspelt een ommekeer vanaf
1993, maar de werkgelegenheidsaan-
groei zal beperkt blijven tot ongeveer
68.000 arbeidsplaatsen. Dit cijfer
staat in schril contrast met het aantal
werkzoekenden. Op het ogenblik zijn
er immers ongeveer 180.000 uitke-
ringsgerechtigde volledig werklozen.

De Vlaamse overheid moet, samen
met de nationale overheid en de so-
ciale partners, dringend werk maken
van een arbeidscreërend beleid. Te-
werkstellingsprogramma’s en sociaal-
economie projecten kunnen een in-
vulling bieden, maar ook het normaal
economisch circuit zal zijn sociale op-
dracht moeten waarmaken.

Mijnheer Van Mechelen, ik twijfel
aan de haalbaarheid van een vor-
mingsplicht. Er dringen zich evenwel
maatregelen op. Niet alleen de Weer-
werkactie kent een grote toeloop,
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maar ook de beroepsopleidingsdien-
sten kampen met wachtlijsten. Het
werkloosheidsprobleem kan boven-
dien niet worden herleid tot een zui-
ver opleidingsprobleem. Sommige
categorieën werkzoekenden, meer
bepaald de nieuwkomers op de ar-
beidsmarkt en de moeilijk bemiddel-
bare werklozen, hebben behoefte
aan werk, niet aan opleiding.

Opleiding alleen heeft geen zin. Op-
leiding is alleen waardevol wanneer
ze aanleiding geeft tot arbeid. De
voornoemde beperkte tewerkstel-
lingsmogelijkheden hypothekeren
een uitsluitend opleidingsgerichte
aanpak. De invoering van de vor-
mingsplicht zou voor de Vlaamse
overheid een aantal budgettaire
meeruitgaven met zich brengen. Bo-
vendien opteren de Vlaamse sociale
partners voor een motiverende en ac-
tiverende aanpak en verwerpen zij el-
ke vorm van vormingsplicht.

Mijnheer Van Mechelen, de beleids-
verklaring van de heer Baeck heeft
geen onmiddellijke weerslag op het
eigen beleid. U heeft dat trouwens
zelf gezegd. De beleidsverklaringen
hebben betrekking op de aanwending
van het sociaal zekerheidsstelsel der
werknemers, in het bijzonder de
werkloosheidsverzekering. Dit is
echter een nationale bevoegdheid.
Wat mijn eigen bevoegdheden be-
treft, pleit ik voor een verruiming van
de tewerkstellings-  en opleidingsmo-
gelijkheden voor werkzoekenden.
Het regeerakkoord voorziet onder
meer in een verdere uitbouw van de
Weer-werkactie en in de implemen-
tatie van de actie Vijf voor Twaalf.
De samenwerking met het bedrijfsle-
ven zal ook worden geïntensiveerd.
De experimenten inzake sociale eco-
nomie zullen worden ondersteund.

Wij hopen OP die manier
maal effect te sorteren.

een maxi-

Via samenspraak tussen de nationale
overheid en de Gewesten en de Ge-
meenschappen moet er een correcte
uitvoering komen van het protocol.
De snelle doorstroming van de gege-
vens van de VDAB naar de RVA
moet in ieder geval blijven. Vlaande-
ren komt op dit vlak niet te kort aan
de verplichtingen.

Nood aan een aangepast vormingsbeleid

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen : Mijn-
heer de Voorzitter, natuurlijk dank
ik allereerst de Minister voor haar
antwoord, ook al is het dan een ant-
woord op slechts de helft van mijn
interpellatie.Ik neem aan dat‘de eer-
ste helft inderdaad nationaal klonk,
maar ik vrees dat de harde waarheid
op langere termijn anders zal klin-
ken. Als de heer Baeck, al dan niet
toevallig, ten tijde van de regerings-
vorming suggereert dat het tijdelijk
onderwijzend personeel gedurende
de zomermaanden eigenlijk niet ten
laste moet vallen van de nationale
werkloosheidsverzekering, maar wel
van het budget van onderwijs, dan is
dit toch een zeer duidelijke vingerwij-
zing naar de Vlaamse en niet naar de
nationale begroting. Ik wilde dan ook
van deze gelegenheid gebruik maken
om de Minister even uit te dagen en
na te gaan of de Vlaamse Executieve
tegenover dit soort uitlatingen een
standpunt inneemt.

De Minister blijft zweren bij de
Weer-werkactie van haar voorganger
Minister Dewulf en ik had ook niets
anders verwacht. Toch is er iets wat
mij in deze actie echt stoort, en waar-
bij ik enkele vragen heb. De hele ac-
tie is gebaseerd op de vrijwillige par-
ticipatie en op zichzelf is dat zeer
goed. Wie zich vrijwillig in de actie
inschakelt, is immers zeer gemoti-
veerd. Dat is de logica zelve. Ik vraag
mij daarbij echter het volgende af.
Wanneer een werkloze wordt ges-
creend en men suggereert dat hij een
bepaalde opleiding moet volgen om
gemakkelijker aan een job te gera-
ken, maar hij weigert dit, dan moet
op dat ogenblik toch de vormings-
plicht in al haar consequenties kun-
nen spelen. Ik noteer dus dat de hui-
dige Minister van Tewerkstelling op-
nieuw twijfelt aan de doelstelling van
de vormingsplicht en ik zal bij een
andere gelegenheid de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve vragen
om ter zake de Regeringsverklaring
nader toe te lichten.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Interpellatie van de heer F. Dewinter
tot de heer L. Van den Brande,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie , KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen,
over de verdere uitvoering van de
Staatshervorming

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Dewinter
tot de heer Van den Brande, Voorzit-
ter van de Vlaamse Executieve, Ge-
meenschapsminister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
verdere uitvoering van de Staatsher-
vorming.

De heer Dewinter heeft het woord.

De heer F. Dewinter (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, collega’s, de jongste dagen en we-
ken zijn wij opnieuw getuige geweest
van het tot stand komen van een zo-
veelste typisch Belgisch compromis.

Koninklijk onderhandelaar Jean-Luc
Dehaene heeft in een spoedtempo
een roomsrode regering in mekaar
geflanst met een absoluut minimum-
programma. Dat weet u. Om de hele
zaak een beetje te laten vooruitgaan
heeft hij zich, misschien noodge-
dwongen, beperkt tot een regeerpro-
gramma  dat slechts enkele tientallen,
in de plaats van enkele honderden
pagina’s, zal tellen, met alle gevolgen
vandien voor de inhoud.

Uiteraard zal ik niet vooruitlopen op
het investituurdebat dat wij, Volks-
vertegenwoordigers en Senatoren,
volgende week in Kamer en Senaat
zullen moeten voeren. Wel wil ik de-
ze Raad en meer bepaald de meer-
derheid in deze Raad confronteren
met een aantal concrete feiten en be-
palingen opgenomen in het regeerak-
kood die regelrecht ingaan tegen wat
in het regeerakkoord van de Vlaamse
Executieve geschreven staat. Terwijl
er tot ongeveer een week geleden
nog heel wat onduidelijkheden be-
stonden over de communautaire pun-
ten van het regeerakkoord Dehaene
1, is momenteel alles zonneklaar. Er
zijn geen onduidelijkheden meer,
want er bestaat over de communau-
taire materies eenvoudigweg geen
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akkoord. Over een akkoord aan-
gaande het overhevelen van 6 miljard
kijk- en luistergeld, de fiscale autono-
mie, de rechtstreekse verkiezing van
de Raden, de verdragsrechtelijke be-
voegdheden van Gemeenschappen
en Gewesten, de splitsing van de pro-
vincie Brabant, de aanpassing van de
Europese zetelverdeling enzovoort,
wordt in het regeerakkoord van De-
haene met geen woord gerept. Hoe-
wel CVP en SP in het Vlaams regeer-
programma met zijn specifiek tien-
puntenprogramma een standpunt in-
namen over al deze thema’s, stappen
zij in een centrale regering die een
agenda opstelt die slechts zes van de
tien punten bevat die terug te vinden
zijn in het regeerakkoord van de
Vlaamse Executieve.

Over het niet-inmengingsprincipe in
mekaars  bevoegdheden, over de
splitsing van het kiesarrondissement
Brussel-Halle-Vilvoorde, over de
Europese zetelverdeling - wat ik in
het regeerakkoord van de Vlaamse
Executieve mag lezen - wordt in de
agenda, die in het centrale regeerak-
koord wordt voorgesteld,  geen
woord gerept.

Bovendien is het nog zeer de vraag
in hoeverre wij bepaalde zaken, die
in het centraal regeerakkoord wor-
den geschreven, letterlijk mogen in-
terpreteren en vertalen in de taal die
u in het Vlaams regeerakkoord heeft
geschreven.

Immers, hoe moet ik punt 3 van het
Vlaams regeerakkoord begrijpen ?
Daar wordt bepaald dat de hervor-
ming van Kamer en Senaat moet uit-
gaan van de volgende principes. Het
eerste principe dat u aanhaalt is de
fundamentele tweeledigheid van de
staat. Wanneer ik dan de tekst van
het centraal regeerakkoord neem,
lees ik daar : hervorming van het
tweekamerstelsel en in ieder geval de
afschaffing van de cumul van een
mandaat van Volksvertegenwoordi-
ger en een mandaat van Raadslid.
Over het erkennen van de fundamen-
tele tweeledigheid van de staat wordt
met geen woord gerept. In feite komt
punt 5 niet aan bod in de agenda van
het centraal regeerakkoord.

Bovendien schrijft u in het Vlaams
regeerakkoord dat de bevoegdheden

Uitvoering Staatshervorming

van gemeenschappen en gewesten en
van de nationale overheid duidelijk
moeten worden afgebakend. Ik ci-
teer : toekenning van maximale be-
voegdheden aan gemeenschappen en
gewesten moet gepaard gaan met de
vorming van meer homogene be-
voegdheidspaketten. Einde citaat. Ik
lees verder : Dit impliceert in het bij-
zonder de volledige regionalisering
van de buitenlandse handel, de af-
schaffing van de concurrentiële be-
voegdheid inzake wetenschappelijk
onderzoek. Modaliteiten zullen wor-
den vastgesteld om de restbevoegd-
heid aan de deelgebieden toe te ken-
nen. Einde citaat. Ik neem dan het
centraal regeerakkoord - daarin
wordt het hele pakket voorstellen in
één eenvoudige zin uitgedrukt -
waaruit ik letterlijk citeer : betere
verdeling van de federale gemeen-
schaps-  en gewestbevoegdheden om
te komen tot homogene bevoegd-
heidspaketten. Einde citaat. Dat is
alles wat overblijft van het federalise-
ren van een aantal zaken, zoals de
afschaffing van de concurrentiële be-
voegdheid inzake wetenschapsbeleid,
enzovoort. Van de restbevoegdheden
aan de deelgebieden, enzovoort,
blijft in het centraal regeerakkoord
geen woord meer over.

Daarenboven stellen wij vast dat u,
als Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve, noch uw waterdrager, Johan
Sauwens, die bevoegd is om dit ge-
sprek op gang te brengen en te
coördineren, gedurende de voorbije
weken op geen enkel ogenblik ook
maar één keer de moeite heeft ge-
daan uw stem hier te laten horen en
te wegen op de besluitvorming, die
uiteraard via uw partij en de SP,
waarmee u in deze Vlaamse Execu-
tieve een coalitie heeft, op nationaal
vlak tot stand is gekomen.

De Volksunie beperkt zich opnieuw
tot een figurantenrol, de rol van de
naïeve ja-knikkers, die alles goedvin-
den zolang zij maar mee in de vlees-
potten mogen zitten. Dehaene
schuift op zijn beurt alle hete hangij-
zers door naar het fameuze gesprek
van gemeenschap tot gemeenschap.
Steeds meer begint dit gesprek te ge-
lijken op de even fameuze derde fase,
waarnaar vroeger werd verwezen. De
derde fase zou immers alle proble-
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men oplossen, maar tot op heden
werd ze nog steeds niet uitgevoerd.

Wanneer ik de Volksunie en de heer
Sauwens moet geloven - de ervaring
heeft mij evenwel geleerd dat ik dat
beter niet te dikwijls doe - zou dit
gesprek reeds aan de gang zijn. Het
gesprek is evenwel een soort collec-
tieve vergeetput geworden. Het ge-
sprek van gemeenschap tot gemeen-
schap wordt door de nationale Rege-
ring uit de toverhoed gehaald en is
een soort deus ex machina die alle
problemen moet oplossen. Commu-
nautaire problemen worden niet
meer uitgepraat, er wordt zelfs niet
meer over gepraat, men stopt ze een-
voudig in de koelkast. Nog beter en
anders gezegd : men schuift ze door
naar het gesprek van gemeenschap
tot gemeenschap. Sommige naïeve
zielen, met de Volksunie-VVD’ers
voorop, geloven werkelijk dat dit ge-
sprek van gemeenschap tot gemeen-
schap een vernieuwend alternatief zal
vormen voor de eeuwige Belgische
en trouwens weinig heilvolle compro-
missen. Zij vergeten echter dat deze
nieuwe toverformule uit de hoge Bel-
gische hoed komt en werd bedacht
door diegenen die altijd het compro-
mis-model hebben toegepast. Het ge-
sprek is dus niet veel meer dan het
zoveelste middel om de problemen
voor zich uit te schuiven. Men blijft
rond de hete brij dansen zonder enige
vooruitgang te boeken.

Men moet zichzelf niets wijs maken.
Dit gesprek zal niets oplossen. Er
wordt alleen wat tijd gewonnen om-
dat men nu niet naar de kiezer durft
gaan. Als de vertegenwoordigers van
Waalse en Vlaamse christendemocra-
ten en socialisten na bijna 100 dagen
palaveren over communautaire dos-
siers er niet uitgeraken, hoe kan dat
dan plots wel lukken als men met
identiek dezelfde mensen, met iden-
tiek dezelfde ideeën en eisen, rond
identiek dezelfde tafel gaat zitten om
in het kader van een gesprek van ge-
meenschap tot gemeenschap identiek
dezelfde problemen te bespreken ?
Waarom zouden Spitaels, Dehaene,
Deprez en aanverwanten bij een der-
gelijk gesprek wel kunnen wat zij ge-
durende al die maanden, de jongste
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weken inbegrepen, en zelfs jaren-
lang, niet hebben gekund.

Drie en een half jaar lang heeft de-
zelfde meerderheid van christende-
mocraten en socialisten, aangevuld
met de traditionele nuttige idioten,
over een tweederde meerderheid be-
schikt om het dubbelmandaat af te
schaffen, om de Europese zetelver-
deling aan te passen, om de verdrag-
rechtelijke bevoegdheden van gewes-
ten en gemeenschappen te regelen
enzovoort. Het is er nooit van geko-
men. Waarom zouden wij dan van-
daag geloven dat een centrale rege-
ring die niet over die tweederde
meerderheid beschikt, met partijen
die pas een zware verkiezingsneder-
laag hebben geleden en die er niet in
slagen om bij de samenstelling van
een nieuwe regering een compromis
over deze thema’s te bereiken, nu
plots in haar opzet zou slagen bij dat
heiligmakende gesprek van gemeen-
schap tot gemeenschap ?

De Volksunie is ervan overtuigd dat
zij het tij zal doen keren. Deze partij,
die momenteel op ongeveer 7 ten
honderd van de Vlaamse kiezers
wordt geschat, is al lang niet meer de
Vlaamse stok achter de deur. Van
het 385ste ultimatum van Jaak hou-
mij-tegen-of-ik-doe-een-ongeluk Ga-
briels ligt echt niemand meer wak-
ker, dat hebben wij de jongste weken
ondervonden. Het is evenmin omdat
de heer Sauwens met ontslag dreigde
dat de heer Dehaene vlug vlug van
mening is veranderd. De salami-poli-
tiek over de communautaire thema’s
was niet eens meer nodig om een
nieuwe coalitie van de verliezers op
de been te brengen. Men heeft de
communautaire salami met schijfjes
en al in de vergeetput van de Bel-
gische politiek, beter gezegd de ver-
geetput van het gesprek van gemeen-
schap tot gemeenschap, geworpen.
Dehaene heeft zich geen weg door
het mijnenveld gezocht, hij heeft zich
gemakkelijkheidshalve teruggetrok-
ken in zijn oude stellingen. Dat de
Volksunie-VVD hieruit haar conclu-
sies niet trekt, is niet alleen erg, het
is andermaal onvergeeflijk.

Onvergeeflijk is ook het feit dat de
Vlaamse Executieve op geen enkel
moment druk heeft uitgeoefend op

Uitvoering Staatshervorming

de onderhandelaars van de Vlaamse
partij om een aantal fundamenteel
Vlaamse eisen door te drukken, inbe-
grepen de eisen die in het tienpunten-
programma van het Vlaams regeer-
akkoord werden opgesomd. Zij be-
wijst hiermee een marionettenrege-
ring te zijn, een verwijt dat wij haar
ook al hebben gemaakt bij de bespre-
king van het regeerakkoord. Dit is
een regering die niet ageert, die niet
in het offensief gaat, die haar belan-
gen en die van de Vlaamse gemeen-
schap niet ter harte neemt en verde-
digt, maar lijdzaam afwacht en haar
lot ondergaat. Ik heb de Voorzitter
van de Vlaamse Executieve bij de re-
geringsvorming en tijdens de onder-
handelingen niet op tafel weten
slaan, ik heb in hem niet de pleitbe-
zorger van de Vlaamse belangen mo-
gen erkennen. Geen enkele keer
heeft hij zijn mond open gedaan,
maar integendeel voortdurend schul-
dig gezwegen, braafjes en onderdanig
geknikt voor Dehaene en Van Rom-
PUY-

De heer L. Van den Brande : U
stond toch niet aan de deur te luister-
vinken, mijnheer Dewinter ? U zegt
dat ik niet op de tafel heb geklopt.
Ik moet erkennen, het is juist dat wij
heel wat minder kloppen en boksen.
Wij proberen de dingen op een ratio-
nele manier aan te pakken.

De heer F. Dewinter : Indien u dan
toch bescheiden initiatieven hebt ge-
nomen, dan had ik graag vernomen
welke en wat er van is overgebleven.
Alleszins, als ik de twee regeerak-
koorden naast mekaar leg, dan moet
ik toch vaststellen dat daar niet veel
van overblijft, dat vijf van de tien
punten niet eens in de agenda van de
centrale regering zijn opgenomen.

De heer E. Van Rompuy : Dat is he-
lemaal niet zo.

De heer F. Dewinter : Dat is de rea-
liteit. Ik heb zopas de twee teksten
overlopen. Als u hier aanwezig was
geweest, mijnheer van Rompuy, dan
zou u mijn bewijsvoering hebben ge-
hoord.

Er is inderdaad helemaal niets veran-
derd. Of toch ? Er is wel iets veran-
derd, mijnheer Van Rompuy. Men
heeft het gesprek van gemeenschap
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tot gemeenschap uit de handen van
de Executieven genomen. Dehaene
heeft duidelijk gezegd dat bij dit ge-
sprek in eerste instantie de partijen
vertegenwoordigd in de centrale re-
gering betrokken zullen worden. En
dat is helemaal iets anders dan wat
we hier enkele weken geleden te ho-
ren hebben gekregen uit uw mond en
uit de mond van de woorvoerder van
de Volksunie, de heer Sauwens.

In eerste instantie zullen de partijen
vertegenwoordigd in de centrale re-
gering betrokken worden in het ge-
sprek van gemeenschap tot gemeen-
schap.

Het is duidelijk dat het initiatief voor
dit gesprek van gemeenschap tot ge-
meenschap - als dit gesprek er dan
al komt, en ik heb daarover mijn twij-
fels - uit de handen van de Execu-
tieven is genomen en terecht is geko-
men bij de centrale regering die bo-
vendien de agenda op papier heeft
gezet. Het is en zal de centrale rege-
ring zijn die de agenda bepaalt, die
bepaalt wanneer er gepraat wordt,
met wie er gepraat wordt, wie er na-
mens de Vlamingen aan de tafel zal
gaan zitten en wellicht ook nog welk
programma er mag verdedigd wor-
den.

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, ik verwijt u in-
derdaad dat u ook daarover geduren-
de de voorbije weken met geen
woord hebt gerept. Het is ook niet
duidelijk wie in dit land de wetten
stelt. Het is niet de heer Van den
Brande, het is niet Dehaene maar het
is Guy Spitaels. Hij heeft met zijn
Waalse rooms-rode coalitie gedic-
teerd welke coalitie er in Vlaanderen
en in België aan de macht zal komen.
Hij zal de komende maanden ook de
agenda bepalen en wellicht ook de
beslissingen opdringen. De Vlaamse
meerderheid stond en staat al die tijd
buiten spel, omdat ze het vertikt
heeft de macht waarover we al zo
lang beschikken om te zetten in een
Vlaamse overwinning.

Wanneer morgen een gesprek van
gemeenschap tot gemeenschap zou
- ik spreek wel degelijk in de voor-
waardelijke wijze - plaatsvinden,

dan zullen we opnieuw aan tafel zit-
ten met een enorme handicap. Aan
de andere kant van de tafel zullen
naast de partijonderhandelaars de
vertegenwoordigers zitten van een
democratisch verkozen Waalse meer-
derheid. Aan Vlaamse kant zullen de
vertegenwoordigers zitten van een
regering, die met haken en ogen aan
mekaar hangt en wier enige zorg het
uiteindelijk is om het zonder al te
veel kleerscheuren tot oktober uit te
houden. Een bijkomende handicap is
dat we het aan Vlaamse kant moeten
doen met een absoluut minimumpro-
gramma, dat door het regeerakkoord
nog eens gereduceerd werd tot een
nog kleiner minimumprogramma en
uiteraard zonder enige strategie.

Het gesprek van gemeenschap tot ge-
meenschap is zowat de vuilbak van
de centrale regering geworden, een
soort Belgische vergeetput waarin
men alle onoplosbare problemen de-
poneert. Het initiatief voor dit ge-
sprek werd uit handen van de Execu-
tieve genomen en de agenda wordt
bepaald door de centrale regering.
Van een Vlaamse strategie of van een
strategie van de Vlaamse Executieve
is eenvoudigweg op geen enkel mo-
ment sprake. De regering Van den
Brande blijft in het hele debat volle-
dig afwezig en weigert standpunten
in te nemen. Erger nog, ze wacht
braafjes af tot opperhoofd Dehaene
de bevelen geeft. Al bij al een bijzon-
der pijnlijk vertoon, waarbij we als
Vlamingen opnieuw met de rug tegen
de muur staan en voor de zoveelste
keer overgeleverd zijn aan de Waalse
willekeur. (Applaus op de banken
van het VB)

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik wil van
deze gelegenheid gebruik maken om
even het Vlaams tienpuntenprogram-
ma te toetsen aan wat wij tot dusver
weten over het regeerakkoord De-
haene 1.

Eigenlijk is er wel verwarring ont-
staan. Ik heb gemerkt dat bepaalde
Vlaamse partijen de zaken nogal
triomfantelijk voorstellen omdat men
een vergelijking maakt met de eerste
nota Dehaene, waarin ons tienpun-

tenprogramma werd gesplitst. Het
moet worden toegegeven dat uitein-
delijk de oorspronkelijke nota De-
haene werd bijgeschaafd en dat er nu
een globale bespreking komt. Dat er-
ken ik eerlijk. Wij hebben er geen
bezwaar tegen dat de Staatshervor-
ming nu niet onmiddellijk wordt afge-
handeld. Wij vroegen wel die onder-
handelingen los te koppelen van het
regeerakkoord, van het Belgisch re-
geringsontwerp.

Iets anders is wel van belang. Het
heeft mij verwonderd dat de Volksu-
nie heeft gezegd tevreden te zijn om-
dat het tienpuntenprogramma in het
regeerakkoord Dehaene wordt ge-
realiseerd. Ik stel vast, net zoals de
voorgaande spreker, dat het tienpun-
tenprogramma een paar deuken
heeft gekregen, en dat er eigenlijk
maar 6 punten van de 10 overblijven :
de autonome verkiezingen, de her-
vorming van het tweekamerstelsel,
de fiscale verantwoordelijkheid, de
homogene bevoegdheidspakketten,
het verdragsrecht en de splitsing van
Brabant. Er wordt echter niet meer
gesproken over 4 nochtans zeer be-
langrijke punten : ten eerste, het
principe van de niet-inmenging in el-
kaars bevoegdheid en territorium ;
ten tweede, het afschaffen op korte
termijn van de financiële transfers in
de Sociale Zekerheid. Ik heb wel ge-
lezen dat er in het hoofdstuk Sociale
Zekerheid wordt gesproken over een
eenvormige toepassing van de Socia-
le Zekerheid, met het wegwerken
van eventuele verschillen. Dat is iets
totaal anders dan het Vlaams regeer-
akkoord waarin wordt gesproken
over het op korte termijn wegwerken
van de financiële verschillen ; ten
derde, de aanpassing van de Europe-
se zetelverdeling op basis van de be-
volkingscijfers ; ten vierde, wat ik
zeer belangrijk vind en dat ook de
Brusselse Vlamingen bijzonder zal
interesseren, de fundamentele twee-
ledigheid van de staat. Ook over de
splitsing van het kiesarrondissement
Brussel-Halle-Vilvoorde, met water-
dichte waarborgen voor de Brusselse
Vlamingen, is niets te vinden.

Een andere kwestie is het kader
waarin de besprekingen zullen ge-
beuren. Men kan zeggen dat het ka-
der niet zo belangrijk is. De heer
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Denys

Hancké is een voorstander van die
stelling. Hij vindt dat de inhoud en
het resultaat belangrijker zijn. Ik heb
geen moeite gedeeltelijk die visie bij
te treden, ware het niet dat hier het
begrip dialoog van gemeenschap tot
gemeenschap geweld wordt aange-
daan en dat het op drie verschillende
wijzen wordt geïnterpreteerd. Een
eerste interpretatie stond in regeer-
akkoord dat door de PVV en de
Volksunie werd ontworpen. De be-
doeling was dat die dialoog volledig
los zou staan van de nationale Rege-
ring, dat de Executieven daarvan de
drijvende krachten zouden zijn en dat
de Raden er vanaf de beginfase bij
zouden worden betrokken.

Een andere interpretatie kwam van
de Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, de heer Van den Brande tij-
dens zijn antwoord op het debat over
de Vlaamse Regeringsverklaring. Hij
zegde dat de Executieven weliswaar
de drijvende krachten blijven, maar
dat het federaal niveau erbij zou wor-
den geassocieerd. Dat was zijn termi-
nologie.

Nu zijn wij weer een fase verder. In
het nationaal regeerakkoord Dehae-
ne staat noch min noch meer dat de
nationale regering de initiatiefnemer
wordt en dat de partijen en de Execu-
tieven ermee worden geassocieerd.

Dat is natuurlijk totaal iets anders.
Degenen die spreken van een dialoog
van gemeenschap tot gemeenschap
moeten de intellectuele eerlijkheid
hebben om dat te nuanceren.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, ik wil hier onmid-
dellijk op inhaken en daarmee ook
antwoorden op de heer Dewinter. Ik
heb er geen probleem mee dat wij
andere opvattingen hebben en ande-
re accenten leggen. Maar laten wij
tenminste gemeenschappelijk vast-
stellen wat in de teksten staat. In de
derde paragraaf op pagina 7 van het
ontwerp van het federaal regeerak-
koord staat : Met het oog hierop zal
over de globale institutionele proble-
matiek een dialoog van gemeenschap
tot gemeenschap worden opgestart.
Einde citaat. Willen wij tot aanpas-
singen komen van wetten dan is het

een goede zaak dat ook de federale
regering daarin dynamisme aan de
dag legt. Voor ons telt het resultaat.
Dat is essentieel.

De heer A. Denys : Ik stel alleen
maar vast dat wat in het ontwerpak-
koord Dehaene staat niet meer is wat
men oorspronkelijk dacht, een dia-
loog los van de nationale Regering,
en dat het initiatief zou komen van
de Executieven waarbij het federale
niveau zou worden betrokken. Het is
echter duidelijk dat het de nationale
Regering is die het initiatief zal ne-
men en dat zij het is die de Executie-
ven erbij zal betrekken. Dat is al-
thans wat ik uit de teksten opmaak.
Wanneer dat niet het geval is dan stel
ik aan Minister Van den Brande heel
concreet de vraag wanneer hijzelf het
initiatief zal nemen en op welke wijze
hij dit zal doen. Het is ofwel het een
ofwel het ander.

Geachte collega’s, ik vrees dat de he-
le dialoog een nationaal onderonsje
zal worden waarbij wij inderdaad zul-
len worden betrokken maar dat het
initiatief niet meer van ons zal ko-
men. De fundamentele reden waar-
om wij die dialoog vroegen was de
institutionele problematiek los te
koppelen van het nationale regeer-
werk. De nationale Regering moet in
hoofdzaak werken aan de sanering en
aan een vernieuwd maatschappelijk
beleid. Door die zaken te verweven
zal er in de nazomer opnieuw chanta-
ge worden gepleegd en zullen er op-
nieuw afdreigingen plaatsvinden.

Mijnheer de Voorzitter, zo kom ik
tot mijn belangrijkste punt. Hoe
komt het dat er nu plotseling niet
meer wordt gediscussieerd over het
kijk- en luistergeld ? De goocheltruc
van Dehaene. Het kijk- en luistergeld
was in het begin van zijn onderhande-
lingen het grootste probleem en nu
bestaat het niet meer, althans volgens
de heer Busquin.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Denys, zowel de heer Dehaene als
de heer Busquin hebben gezegd dat
daarover geen enkel misverstand kan
bestaan. Men moet natuurlijk willen
luisteren en willen geloven. Ik geef u
gelijk want in de pers leest men daar-
over zeer weinig. Mocht de CVP toe-
gevingen in dat verband hebben ge-

daan, dan zou het in grote lijnen in
de pers staan. Nu moet men het bijna
met een vergrootglas gaan zoeken.
Wanneer u Minister Dehaene op de
Zevende Dag heeft beluisterd en de
heer Busquin gisterenavond tijdens
het gesproken nieuws, dan blijkt heel
duidelijk dat het kijk- en luistergeld
niet kan worden overgeheveld wan-
neer in de zomer de tweederde meer-
derheid niet wordt gehaald,in ver-
band met de fiscale bevoegdheden.
Mijnheer Denys, u kunt trachten mist
te zaaien maar u zal er niet in lukken.

De heer A.Denys : Ik probeer de
mist te laten wegtrekken. Sta me toe
mijn redenering te voltooien. In de
beginfase eisten de Franstalige partij-
en een voorschot op het kijk- en luis-
tergeld. Plots vervalt die eis van de
Franstaligen.

Dat is een truc, want er is iets in de
plaats gekomen : iets dat veel erger
is, iets dat illegaal is, namelijk het
probleem van de maaltijdcheques of
het probleem waarover CVP en SP
precies voor de verkiezingen een ak-
koord hebben gesloten. De illegale
situatie is dat de sociale bijdragen en
de bedrijfsvoorheffing op de einde-
jaarspremie werden kwijtgescholden
voor het onderwijs.

Ik heb het regeerakkoord grondig ge-
lezen en lees in punt 3.1.2. met be-
trekking tot de ontvangsten dat er
een uitschakeling moet komen van
ontwijkingsmechanismen die de bij-
dragebasis aantasten zowel in de
werknemersregeling als in die van de
zelfstandigen. Er wordt nergens ge-
sproken over deze illegale situatie,
die gecreëerd is tijdens de voorbije
regeringsperiode en waarvan ieder-
een oordeelde dat ze moest worden
rechtgezet. Dit doet men niet. Het
gaat over een bedrag van bijna 4 mil-
jard. Op de eindejaarspremies wor-
den geen sociale bijdragen noch be-
drijfsvoorheffing betaald.

Minister Van den Brande, u kent dit
heel goed want u was Minister van
Arbeid. U heeft dit vanuit uw federa-
le positie trouwens verschillende ke-
ren aangeklaagd. In het regeerak-
koord wordt dit echter op geen enke-
le wijze rechtgezet.

De Franstaligen kunnen wachten op
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Denys op niets gegrondvest, integendeel.

het kijk- en luistergeld. Zij krijgen nu
veel méér dan een voorschot van het
kijk- en luistergeld. Zij kunnen alles-
zins gerust zijn en alles uitstellen tot
in het najaar.

Mijnheer Van Rompuy, ik zou graag
hebben dat u dit bevestigt of ontkent.
Dit is het fundamentele bedrog ge-
weest van de CVP ten opzichte van
onder meer de Volksunie. Men ver-
klaarde dat het tienpuntenprogramr
ma zou worden gerealiseerd. Men
stelde : hoe stoer zijn wij ? Van ons
krijgen ze geen voorschotten.

Maar als wij tussen de regels lezen
en de analyse maken, ontdekken wij
de schande : een illegale situatie. In-
dien de privé-sector hetzelfde zou
doen, zou dit betekenen dat de over-
heid 56 miljard minder zou krijgen.
Als de partijcongressen dit zouden
goedkeuren zonder hiervan op de
hoogte te zijn, zeg ik dat de betrok-
kenen bedrogen zijn.

Ik wil dit vandaag bekend maken. Ik
hoor de heer Van Rompuy hier jam-
mer genoeg niet op reageren.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, sta me toe even
te onderbreken. (Applaus bij de
PVV) Ik heb zelden applaus gehad,
vooral niet van de oppositie, voor-
aleer ik een zin heb uitgesproken. Ik
dank de heer Dewael voor zijn spon-
taan applaus. (Rumoer op enkele
banken)

U hebt in het regeerakkoord ook ge-
lezen : de eenvormige toepassing van
de sociale zekerheidswetgeving in het
ganse land en de wegwerking van
eventueel ongerechtvaardigde ver-
schillen. U heeft er trouwens zelf
naar verwezen, mijnheer Denys.

- De heer H. Suykerbuyk, Onder-
voorzitter, treedt als Voorzitter op.

U dient uw mening hierover te geven
in het federaal Parlement. Ik acht het
niet tot mijn verantwoordelijkheid
om te antwoorden met betrekking tot
materies van de federale Regering.

Mijnheer Denys, wat u daarnet heeft
gezegd, stoelt werkelijk op niets. Het
is uw recht daarover onduidelijkheid
te brengen, maar wat u beweert, is

Ik heb dit dossier van nabij gevolgd
gezien mijn vorige bevoegdheid. Een
van de basisproblemen is ontstaan in
1987 tijdens een coalitie waarvan uw
partij deel uitmaakte. De moeilijkhe-
den spruiten voort uit een koninklijk
besluit dat dateert van die periode.

De vorige regeringsperiode hebben
wij de basis gelegd om zowel in de
openbare als in de privé-sector tot
dezelfde regeling en toepassing te ko-
men met betrekking tot de Sociale
Zekerheid en de bedrijfsvoorheffing.
Dat is de werkelijkheid. Ik ben van
mening de juiste toedracht te moeten
uiteenzetten.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, bij de
onderhandelingen over het nationale
regeerakkoord is afgesproken dat er
een einde moest komen aan de illega-
le situatie van de eindejaarspremies
voor het onderwijzend personeel, zo-
wel Franstalig als Nederlandstalig,
meer bepaald in verband met de so-
ciale bijdragen en de fiscaliteit. U
was betrokken bij dat deel van de
onderhandelingen. Ik vraag u een
concreet antwoord ter zake en waar-
schuw u dat uw antwoord genotu-
leerd zal worden.

Minister L. Van den Brande : Ik heb
zojuist voorgelezen wat in het ont-
werpakkoord staat.

De heer A. Denys : U hebt inder-
daad een tekst voorgelezen, maar u
geeft geen concreet antwoord op een
zeer concrete vraag. In dat akkoord
staan duizend en één zaken, maar het
geeft geen antwoord op de vraag die
ik u stel.

De Voorzitter : De heer Anciaux
heeft het woord.

De heer V. Anciaux (op de tribune) :
Mijnheer de Eerste Minister van de
Vlaamse Regering, dames en heren,
het is uiteraard niet mijn opdracht
hier een antwoord te geven aan de
verschillende sprekers. Dat zal de
Eerste Minister van de Vlaamse Re-
gering wel doen. Het is evenmin mijn
opdracht een antwoord te geven op
de laatste vragen van de heer Denys.
Desbetreffend zullen wij de Bel-

In haar interpellatie tot Minister L.
Van den Bossche (SP) drong AGA-
LE V- Volksvertegenwoordiger V.
Dua erop aan dat de Executieve het
project voor de aankoop van een Geo-
grafisch Informatiesysteem voor
Vlaanderen aan een grondige evalua-
tie zou onderwerpen

gische Regering in het
lement ondervragen.

Belgische Par-

De heer A. Denys : Mijnheer An-
ciaux, u weet toch dat ook wij betrok-
ken zijn bij de dialoog van gemeen-
schap tot gemeenschap.

De heer V. Anciaux : Mijnheer De-
nys, ik heb amper twee zinnen ge-
zegd en u onderbreekt mij al. Met de
dialoog van gemeenschap tot ge-
meenschap hebben uw vragen niets
te maken, rechtstreeks toch niet, mis-
schien wel onrechtstreeks.

Naar aanleiding van de interpellaties
die hier zijn gehouden wil ik namens
de Volksunie een oordeel geven over
de aangelegenheden betreffende de
Staatshervorming die in het Belgisch
ontwerp van regeerakkoord zijn inge-
schreven. Wij ervaren het als zeer po-
sitief dat in het akkoord van de
Vlaamse Regering een Vlaams pro-
gramma voor institutionele hervor-
mingen is ingeschreven. Zo iets werd
tot nog toe nooit aanvaard. Voor het
eerst kon het dus wel en bovendien
hebben de deelnemers van de Vlaam-
se Regering zich ervoor geëngageerd.
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Anciaux

Wij beschouwen het ook als zeer be-
langrijk en bovendien innoverend dat
in de aanhef van het regeerakkoord
van de Vlaamse Regering waar CVP
SP en Volksunie zich achter hebben
geschaard zeer duidelijk wordt ge-
zegd dat in het debat over de institu-
tionele hervormingen die op korte
termijn moeten worden doorge-
voerd, de Vlaamse Regering een be-
langrijke rol moet spelen. En het is
niet het debat dat spoedig moet wor-
den doorgevoerd, maar wel de her-
vormingen. Het Vlaamse regeerak-
koord is trouwens mijn uitgangspunt
wanneer ik het ontwerp van Belgisch
regeerakkoord beoordeel.

Ik herinner eraan dat in het Vlaams
regeerakkoord tien punten inzake de
Staatshervorming werden opgesomd.

. Dit zijn niet zo maar tien agendapun-
ten die los van elkaar zouden kunnen
worden besproken ; zij vormen sa-
men het Vlaams programma van de
Vlaamse Regering voor de Staatsher-
vorming, een programma dat CVP,
SP en Volksunie samen willen gerea-
liseerd zien. Wij weten trouwens uit
de voorgeschiedenis dat de tien pun-
ten eveneens door de PVV worden
onderschreven en dat AGALEV zich
daarbij wil aansluiten.

Het ontwerp van Belgisch regeerak-
koord bevat een hoofdstuk getiteld
Uitbouw van de federale staatsstruc-
tuur. Wij hebben dat niet als dusda-
nig gevraagd en wensen dat evenmin,
vermits wij de uitbouw van een fede-
rale staatsstructuur en de vorming
van een Vlaamse natie gerealiseerd
willen zien in het kader van een dia-
loog tussen de gemeenschappen. Wij
zijn van oordeel dat deze Belgische
regering niet omwille van de samen-
levingsproblemen van de twee volke-
ren in dit land tot stand komt. Ik
begrijp wel dat men er bij de vorming
van een Belgische Regering gewoon
niet kan naast kijken en deze proble-
matiek wel zal worden aangekaart
aangezien ook de Belgische regering
ermee wordt geconfronteerd.

Welnu, de Volksunie mag met enige
fierheid verklaren dat - ik verheug
mij erover dat de heer Denys dit er-
kent - zij ertoe heeft bijgedragen
dat aan het ontwerp van Belgisch re-

geerakkoord wijzigingen dienaan-
gaande werden aangebracht. Im-
mers, het huidige akkoord van de
toekomstige Belgische Regering
voorziet niet meer in een fasering van
de uitvoering van de Staatshervor-
ming. (Protest bij het VB).

De heer J. Van Hauthem : Nochtans
wordt de uitvoering ervan pas tegen
de zomer gepland.

De heer V. Anciaux : Ik heb hier de
tekst bij mij. Het is juist dat niet alles
terzelfdertijd kan worden gereali-
seerd. Nochtans voorziet men niet in
een oplossing in schijven ; niet meer,
in tegenstelling tot de eerste ontwer-
pen van koninklijk onderhandelaar
Dehaene. De Volksunie heeft dien-
aangaande geen figuranten- maar een
hoofdrol gespeeld.

Bovendien vermeldt het ontwerp-re-
geerakkoord van de Belgische Rege-
ring geen enkele Vlaamse toegeving
aan de Franstaligen. De rechtstreek-
se verkiezing van de Raden wordt
niet meer als compensatie gekoppeld
aan de overheveling van het kijk- en
luistergeld, bepaling die oorspronke-
lijk wel als zodanig was ingeschreven.

De heer F. Dewinter : Op dit punt
wil ik de discussie niet openen. Ik
heb het document nog niet kunnen
lezen aangezien ik het pas deze mid-
dag heb ontvangen. Ik stel wel vast
dat de niet-inmenging in elkaars be-
voegdheden er niet meer in voor-
komt, evenmin als de splitsing van
het kiesarrondissement Brussel-Hal-
le-Vilvoorde, de Europese zetelver-
deling en het stopzetten van de mil-
jardenstroom van Vlaanderen naar
Wallonië. De principiële tweeledig-
heid van ons land erkennen zou trou-
wens vrij hypocriet zijn. Inderdaad,
sinds 1988 is België drieledig, en dit
hebben wij gedeeltelijk aan de Volks-
unie te danken.

Slechts zes van de tien punten komen
nog in het regeerakkoord voor. U
zegt dat het een Vlaamse overwin-
ning is. De salami-politiek was echter
niet meer nodig aangezien bijna de
helft van ons tienpuntenprogramma
niet meer in het regeerakkoord werd
opgenomen.

De heer V. Anciaux : Mijnheer de

Voorzitter, ik neem aan dat in het
Reglement de mogelijkheid tot inter-
ruptie is opgenomen. Ik meen echter
dat naar de geest en de letter van het
Reglement, dit niet betekent dat bij
een interruptie hetzelfde moet wor-
den herhaald als in de interpellatie
naar voren werd gebracht. Ik zal dus
niet antwoorden.

Het is wel duidelijk dat de partners
van het Vlaamse regeerakkoord, die
ook deelnemen aan het Belgische re-
geerakkoord, getrouwheid aan het
Vlaams regeerakkoord moeten blij-
ven betuigen. Dit betekent dat, wat
de dialoog tussen de gemeenschap-
pen betreft, en waarvan het initiatief
niet bij de nationale Regering ligt -
dat is nergens in het Belgisch regeer-
akkoord vermeld - de Vlaamse Re-
gering haar eigen akkoord trouw
moet blijven en een drijvende rol zal
en moet spelen, samen met de frac-
ties van de Vlaamse Raad indien
enigszins mogelijk, wat eigenlijk het-
zelfde betekent als de politieke par-
tijen.

De autonomie en de federalistische
gedachtengang die wij huldigen,
brengen mee dat wij ons niet als zo-
danig kunnen, mogen, of willen men-
gen in de samenstelling van de dele-
gatie van de Franstaligen. Wat onze
eigen delegatie betreft, zeggen wij,
trouw aan het Vlaamse regeerak-
koord, dat de Vlaamse Regering een
drijvende rol zal spelen.

De confrontatie van het Vlaams re-
geerakkoord met het Belgisch re-
geerakkoord is één zaak, het verloop
van de dialoog een andere. Wat dit
verloop betreft, zullen wij geregeld
een evaluatie doorvoeren.

Ten aanzien van bepaalde kranten
wil ik echter zeggen dat, wat de stem-
ming in het Belgisch Parlement be-
treft, het enigszins voorbarig is nu
reeds te besluiten dat de Volksunie
vanzelfsprekend de tweederde meer-
derheid zal helpen leveren. Dit is niet
zo maar vanzelfsprekend. ECOLO-
AGALEV en andere partijen zeggen
ook dat zij dit zullen doen, maar stel-
len voorwaarden. Ook voor de
Volksunie is het niet zo vanzelfspre-
kend welke houding zij in het Bel-
gische Parlement zal aannemen. Eén
zaak is wel duidelijk, met name dat
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Anciaux

wij in het Belgisch Parlement een op-
positiepartij zijn en oppositie zullen
voeren, maar wel op een constructie-
ve manier. Indien vanuit de Bel-
gische Regering, ten gevolge van de
dialoog van gemeenschap tot ge-
meenschap, in de zin zoals wij hier
hebben gezegd, waar de Vlaamse Re-
gering langs Vlaamse kant de drijven-
de rol moet spelen, in verband met
de Staatshervorming ontwerpen die
onze goedkeuring wegdragen zouden
worden ingediend en aan het Parle-
ment voorgelegd, zullen wij deze ont-
werpen vanuit de oppositie steunen.
Ik voeg hieraan echter onmiddellijk
een aantal voorwaarden toe.

Vooreerst moeten de ontwerpen
goed zijn, maar dat is niet voldoende.
Wij blijven bij wat ook gezegd is tij-
dens de discussie over het Vlaams re-
geerakkoord en wat vervat is in het
Vlaams regeerakkoord. In de dialoog
van gemeenschap tot gemeenschap
moet de Staatshervorming, de uit-
bouw van de nieuwe staatsstructuur,
globaal worden behandeld en gereali-
seerd. Dat is duidelijk. Een fasering
kan dus niet. Onze houding in het
Belgisch Parlement zal ook daardoor
worden bepaald. Hiermee bedoel ik
niet dat alles ineens moet worden
voorgesteld ; dat kan niet. Wel moet
het in het geheel van een akkoord
gebeuren.

Het Vlaamse tienpuntenprogramma
bevat twee soorten punten : ten eer-
ste, de punten betreffende de hervor-
ming van de staat. Deze punten zijn :
de verdere federalisering, het ver-
dere toekennen van bevoegdheden,
dit geldt zowel voor de Vlaamse als
voor de Franstalige Gemeenschap.
(Onverstaanbare onderbreking) Het
gaat om de twee Gemeenschappen.
De Brusselse structuren zijn bepaald
in de wet over Brussel. Daarover zul-
len wij geen nieuwe discussie aan-
gaan.

De tweede soort punten bevat de
Vlaamse eisen. Wij kennen ze allen,
zeker zij die sedert jaren in de
Vlaamse beweging actief waren.

De heer F. Van den Eynde : De af-
schaffing van de faciliteiten !

De heer V. Anciaux : Wij zullen niet
verder gaan dan wat in het Vlaamse
regeerakkoord is vervat : de splitsing
van de provincie Brabant, de split-
sing van het kiesarrondissement
Brussel-Halle-Vilvoorde, de niet-in-
menging, de Europese zetelverde-
ling, de afbouw van de financiële
transferten. Dit zijn Vlaamse eisen.

In de dialoog van gemeenschap tot
gemeenschap zal nog een derde reeks
ter sprake komen, namelijk de Waal-
se eisen. Zij situeren zich vooral op
het financiële vlak, de tegemoetko-
ming aan de financiële problemen
van de Franse Gemeenschap : de
toekenning van het kijk- en luister-
geld, de fiscale verantwoordelijk-
heid, enzovoort. Dit zijn duidelijk
Waalse eisen.

Welnu, bij de indiening van wetsont-
werpen in het Belgisch Parlement
moet men de Volksunie, die een glo-
baal en in zijn geheel te realiseren
programma eist - daarom niet alles
gelijktijdig - geen appelen voor ci-
troenen verkopen. Men moet dus
niet de rechtstreekse verkiezing van
de Raden, die tot één soort punten
van het Vlaams programma behoren
en die zowel gelden voor de Fransta-
lige als de Nederlandstalige gemeen-
schap, vermengen met eisen die uit-
sluitend van Waalse kant komen. Dit
betekent dat de rechtstreekse verkie-
zing niet moet worden betaald met
het toekenen  van het kijk- en luister-
geld. Dit is duidelijke taal.

De heer A. Denys : U spreekt over
de rechtstreekse verkiezingen en de
hervorming van de Senaat. Daarbij
is het mij opgevallen dat het niet on-
belangrijke woord tweeledigheid is
weggevallen. Dit lijkt mij nochtans
fundamenteel.

De heer V. Anciaux : Ook voor ons
is dit fundamenteel. De Volksunie
heeft immers altijd gezegd dat wij de
ontwerpen van Staatshervorming, de
ontwerpen van wet of ontwerpen van
grondwetsherziening zullen beoorde-
len in het kader van het behoud van
de tweeledigheid. Dat is duidelijk.

Het Vlaams regeerakkoord bevat dus
drie soorten punten ; in het Belgisch
Parlement zullen wij oordelen vol-
gens deze punten en men zal ons

geen
pen.

appelen voor citroenen verko-

Ten tweede, ook inzake de eerste
reeks punten, met name de hervor-
ming van de staat, zijn er voor de
Volksunie onoverkomelijke hinder-
nissen, die overigens in het Vlaams
regeerakkoord zijn vervat. Bijvoor-
beeld : de rechtstreekse verkiezing
van de Raden moet gebeuren volgens
het territorialiteitsbeginsel ; de fisca-
le bevoegdheid voor de gemeen-
schappen geldt zowel langs Vlaamse
als langs Franstalige zijde, maar zij
moet aanvaardbaar zijn voor wat de
toepassing in Brussel betreft, zo niet
kunnen wij onze goedkeuring niet ge-
ven.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik stel enkel vast
dat het Vlaams Blok de dialoog niet
wil aangaan. Het Vlaams Blok wil
wel de onafhankelijkheid van Vlaan-
deren. Dat is trouwens het enige wat
zij willen : alles of niets.

De onafhankelijkheid van Vlaande-
ren schrikt de Volksunie echter niet
af. Zelfs het middel dat het Vlaams
Blok voorstelt om dat doel te berei-
ken, met name het separatisme, be-
schouwen wij niet als angstaanjagend
of als absoluut te vermijden. De
Volksunie is echter van mening dat
separatisme noch het beoogde doel
is noch het middel om de Vlaamse
autonomie en de emancipatie van het
Vlaamse volk te realiseren. Wij wil-
len een zo groot mogelijke zelfstan-
digheid binnen een federale struc-
tuur. Dit willen wij bereiken via de
normale weg van de parlementaire
democratie. Welnu, mijne heren van
het Vlaams Blok, zelfs om het sepa-
ratisme te bereiken zal, voor zover u
de weg van de parlementaire demo-
cratie wil bewandelen, steeds de dia-
loog met de Franse Gemeenschap
moeten worden gevoerd en zal er een
consensus moeten worden bereikt
om de Vlaamse onafhankelijkheid te
realiseren. Een dergelijke dialoog is
geen vuilbak, noch een vergeetput,
maar de normale vereiste om het ge-
stelde doel te realiseren, en bijge-
volg, ik herhaal het, zelfs om het
voorstel van het Vlaams Blok tot
stand te brengen. Bovendien, heren
van het Vlaams Blok, zal separatisme
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Anciaux
het doel nog verder in de tijd brengen
dan het federalistisch systeem. Indien
u de onafhankelijkheid van het
Vlaamse volk op gang wilt brengen
via separatisme, dan stelt  u het
beoogde doel zo ver af dat wij zulks
onaanvaardbaar vinden. Inderdaad,
in het licht van de Europese ontwik-
keling moet het Vlaamse volk zich
duidelijk herkenbaar kunnen opstel-
len ten opzichte van alle andere vol-
keren.

Mijnheer de Voorzitter, hiermee heb
ik het standpunt van de Volksunie
duidelijk vertolkt. Ik voeg er aan toe
dat het bij het Vlaams Blok een ge-
woonte is voorstellen te doen, die de-
magogisch en primair klinken en als
zodanig in de oren van sommigen
goed overkomen, maar die onbereik-
baar zijn. Daar doen wij echter niet
aan mee ; wij hebben andere adel-
brieven voor te leggen ! Al geduren-
de jaren voeren wij een Vlaams na-
tionale strijd om te komen tot al het-
geen wij reeds hebben bereikt.

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
geachte collega’s, ik heb met veel
aandacht geluisterd naar de interpel-
lanten. Ik heb op een bepaald ogen-
blik, mijnheer Dewinter, de vraag ge-
steld of het wel nuttig is monologen
naast elkaar te leggen, ik heb dat ook
in een vorig debat gezegd. U vertrekt
natuurlijk van een heel andere optie
dan die die de basis vormt voor het
vertrouwen binnen de Vlaamse Re-
gering. Ik verheug mij over de uit-
eenzetting van onder meer collega
Anciaux, alsook over interrupties
van collega’s uit de Vlaamse meer-
derheid, niet omdat zij uit de meer-
derheid komen, maar wel omdat uit
al deze standpunten blijkt dat wij uit-
drukkelijk wensen via dialoog en sa-
menspraak tot oplossingen te komen.

woorden of te verdedigen. Dit is niet
onze rol, noch onze taak. Wij kunnen

Als wij in het Vlaams Parlement re-
flecteren over wat werd afgesproken,
dan is het natuurlijk vanzelfsprekend
dat de Vlaamse Regering niet tot
taak heeft een ontwerp van federaal
akkoord toe te lichten, te verant-

enkel een reflectie geven - ik wens
dat ook te doen - met betrekking
tot dit ontwerp-akkoord, waarin een
belangrijk afzonderlijk luik is opge-
nomen over de uitbouw van de fede-
rale staatsstructuur. Ik vind het een
uitermate belangrijke positieve stap
dat de hopelijk snel te vormen fede-
rale Regering ook zelf een belangrij-
ke bijdrage wil leveren om te komen
tot de verdere afwerking van de fede-
rale Staatsstructuur. Over de globale
institutionele problematiek zal tussen
de Nederlandstalige en Franstalige
politieke partijen, in een voldoende
ruim kader, een dialoog van gemeen-
schap tot gemeenschap worden opge-
start, waarbij de leden van de Execu-
tieve, waarvan de aanwezigheid
noodzakelijk wordt geacht, zullen
worden betrokken.

Er is dus nergens in dit ontwerp-ak-
koord bepaald dat de toekomstige fe-
derale Regering uiteindelijk het eni-
ge initiatief zou nemen of dat alles
zal gebeuren op initiatief van de toe-
komstige federale Regering. Er is op
de meest volstrekt neutrale manier
gezegd dat er een dialoog van ge-
meenschap tot gemeenschap komt.
Ik vind het een positief gegeven dat
ook de federale Regering - dit geldt
ook voor het ontwerp van fedraal ak-
koord - zich inschrijft in deze per-
fect neutrale benadering van de pro-
cedure, omdat de Vlaamse Regering
het ook belangrijk vond niet enkel
een taak en een rol daarin te hebben,
maar ook omdat het de enige goede
procedure is om werkelijk te dialoge-
ren.

Mijnheer Dewinter, wat de inhoud

rechtvaardige verschillen, wat perfect

aangaat wil ik niet zeggen dat uw be-
nadering een beetje selectief is ge-
weest, maar ik stel u voor de teksten

overeenstemt met een punt van het

nogmaals naast mekaar te leggen. Op
pagina 7 van dit ontwerp-akkoord
staat een uitdrukkelijke opsomming
van zeven aangelegenheden - twee-
maal het heilig getal - van het tien-
puntenprogramma van de Vlaamse
regering. Op twee andere plaatsen in
het ontwerp van regeerprogramma
staan andere zaken, zoals de eenvor-
mige toepassing van de sociale zeker-
heidswetgeving in het ganse land en
het wegwerken van eventuele on-

tienpuntenprogramma. Op een ande-
re plaats staat uitdrukkelijk : De de-
finitieve regeling van de verkiezing
van de Belgische leden van het Euro-
pees Parlement. Waarom het grote
belang van het woord definitief ?

De Voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

De heer J. Van Hauthem : De tekst
zegt dat de verkiezing van de Bel-
gische leden van het Europese Parle-
ment definitief zal worden geregeld.
Volgens welk principe ? Het
rechtvaardigheidsprincipe ? Dat staat
er niet in. Is dat om zand in de ogen
te strooien ? Bij een volgende gele-
genheid kan in het Belgische Parle-
ment een wet worden goedgekeurd
die dezelfde verhouding aangeeft als
in het verleden en men kan verklaren
dat het vanaf dat ogenblik definitief
is. Dat kan evengoed uit deze tekst
worden afgeleid.

Minister L. Van den Brande : Colle-
ga, laten wij het debat zakelijk hou-
den. Ik ga ervan uit dat u weet dat
er tot op heden voor elke Europese
verkiezing een afzonderlijk ontwerp
is opgesteld en goedgekeurd. De
draagwijdte van deze tekst is dat voor
het eerst wordt voorzien in een defi-
nitieve regeling, wat natuurlijk ook
uitdrukkelijk verwijst naar de zetel-
verdeling tussen Vlamingen en
Franstaligen.

De heer F. Dewinter : Dat is uw in-
terpretatie.

Minister L. Van den Brande : Dat is
inderdaad mijn interpretatie en de
dialoog zal aantonen dat het de eni-
ge, gangbare en juiste interpretatie
is.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, 9
punten zijn dus terug te vinden in het
ontwerp-akkoord. Er bestaat inder-
daad geen discussie over het feit dat
één punt niet werd hernomen in het
federaal akkoord. Dat is het principe
van de niet-inmenging. Dit principe
moest ook niet in de communautaire
dialoog worden ingebracht omdat,
zoals u zeker weet, het principe van
de niet-inmenging nu reeds op juri-
disch vlak perfect kan worden afge-
dwongen bij het Arbitragehof of bij
de Raad van State, zodat het niet
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Van Den Brande

nuttig en ook niet noodzakelijk is ter
zake nieuwe wetgevende initiatieven
te nemen.

van al onze prioritaire punten. Er is
bijgevolg een volstrekte samenhang
tussen ons prioritair tienpuntenpro-
gramma  en de inhoud van dit ont-
werp van federaal programma.

Wat het politiek aspect betreft, hand-
haaft de Vlaamse Regering - dit wil
ik onderstrepen - haar standpunt
dat in een globaal samenwerkingsak-
koord tussen beide grote Gemeen-
schappen het territorialiteitsbeginsel
en de niet-inmenging zullen worden
benadrukt, onder verwijzing naar de
rechtspraak van het Arbitragehof die
stelt dat iedere concrete situatie
slechts door één enkele overheid kan
worden geregeld. Als ik dit als poli-
tiek uitgangspunt neem, kan ik zeg-
gen dat, gezien de 7 punten die uit-
drukkelijk vermeld zijn, evenals de 2
andere punten in andere hoofdstuk-
ken en de onderkenning van dit prin-
cipe, het prioritair tienpuntenpro-
gramma  terug te vinden is in het ont-
werpakkoord van de federale Rege-
ring.

Ik hoef niet nadrukkelijk in te gaan
op de andere termen van het ont-
werp-akkoord, die duidelijk aange-
ven dat niet gefaseerd zal worden ge-
werkt. Dit is het essentiële onder-
scheid tussen sommige eerste ont-
werp-teksten.

Ik herhaal, mijnheer Dewinter, dat
men niet altijd op tafel moet kloppen,
maar bepaalde zaken op de juiste
plaats moet zeggen. In coherentie
met wat wij hadden afgesproken in
deze Raad is het duidelijk - om het
mechanisme even aan te geven - dat
wij een globale dialoog zullen voeren
waar alle punten in vervat zijn. Bij
de aanhef staat bovendien, onder
meer, wat wil zeggen dat de lijst niet
limitatief is. Op een bepaald ogenblik
zal de inventaris worden gemaakt van
de punten die na globale onderhan-
deling in de lijst kunnen voorkomen
en daarin zullen in ieder geval enkele
prioritaire punten, waarvan ik vind
dat zij absoluut noodzakelijk zijn -
waaronder de rechtstreekse autono-
me verkiezing van de Vlaamse Raad
- terug te vinden zijn.

Wij gaan dus niet op een gesloten
manier naar deze dialoog, maar op
een volkomen open manier en wij
zullen dit kunnen doen met invulling

Er is geen tegenspraak ; de twee do-
cumenten bevestigen elkaar niet en-
kel, maar ze vullen elkaar ook aan.

Er wordt dus niet in fasen gewerkt,
en er is geen minimumprogramma
van twee of drie punten.

Mijnheer Dewinter, uw partij heeft
van bij het begin gezegd dat zij niet
wenst deel te nemen aan een dialoog.
De publieke opinie moet weten dat
u dit als een soort spel zag. Ik heb
mij evenwel niet uit te laten over uw
opvattingen ten aanzien van uw le-
den. Uw fractie heeft zich van bij het
begin buiten de democratische be-
sluitvorming gesteld. (Heftig protest
en onverstaanbare tussenkomst bij het
W

Ik heb dit niet gezegd. U zou mij iets
in de mond leggen dat ik niet heb
gezegd. Het gaat immers niet om de
democratische verkiezingen, maar
wel over het feit dat u zegt dat de
dialoog u niet interesseert. Mijnheer
Dewinter, misschien betekent de in-
terpellatie van vandaag een kering in
uw politiek standpunt.

De inhoud van het ontwerp federaal
programma valt in elk onderdeel sa-
men met het tienpuntenprogramma.
Er wordt niet in fasen gewerkt. Er is
een open onderhandeling en wij wen-
sen binnen een redelijke tijdspanne,
voor het reces, deze ontwerpen te be-
spreken die prioritair zijn voor het
Vlaams belang en de Vlaamse Ge-
meenschap.

Twee weken geleden antwoordde ik
op een interpellatie van de heer De-
nys dat er op een actieve manier zal
worden deelgenomen aan dit proces.
Uit het ontwerp-programma van de
toekomstige federale Regering blijkt
dat de Vlaamse Regering op geen en-
kel moment wordt gekortwiekt om
actief deel te nemen aan de dialoog.
Minister Sauwens heeft op dat vlak
de jongste tijd grote inspanningen ge-
leverd. Het Ministercomité en de
Werkgroep houden zich intensief be-
zig met de voorbereiding van de dia-
loog.

Het heeft geen enkele zin om ergens
op bezoek te gaan of een bezoek aan
te kondigen wanneer degene die men
wil bezoeken niet thuis is of op voor-
hand heeft laten zeggen dat hij of zij
de deur niet zal openen.

Wij wensen alleen dat er vanuit de
federale Regering voldoende dyna-
misme zal zijn om samen met de Exe-
cutieven een resultaat te bereiken.

Tenslotte ga ik even in op de beden-
kingen van de heer Denys, maar ver-
wijs daarbij ook naar de nieuwe Eer-
ste Minister van de federale Regering
voor de juiste toelichting en draag-
wijdte. Mijnheer Denys, zojuist hebt
u geïnsinueerd dat de tegenprestatie
voor het niet vrijgeven van het kijk-
en luistergeld bestaat in een de facto
situatie waarin men alles toestaat.
Het is toch goed dat u de teksten
grondig en volledig leest. Ik heb
reeds één citaat gegeven met betrek-
king tot de onevenwichtige toepas-
sing van de normen. Nu verwijs ik
naar bladzijde 6 van het ontwerp-re-
geerakkoord en meer bepaald naar
het derdelaatste en tweedelaatste
streepje. Daar staat uitdrukkelijk, ik
citeer : de uitschakeling van de ont-
wijkingsmechanismen die de bijdra-
gebasis aantastte, zowel in de werk-
nemersregeling als in die van de zelf-
standigen ; en het probleem van de
achterstallige bijdragen zal krachtda-
dig worden aangepakt. Einde citaat.
Ik kan u nog twee of drie andere
passussen aanhalen waaruit uitdruk-
kelijk blijkt dat werd afgesproken dat
iedereen normen, wetten en regle-
menten, zowel op het vlak van de
fiscaliteit als van de Sociale Zeker-
heid, moet respecteren. Op dit ge-
bied bestaat er dus geen onduidelijk-
heid. Volgende week zal u de kans
krijgen om de nieuwe Regering daar-
over, waarschijnlijk met zeer veel
animo, te ondervragen.

Wanneer ik de zaak van onze kant
bekijk en de teksten lees geloof ik
dat u iets te gemakkelijk en lichtvaar-
dig en met onvoldoende lectuur een
thesis hebt willen verdedigen, die in
geen enkel element steun vindt. De
opdracht van de Vlaamse Regering
en het Vlaams Parlement bestaat er
uitdrukkelijk in cohesie en samen-
hang tot stand te brengen tussen het
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Van Den Brande

standpunt van de Vlaamse Raad en
het standpunt dat wij in de huidige
situatie in het federale Parlement,
Senaat en Kamer, zullen innemen.
Mijn collega’s van de Vlaamse Rege-
ring en ikzelf zijn van mening dat wij
helemaal akkoord kunnen gaan met
het ontwerp van regeerakkoord,
maar daarmee is het werk nog niet
af. Wij moeten een dialoog beginnen
en op dat ogenblik zullen wij een gro-
te activiteit aan de dag leggen. Ik
richt mij hierbij tot de meerderheid
in het Vlaams Parlement en verklaar
dat wij verder zullen werken zoals wij
dat in de afgelopen weken hebben
gedaan. Hierbij richt ik mij ook tot
dat deel van de oppositie waarvan ik
overtuigd ben dat het nog steeds be-
reid is binnen een demokratische be-
sluitvorming te handelen. (Applaus
bij de CVP)

De Voorzitter : De heer,Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, mijn repliek is zeer bon-
dig.

De heer Van den Brande heeft tot
de PVV een duidelijke uitnodiging
gericht. Welnu, één van de belang-
rijkste voorwaarden om mee te
werken bestaat erin dat er duidelijk-
heid wordt geschapen. Wij willen in
geen geval meewerken zolang er over
een aantal fundamentele punten geen
duidelijkheid wordt gegeven.

Mijnheer Van den Brande, het lijkt
mij eigenaardig dat in het regeerak-
koord zoveel zaken duidelijk worden
gesteld wanneer over de ontwijkings-
mechanismen van werknemers en
zelfstandigen wordt gesproken. In
gans het regeerakkoord wordt even-
wel niet duidelijk bepaald wat men
zal doen met de ontwijkingsmecha-
nismen  van de overheid, zoals de truc
van de maaltijdcheques of herontwij-
ken van bedrijfsvoorheffing en socia-
le bijdragen in verband met de einde-
jaarspremies voor het onderwijzend
personeel.

Wij zullen op dit thema niet dieper
ingaan. Wij willen ter zake duidelijk-
heid creëren, wat wij via de indiening
van een motie van aanbeveling zullen
doen. Hoe dan ook, het gaat om een

probleem dat ons eveneens raakt en
dus niet enkel om een probleem op
federaal vlak.

De  Vlaamse  Execu t ieve  en  de
Vlaamse Raad zijn in hoofde van de
begroting rechtstreeks bij dit pro-
bleem betrokken.

Wij zullen een motie van aanbeveling
indienen, waarin wij vragen dat de
Vlaamse Regering in het Overlegco-
mité dit probleem zou aankaarten, in
die zin dat wij de legaliteit volledig
willen herstellen.

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Dewinter

De heer F. Dewinter : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil kort repliceren op
wat de Voorzitter van de Vlaamse
Executieve heeft gezegd.

Mijnheer Van den Brande, u zou een
perfect marxist kunnen zijn want u
beheerst uitstekend de techniek van
de dialectiek en u verstaat de kunst
om een minder aandachtige luiste-
raar in te pakken.

Ik ga niet heel mijn standpunt herha-
len, maar die vier punten zijn hoe
dan ook niet opgenomen in de agen-
da van de centrale Regering. Ik moet
een beetje lachen met de naïviteit van
sommige Volksunie-leden, die nu
plots in de woordjes onder meer alle
heil terugvinden. Mijnheer Sauwens,
er staan maar 6 van de 10 punten in
die agenda en dat kunt u met de
woordjes onder meer niet verande-
ren.

Als het niet-inmengingsprincipe niet
meer in die agenda moet vermeld
worden, onder het voorwendsel dat
dit via het Arbitragehof al zou gere-
geld zijn, waarom behandelt u dan
niet onmiddellijk een aantal typische
voorbeelden van die inmenging,
mijnheer Van den Brande ? Waarom
dient u dan geen voorstel in om de
faciliteiten af te schaffen, om het on-
weerlegbare vermoeden van taalken-
nis af te schaffen, allemaal via het
Arbitragehof, dat volgens u dus be-
voegd is om het niet-inmengingsprin-
cipe  te doen naleven ? Ik ga dus niet
van mijn standpunt af en ik vind dat
uw antwoord niet bevredigend is,
maar dat u rond de pot hebt ge-

draaid, zoals dat hier gebruikelijk is.
Toch zou ik kort willen reageren op
de uitspraken van mijnheer Anciaux
en dat is meteen een antwoord op
wat u gezegd hebt over onze onwil
om te dialogeren, over onze onwil
om dat gesprek van gemeenschap tot
gemeenschap te helpen voeren.

Het Vlaams Blok is bereid tot dia-
loog, tot een dialoog, tot één dialoog,
tot een allerlaatste dialoog, tot een
allerlaatste gesprek van gemeenschap
tot gemeenschap ; het gesprek, mijn-
heer Schiltz, mijnheer Anciaux, mijn-
heer Candries, mijnheer Valkeniers,
over de boedelscheiding. Of u het nu
wil of niet, anderen zijn al bezig met
deze boedelscheiding voor te berei-
den. Mijnheer Schiltz als Oud-Minis-
ter van Begroting weet perfect dat de
Nationale Bank op dit ogenblik een
aantal scenario’s heeft klaar liggen
voor het geval die boedelscheiding er
vandaag of morgen, vroeg of laat,
zou komen.

De heer H. Schiltz : Ik weet dat zo
goed, mijnheer Dewinter, omdat het
mijn scenario’s zijn, scenario’s die ik
in 1983 heb laten opstellen door een
groep deskundigen. Maar ik weet
tenminste waarover ik praat als het
daarover gaat, en dat onderscheidt
mij van u.

De heer F. Dewinter : Dat debat zul-
len wij vanavond voeren, mijnheer
Schiltz. U weet zeer goed dat in be-
paalde economische kringen, bij de
Nationale Bank en bij andere instel-
lingen, die boedelscheiding wordt
voorbereid. Ik vraag mij alleen af
waarom wij als politici deze boedel-
scheiding niet zouden voorbereiden.
Politici worden toch verondersteld
van vooruit te zien en niet van aan
dagjespolitiek te doen. Het Vlaams
Blok is merkwaardig genoeg de enige
partij die vandaag aan de toekomst
denkt en die die boedelscheiding
voorbereidt. Meer nog. Het Vlaams
Blok houdt rekening met de toe-
komst, weet wat de toekomst ons zal
brengen en bereidt dus niet alleen de
boedelscheiding voor, maar praat ze
ook aan en is er een volwaardige
voorstander van.

Ik zal heel concreet antwoorden
waarom wij geen voorstander zijn
van federalisme. Een eerste reden is
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dat de meerderheid nooit om federa-
lisme moet vragen. Federalisme bete-
kent dat de rechten van de minder-
heid worden gelijkgesteld met die
van de meerderheid. In de geschiede-
nis van ons land is het niet dikwijls
tot uiting gekomen, maar of men het
wil of niet, als Vlamingen zijn wij nu-
meriek, economisch, en op allerlei
andere terreinen een meerderheid.
Als meerderheid hadden wij geen fe-
deralisme moeten vragen, maar sepa-
ratisme. Een tweede principe, eigen
aan federalisme, is dat er solidariteit
moet bestaan tussen de zwakkeren en
de economisch sterkere regio’s. In
ons land is die solidariteit er van het
economisch sterkere Vlaanderen
naar het zwakkere Wallonië. Ik be-
grijp niet waarom wij ons achter dat
federaal model zouden moeten scha-
ren terwijl wij in een federaal systeem
als meerderheid en als economisch
sterkeren altijd opnieuw zullen wor-
den gerold. Als vertegenwoordigers
van de Vlaamse meerderheid kunnen
en willen wij niet achter die filosofie
staan.

Wij pleiten bewust voor separatisme
en voor de onafhankelijkheid van
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Vlaanderen die er, of men het wil of
niet, toch zal komen. Dat is de reali-
teit.

De heer V. Anciaux : Ik zal de dis-
cussie niet opnieuw voeren. Ik heb
daarnet gezegd waarom wij geen se-
paratisten zijn, maar wel de federalis-
tische weg verkiezen.

Mijnheer Dewinter, wat u nu vertelt
betekent de jungle, waar de sterkste
de zwakkere vertrappelt. Dat is een
imperialistisch nationalisme dat hele-
maal niet het onze is.

De heer F. Dewinter : Dan gaat u
voorbij aan de realiteit op enkele
honderden kilometers van ons, in
Kroatië, in Bosnië-Herzegovina, in
Estland, in Letland, in Litouwen en
in zoveel andere landen waar volke-
ren die een minderheid vormen de
onafhankelijkheid verwerven. Dan
leeft u op een eiland en zult u als
politici in de toekomst nog erger wor-
den afgestraft dan ooit tevoren, en
het was al een ramp bij de jongste
verkiezingen. (Applaus bij het VB)

Motie van aanbeveling

De Voorzitter : Door de heer Denys
werd tot besluit van deze interpella-

Uitvoering Staatshervorming
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tie een met redenen omklede motie
van aanbeveling aangekondigd. Ze
moet uiterlijk 24 uur na de sluiting
van de vergadering zijn ingediend.

De Raad zal zich daarover tijdens
een volgende Openbare Vergadering
moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 14 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
17.40 uur.
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